
آخرین روز ثبت نام کاندیداهای پنجمین دوره مجلس 
روزهای گذشته٬  که همچون  آغاز شد  در حالی  خبرگان 
چهره های مختلفی به وزارت کشور و فرمانداری های سراسر 

کشور آمده اند.
حجت الاسلام حمزه قربانی که عصر دیروز به نیابت از 
آیت الله سیدمحمد غروی به فرمانداری قم مراجعه کرده 
حوزه های  عالی  شورای  عضو  این  نام  ثبت  اقدامات  بود، 
علمیه سراسر کشور، در انتخابات پنجمین دوره مجلس 
خبرگان رهبری از حوزه استان تهران را ثبت کرد.  آیت الله 
سیدمحمد غروی عضو ارشد جامعه مدرسین حوزه علمیه 

قم، عضو شورای عالی حوزه های علمیه سراسر کشور و استاد 
خارج فقه حوزه علمیه قم است. حجت الاسلام والمسلمین 
سیدعلی عماد نیز عصر دیروز با حضور در فرمانداری قم، 
برای کاندیداتوری در انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان 
رهبری از حوزه استان تهران ثبت نام کرد. معاون پژوهشی 
حوزه های علمیه سراسر کشور، از جمله روحانیون روشنفکر 
حوزه محسوب می شود و در حال حاضر نیز مدرس خارج فقه 
در حوزه علمیه قم است. حجت الاسلام محمد اعرافی پسر 
آیت الله علیرضا اعرافی که صبح دیروز به نیابت از پدر خود 

در ستاد انتخابات استان قم  ...

ویژه برنامه  زنده  شبکه  ۳ برای شب یلدا، مهمان ویژه ای داشت که حضورش در این برنامه تامل برانگیز به نظر رسید، نه 
چون نامش غلامعلی حداد عادل است، بلکه از دو جهت؛ یکی آن که دقیقا بعد از همان ویژه برنامه، پربیننده ترین برنامه ی 
تاریخ سیما یعنی برنامه ی »نود«، قرار بود مصاحبه ای ضبط شده را با محمدجواد ظریف پیرامون »دیپلماسی ورزش« پخش 
کند، اما آن مصاحبه ورزشی، با برچسب سیاسی بودن از پخشش ممانعت به عمل آمد ولی در کمال تعجب، سخنگوی ائتلافی 
که برای کنش گری اصول گرایان برای دهمین انتخابات مجلس شورای اسلامی تشکیل شده، به راحتی نه تنها در برنامه ی شب 

یلدا - که پخش زنده است و نه ضبط شده - حاضر می شود و برای مردم شعر می خواند و تفالی به حافظ می زند...
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حداد عادل در شب یلدا آری، ظریف خیر!

شاخص های دوگانه
رئیس جدید، ضرغامی را سرافراز کرد

رئیس جمهوری در جمع مردم جنوب استان تهران تاکید کرد:

 توجه مسئولان به حق الناس بودن رای مردم 

مسئول کمیته رایزنی شورای هماهنگی اصلاحات:

تمام تلاش ما همکاری با جریان اعتدال است

گزارشی از روند انتخابات مجالس خبرگان و شورای اسلامی

روزهای شلوغ در ستادهای انتخابات

شفای دختربچه  روسی درحرم مطهر
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آخرین روز ثبت نام کاندیداهای پنجمین دوره مجلس خبرگان در حالی آغاز شد که همچون 
روزهای گذشته٬ چهره های مختلفی به وزارت کشور و فرمانداری های سراسر کشور آمده اند.

حجت الاسلام حمزه قربانی که عصر دیروز به نیابت از آیت الله سیدمحمد غروی به فرمانداری قم 
مراجعه کرده بود، اقدامات ثبت نام این عضو شورای عالی حوزه های علمیه سراسر کشور، در انتخابات 
پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری از حوزه استان تهران را ثبت کرد. آیت الله سیدمحمد غروی 
عضو ارشد جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، عضو شورای عالی حوزه های علمیه سراسر کشور و 
استاد خارج فقه حوزه علمیه قم است. حجت الاسلام والمسلمین سیدعلی عماد نیز عصر دیروز 

با حضور در فرمانداری قم، برای کاندیداتوری در انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری از 
حوزه استان تهران ثبت نام کرد. معاون پژوهشی حوزه های علمیه سراسر کشور، از جمله روحانیون 

روشنفکر حوزه محسوب می شود و در حال حاضر نیز مدرس خارج فقه در حوزه علمیه قم است.
حجت الاسلام محمد اعرافی پسر آیت الله علیرضا اعرافی که صبح دیروز به نیابت از پدر خود 
در ستاد انتخابات استان قم حاضر شده بود، اقدامات ثبت نام این عضو ارشد جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم را برای کاندیداتوری در انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری از حوزه استان 

تهران را انجام داد...

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

نباید بگذاریم هر کاری به نام دفاع از انقلاب صورت گیرد
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روزنامه

)بسم الله الرحمن الرحیم(
ل فرَجَهُم« د وعَجِّ د وآلِ مُحَمَّ »اللّهمَّ صلِّ علی مُحَمَّ

ایجاد تفرقه و اختلاف بین صفوف متحد مسلمانان جهان همواره یکی از آفات بزرگ جهان 
اسلام و از بزرگترین حربه ها و دستاویز دشمنان و معاندان دین و مذهب در طول تاریخ بوده و 
و این تلاش ها و توطئه های کینه توزانه و تفرقه افکنانه در مقاطعی از تاریخ که نیاز مسلمانان 
به وحدت و یکدلی بیش از همیشه بوده است ، مضاعف و پررنگ تر بوده است و حضرت امام 
خمیني)ره( با درک صحیح از این آفت جدی دنیاي اسلام و اعتقاد راسخ به این مسأله که 
نزدیکی و قرابت دیدگاه ها و نظرات فرق مختلف اسلام بویژه مذهب تشیع و تسنن به عزت 
و اعتلا و سربلندی بیشتر مسلمانان جهان منجر شده و توطئه های دشمنان را نقش بر آب 
خواهد ساخت، روزهای 12 الي 17 ربیع الاول را تحت عنوان )) هفته وحدت(( نامگذاری 
نمودند و به این ترتیب یکی از مهم ترین راهکارهای ارزشمند و مؤثر براي ایجاد وحدت جامعه 

مسلمین را از خود به یادگار گذاشتند.
بي گمان هفته وحدت تجلی اتحاد و همبستگی مسلمانان و نمایش همدلی و یکدلي 
مسلمانان در اقصی نقاط کره خاکی و به واقع خنثی کننده توطئه هاي نفاق افکنانه است 
و مي طلبد که عموم مسلمانان و دلسوختگان جوامع اسلامي در مقطع حساس کنوني که 
خطر حرکت هاي نفاق زا نظیر جریانات وحشي تکفیري بیش از هر زمان دیگري وحدت امت 
واحده اسلامي را تهدید مي کند به خوبي از این فرصت وحدت بخش، براي تقویت اتحاد و 
یکپارچگي صفوف مسلمانان و معرفي چهره واقعي دین اسلام به عنوان دیني مبتني بر رحمت 

و مهرباني و تعقل و منطق بهره ببرند. 
فرار رسیدن سالروز میلاد سراسر خیر و برکت آخرین فرستاده الهي، رسول خوبي ها، 
حضرت محمد مصطفی )ص( و ولادت با سعادت سلاله پاک و گرامی آن وجود بزرگوار، 
ششمین خورشید پر فروغ آسمان عصمت و امامت و بزرگ پرچمدار شیعه راستین علوی 
حضرت امام جعفر صادق )ع( و هفته مبارك وحدت را به عموم شیعیان و مسلمانان جهان 
به ویژه ملت مسلمان ایران اسلامی و مردم مؤمن و دوستدار اهل بیت عصمت و طهارت)ع( 
استان قم تبریك و تهنیت عرض نموده، امیدوارم مسلمین جهان با تمسك به قرآن و عترت به 
یادگار مانده از رسول مهر و عطوفت و مهرباني و با وحدت و همدلي روزافزون، مسیر کمال و 

سعادت را با عزت و سربلندي طي نماید.

پیام تبریک استاندار قم
به مناسبت هفته وحدت

سید مهدی صادقی - استاندار قم
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خداحافظی 
عادل با سیما

تهیه کنندگی برنامه نود از فردوسی پور گرفته می شود؟!
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برجام و مصوبه جدید
 کنگره

ایران  بین  دشمني  مدیریت  در  عطفي  نقطه  برجام 
و آمریکا بود. همانطور که رهبر معظم انقلاب بارها اعلام 
کرده اند نباید برجام را به معني پایان سیاست هاي خصمانه 
آمریکا در قبال ایران فرض نمود. هم ایران و هم آمریکا دلایل 

مشخص و از دید خود موجهي براي نگرش به دیگري به عنوان یك تهدید دارند و با توجه به 
سیاست ها و مواضع اصولي جمهوري اسلامي ایران در سي و پنج سال گذشته و از جمله 
به رسمیت نشناختن رژیم صهیونیستي، انتظار پایان فوري دشمني هاي آمریکا با ایران 
واقع بینانه نیست، با این حال مقاومت تحسین برانگیز ملت ایران در این مدت و إثبات بي 
اثر و پرهزینه بودن بخش اعظم از این سیاست هاي خصمانه، موجب برخي تلاش ها در 
سطح نهبگان آمریکا براي تجدید نظر در سطح این تخاصمات شده است که برجام تبلور 
این تلاش است. وقتي رییس جمهور آمریکا به رهبر معظم انقلاب چندین نامه مي نویسد 
و به صراحت اعلام مي کند که آمریکا دیگر سیاست تغییر رژیم را در قبال ایران دنبال نمي 
کند، این نشان دهنده بخشي از همین تلاش هاست. با این حال با توجه به بي اعتمادي 
عمیق بین دو کشور، به یکدیگر مي توان هم در صداقت چنین ادعایي و هم در توانایي 
دولت فعلي آمریکا براي انجام و تداوم این تغییر تشکیك نمود. در واقع برجام محل آزمایش 
صداقت و توانایي چنین تغییري است. از دیگر سو، در روابط بین الملل کشورهاي متخاصم 
یا دشمن، براي رفع تهدید دیگر کشورها از سه نوع سیاست شامل مهار، تعامل و تغییر رژیم 
و یا ترکیبي از آنها استفاده مي کنند. شایع ترین روش در این میان، سیاست هاي مهار 
هستند. مهار یعني قرار دادن شیر در قفس و مهار قدرت و خطر آن. سیاست هاي تحریمي، 
اتحادهاي نظامي و منطقه اي پیرامون کشور متخاصم و نظائر آن نمونه هایي از سیاست 
هاي مهار هستند. درمقابل، سیاست هاي تعاملي به معني گفتگو با دولت هاي متخاصم به 
منظور یافتن منافع مشترك و مهار خطر آنهاست. تعامل آمریکا با چین در دهه هفتاد نمونه 
این گونه سیاست هاست. سیاست هاي تغییر رژیم به دو دسته مداخلات نظامي و اقدامات 
سیاسي تقسیم مي شوند. انقلاب هاي رنگین، حمایت از کودتاهاي نظامي یا گروه هاي 
مخالف حکومت هاي متخاصم از نمونه هاي اقدامات سیاسي براي تغییر رژیم هستند که در 
برخي موارد مقدمه مداخله نظامي نیز تلقي مي شوند. تصمیم گیري براي اتخاذ هریك از این 
روش ها بر اساس برداشت هر طرف از درجه تهدید و فوریت آن بر علیه منافع و امنیت ملي 
اش در سه سطح مواضع، رفتار و ماهیت دولت متخاصم ناشي مي شود. هریك از این سه 
دسته سیاست، در ایران و آمریکا طرفداران و لابي هاي خود را دارند. بسیاري از گروههاي 
تندرو داخل آمریکا به شدت طرفدار سیاست هاي تغییر رژیم و جنگ طلبانه در قبال ایران 
بوده و به همین خاطر به شدت با برجام مخالف هستند. کشمکش شدید این دو دسته در 
کنگره آمریکا براي تایید برجام که مقام معظم رهبري این اختلاف نظر را واقعي دانستند، 
نمونه اي از این اختلاف دیدگاه ها و منافع است. مصوبه توقف برخي معافیت هاي روادیدي 
براي اتباع 38 کشور در کنگره آمریکا موسوم به HR 158 در واقع بخشي از این کشمکش 
بین مخالفان برجام و موافقان آن در کنگره است. هرچند این مصوبه با ماده 29 برجام مبني 
بر خودداري 1+5 از اقداماتي که مانع عادي سازي روابط تجاري با ایران شود، نا سازگاري 
دارد؛ با این حال نمونه دیگري از کشمکش موافقان و مخالفان برجام محسوب مي گردد. 
بدون این که بخواهیم اقدام اخیر کنگره آمریکایي را توجیه نماییم، در مصوبه اخیر نوعي 
خرابکاري سیاسي بر علیه برجام به چشم مي خورد. این که این قانون اخیر مرتبط با صدور 
روادید، چه ارتباطي با لایحه بودجه آمریکا دارد موضوع قابل توجهي است. پاسخ در دونکته 
ساختار خاص نظام سیاسي آمریکا نهفته است. اول این که رؤساي جمهور آمریکا حق شرط 
در امضای لوایح را ندارند. البته در تاریخ آمریکا بارها روسای جمهور سعی کرده اند حق 
وتوي خطي یا line item veto را به دست آورند، یعنی قوانین مصوب کنگره را بصورت 
مشروط امضا کرده و بخش هایی از آن را رد کنند. کلینتون در سال 199٦ این حق را با 
مصوبه کنگره دموکرات وقت به دست آورد، ولی دادگاه قانون اساسی آمریکا آن را رد کرد و 
مستلزم قید در متمم قانون أساسي دانست و برای همیشه راه را بر چنین راهکاري بست. به 
همین خاطر در آمریکا بخصوص از سال 199٦ به بعد، مرسوم است که نمایندگان و لابی 
ها سعي مي کنند موارد دلخواه خود را که با خطر وتوي رییس جمهور مواجه خواهند شد، 
بعنوان ضمایم بي ارتباط به لوایح مهم مثل قانون بودجه که رییس جمهور مجبور به امضای 
فوری آن برای جلوگیری از تعطیلی دولت است، بگنجانند و رییس جمهور بدون داشتن 
اختیار حق وتوي خطي مجبور به امضای فوري آن است. هر چند بهتر مي بود چنین 
مصوبه اي در کنگره آمریکا هرگز مطرح نمي شد یا وجود نمي داشت، با این حال این اتفاق 
افتاده است. نامه اخیر جان کري به وزیر خارجه کشورمان و قول اعطاي ویزاي ده ساله و 
سازوکارهاي إجرائي دیگر براي بي اثر کردن این مصوبه، هرچند نیاز به بررسي بیشتر در 
کمیته نظارت بر اجراي برجام دارد، ولي مي بایست آن را در چارچوب کشمکش موافقان و 
مخالفان برجام در داخل آمریکا و گامي در جهت خرابکاري در روند مدیریت دشمني میان 
دو کشور تفسیر کرد و کمیته برجام اجازه داده شود با آرامش بیشتري، تصمیمات درست 

را براي پیگیري منافع بلند مدت کشور بگیرد.

فرمانده نیروی انتظامی  خبرداد:

خنثی سازی حرکات تروریستی در شرق کشور 
فرمانده نیروی انتظامی از خنثی سازی تحرکات گروه های تکفیری و ضد انقلاب در 

شرق کشور خبر داد. 
سردار سرتیپ پاسدار حسین اشتری در حاشیه تجلیل از برترین پژوهشگران یگان ویژه به 
خبرنگاران گفت : هر چند وقت گروه های تکفیری و ضدانقلابی تحرکاتی را در نزدیکی مرز 
انجام می دهند که با حضور مرزبانی ناجا این تحرکات در شرق کشور خنثی شد. وی افزود: 
ممکن است در جاهای دیگر درگیری ایجاد شود که اقدامات و پاسخ خوبی به گروه های ضد 
انقلاب می دهیم و مرزها وضع خوبی دارد.  فرمانده ناجا گفت: یگان ویژه به خاطر ماموریت 
حساس باید تجهیزات لازم را در اختیار داشته باشد.  سردار اشتری با بیان اینکه تجهیزات 
یگان ویژه به روز و عامل بازدارنده است ، افزود: بیش از 85 درصد تجهیزات مورد استفاده در 
یگان ویژه تولید داخل است که این یگان یا معاونت های مربوط در نیروی انتظامی ، وزارت 
دفاع و  شرکت های خصوصی داخلی می سازد.  وی ابراز امیدواری کرد سال های آینده همه 
این تجهیزات به طور کامل بومی و بهره برداری شود  زیرا استفاده از این تجهیزات ، سرعت و 
دقت در انجام ماموریت ها را با کمترین هزینه ، افزایش می دهد.  سردار اشتری درباره چینش 
نیروها در ایستگاه های مترو تهران گفت : در مناسبت های خاص و مراسمی که در شهر تهران 
برگزار می شود ، از جمله برگزاری اجلاس ها، به حضور بیشتر به ویژه در شهر تهران نیاز است 
زیرا حضور این نیروها عامل بازدارندگی است و سبب آمادگی یگان ها می شود.  وی افزود: 
هرچند وقت یک بار رزمایش و تمرین هایی در شهر انجام می شود که اکنون این ماموریت 
ها به خوبی انجام شده و حضور نیروها استمرار نداشته است و کاهش می یابد.  فرمانده ناجا 
درباره رزمایش مشترک یگان ویژه ناجا و نیروی زمینی ارتش گفت : با ابلاغ ستاد کل نیروهای 
مسلح، هدف از برگزاری این رزمایش مشترک آمادگی و هماهنگی بیشتر میدانی است. وی 
افزود: این رزمایش با موضوع برخورد با اقدامات تروریستی و ویژه برگزار می شود. سردار اشتری 
درباره اقدامات نیروی انتظامی در برقراری امنیت انتخابات گفت : نیروی انتظامی طبق وظیفه 
ذاتی خود، حفظ نظم و امنیت و آرامش را در همه ایام و مناسبت های خاص برعهده دارد و 
به درخواست مسئولان ، ماموریت خود را در انتخابات برای حفظ نظم و امنیت انجام می دهد. 
فرمانده نیروی انتظامی افزود: مانند سال های قبل آمادگی  داریم انتخاباتی با آرامش ،امن و با 

شکوه را برگزار کنیم و پیش بینی می شود هیچ مشکلی نداشته باشیم.

فرمانده نیروی زمینی ارتش :

مرزهای غربی امن است
فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: با توجه به اشراف اطلاعاتی که آنسوی مرزها داریم، 

هیچ گونه نگرانی نیست و مرزهای غربی امن است.
امیر سرتیپ احمدرضا پوردستان درحاشیه مراسم افتتاح بخش های مختلف بیمارستان 
خانواده ارتش با اشاره به اینکه خدمت رسانی در بخش درمانی وظیفه نزاجا بوده، عنوان 
داشت: این بیمارستان از روز افتتاح کار خود را به صورت رسمی آغاز کرده و از اواسط دیماه 
آماده خدمت رسانی است.وی درباره امنیت مرزهای غربی اظهار داشت: امنیت مرزهای 
غربی برعهده نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی ایران بوده و با اشراف اطلاعاتی که 
آنسوی مرزها وجود دارد، جای هیچ گونه نرگانی نیست .وی ، درباره تحرکات گروه های 
تروریستی و تکفیری و گروهک تروریستی پ.ک.ک یادآور شد: مرزهای غربی امن است و 
جای هیچ گونه تحرکی برای گروه های تروریستی و تکفیری وجود ندارد.فرمانده نزاجا درباره 
خرید تانک t90 نیز گفت: خرید تانک t90 در دستور کار قرار دارد و جلساتی در این باره با 

ستاد کل نیروهای مسلح داشتیم و نتیجه آن در آینده اعلام می شود.

محسن رضایی: 

جناح ها و احزاب سرمایه ملی کشورند
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در نشست با اعضای شورای مرکزی جمعیت 
پیشرفت و عدالت ایران اسلامی با تاکید بر لزوم فعالیت های حزبی بیان داشتند: فعالیت 
افراد در احزاب به منظور آمادگی برای به عهده گرفتن مسئولیت های خطیر کشور یک 

ضرورت می باشد.
دکتر محسن رضایی در نشست با اعضای شورای مرکزی جمعیت پیشرفت و عدالت 
ایران اسلامی افزود: با توجه به اینکه حزب و فعالیت های حزبی، رکن اصلی مردمسالاری 
می باشد و نیز اینکه جناح ها و احزاب، سرمایه ملی برای کشور هستند لذا باید اینگونه 
فعالیت ها را تقویت کرد. رضایی در ادامه خاطرنشان کردند :که متاسفانه ما هنوز ساماندهی 
درستی در جامعه سیاسی کشور نداریم و احزاب و جناح ها گرایش دقیق و روشنی ندارند 
در حالیکه وجود مواضع روشن و شفاف از الزامات فعالیت احزاب می باشد.رضایی در ادامه 
سخنان خود، وجود احزاب و جناح ها را برای آینده کشور ضروری دانستند و خاطرنشان 
کردند که مدل احزاب نباید کپی برداری از مدلهای غربی باشد چرا که در کشور ما بر خلاف 
کشورهای غربی، رهبری کلان خارج از رهبری حزبی است و مدلهای غربی با ساختار 

سیاسی کشورمان انطباق ندارند

سرمقاله

اخبار

وزیر امور خارجه گفت: اگرعین قانون کنگره رفتار شود 
حتما نقض برجام است اما اگر دولت آمریکا همانطور که 
وزیر خارجه این کشور اعلام کرده، از امکانات خود استفاده 
کند، مانع از اجرای برجام نخواهد شد؛ باید ببینیم این 

قانون )ویزا( چگونه اجرا می شود.
به گزارش ایرنا محمد جواد ظریف امروز -چهارشنبه- در 
نشست خبری مشترک با لوندگ سورسورن وزیر خارجه 
مغولستان در پاسخ به سوالی پیرامون مصوبه اخیر کنگره 
امریکا و محدودیت سفر به ایران اظهار داشت: همانطور که 
قبلا اعلام کردم ما با دولت آمریکا به عنوان نماینده کل 
آمریکا مواجه هستیم و کاری به کنگره و قوانین آن نداریم. 
دولت آمریکا وظایف مشخصی را بر اساس مقررات بین 
الملل، حقوق بین الملل و ضوابطی که بین دولت ها وجود 

دارد، عهده دار است.
وی اضافه کرد: خود دولت آمریکا باید مشکلات داخلی 
اش را به روش هایی که خودش می داند حل کند و این 
قاعده روابط بین المللی است. تصمیم گیری داخلی نمی 
تواند هیچ دولتی را از تعهدات بین المللی اش مصون کند 
و یا تعهدات بین المللی را از دوش یک دولت بردارد؛ این 
توقعی است که ما از دولت آمریکا داریم. وزیر امورخارجه با 
بیان اینکه نامه آقای کری در این زمینه قابل توجه است، 
گفت: اینکه وزیر امورخارجه ایالات متحده آمریکا رسما 
اعلام کرده که اجازه نخواهند داد قانون جدید مانعی در 
جهت اجرای برجام باشد و از امکاناتی که در خود این قانون 

وجود دارد از جمله امکان عدم اجرای قانون و یا امکاناتی که 
خارج از قانون وجود دارد، استفاده خواهند کرد.

ظریف اضافه کرد: این یک اعلام سیاست توسط دولت 
آمریکاست، ما باید ببینیم که این سیاست چگونه اجرا می 
شود. نحوه اجرای این سیاست و اینکه آیا ایالات متحده در 
ارائه ویزا تبعیضی قائل می شود و این مسئله تعیین کننده 

خواهد بود که نقضی صورت گرفته است یا نه.
وزیر امورخارجه ادامه داد: اگر عین قانون کنگره بخواهد 
رفتار شود حتما نقض برجام است اما اگر دولت از امکانات 
خود استفاده کند و همانطور که وزیر خارجه آمریکا اعلام 
کرده مانع از اجرای برجام نخوهد شد؛ باید ببینیم این 
قانون چگونه اجرا می شود و آن وقت می توانیم تصمیم 

بگیریم که نقض صورت گرفته است یا نه.
رییس دستگاه دیپلماسی همچنین در پاسخ به سوالی 
درباره نامه اعضای کمیسیون امنیت ملی به شورای عالی 
امنیت ملی درباره برجام اظهار داشت: من هم در اخبار 
ملاحظه کردم که گروهی از دوستان در مجلس نامه ای به 
شورای عالی امنیت ملی نوشته اند؛ البته هیات نظارت بر 
اجرای برجام که بر اساس نامه مقام معظم رهبری تشکیل 
شده است، مسئول نظارت بر حسن اجرای برجام هست و 

وزارت امور خارجه هم یک عضو این هیات است.
وی اضافه کرد: حتما در اولین جلسه هیات نظارت 
این نامه – اگر به هیات نظارت نوشته شده باشد – مورد 
بررسی قرار می گیرد و هیات نظارت درباره آن تصمیم 

گیری می کند.
از  گزارشی  خودمان  سهم  به  هم  ما  گفت:  ظریف 
اقداماتی که انجام داده ایم و تحولاتی که در این زمینه 

صورت گرفته، ارائه می کنیم.
وی با بیان اینکه کماکان پیگیر این مسئله هستیم 
اظهار کرد: شاید در طول 10 روز گذشته علاوه بر ملاقات 
حضوری که بنده با آقای کری در نیویورک داشتم، ده ها 
ایمیل و تماس دیگر بین بنده و ایشان وبین همکاران من 
با همکاران ایشان صورت گرفته است. وی ادامه داد: همین 
طور تماس هایی با اتحادیه اروپا در این راستا انجام شد و 
اعضای 1+5 منافع زیادی دارند که مانع از اجرای چنین 

قوانین تبعیض آمیزی شوند.
رئیس دستگاه دیپلماسی کشور خاطرنشان کرد: تماس 
هایی در گذشته بوده و کماکان هم ادامه دارد؛ امیدواریم 
این روش ها مانع از ایجاد هرگونه خللی در اجرای جدی 

برجام شوند.
ظریف گفت: گزارش به هیات نظارت ارائه خواهد شد و 
این هیات نظارت است که در نهایت باید تصمیم بگیرد که 

شرایط چگونه است.
وی در ادامه، درباره روابط دوجانبه ایران و مغولستان 
گفت: در چهار سال گذشته گفت وگوهای خوبی برای 
گسترش روابط و همکاری های دوجانبه داشتیم و در 
زمینه های علمی، تاریخی و فرهنگی و میراث مشترک 

تاریخی بحث و تبادل نظر کردیم.

علیرضا  میریوسفی

محمد جواد ظریف:

اگرعین قانون کنگره رفتار شود نقض برجام است

اخبار
در درس خارج از فقه مطرح شد:

توصیه های انتخاباتی آیت الله مکارم شیرازی
آیت الله مکارم شیرازی سخنان مهمی درباره انتخابات خطاب به مسئولان، مردم، 

کاندیداها و احزاب و گروه های سیاسی بیان کرد.

این مرجع تقلید روز گذشته در جلسه درس خارج فقه خود در مسجد اعظم با اشاره 
به اهمیت و حساسیت انتخابات پیش رو افزود: ما در حکومت اسلامی انتخابات مان باید 
اسلامی باشد، در غرب و آمریکا همه رقم قول می دهند و زد و بند می کنند، از حکومت 
مادی غیر از این انتظار نمی رود، اما در شعاع حکومت اسلامی همه انتظار دارند انتخابات 
هم اسلامی باشد و تمام اصول اخلاقی در آن حفظ شود و صدمه ای به هیچ یک از اصول 

اخلاقی وارد نشود.
آیت الله مکارم شیرازی با تاکید بر این که »کاندیداها، گروه ها و جناح های سیاسی از 
تخریب یکدیگر بپرهیزند، تهمت زنی را کنار بگذارند و از خلاف گویی اجتناب کنند« 
اظهار کرد: اینها خلاف شرع بیّن است و در آینده نیز مشکلات بسیاری را همچون کینه و 

عداوت ایجاد خواهد کرد.
وی اضافه کرد: نکته دیگر این است که باید افراد و کاندیداها از وعده های دروغین به 
مردم بپرهیزند، نیایند مدینه فاضله ای تصور کنند و وعده های دروغ و آنچنانی به مردم 
بدهند، این وعده های دروغین ممکن است در برخی ساده لوحان مؤثر واقع شود اما 

ضررهای بسیاری دارد و باعث بی اعتمادی و فاصله گرفتن از مردم می شود.
وی با تاکید بر این که »نامزدهای انتخاباتی صداقت داشته باشند، شرایط و امکانات را در 
نظر بگیرند و در همان حد وعده بدهند« گفت: نکته مهم دیگر این که از اسراف و ریخت و 
پاش در تبلیغات و کارهایی که نشان می دهد می خواهند رای بخرند و باعث بدبینی مردم 

می شود، بپرهیزند. 
این مرجع تقلید یادآور شد: باید در حدی که فرد می خواهد خود را به مردم معرفی کند 
و سوابقش را مطرح نماید، هزینه کند، دروغ و ریخت و پاش و اسراف نباید وجود داشته 
باشد. نکتۀ دیگری که آیت الله مکارم شیرازی خطاب به کاندیداها بیان کرد، لزوم احترام 

گذاشتن به رای مردم بود.
 وی در این باره خاطرنشان کرد: همه باید به نتایج انتخابات احترام بگذارند، این که 
هر که بازنده شد بگوید تقلب شد، درست نیست. وی اضافه کرد: ما از وسوسه در صحت 
انتخابات خیلی صدمه دیده ایم، در زمان های گذشته چه حرف هایی زدند، چه کارها و 
اختلافاتی پیش آمد که آثار آن هنوز نمایان است. آیت الله مکارم شیرازی گفت: مردم نیز 
در انتخابات وظیفه دارند، به فردی که می خواهند رای دهند تحقیقات لازم را انجام دهند 

چراکه در اعمال فردی که به او رای داده اند شریک هستند.
وی تصریح کرد: امیدواریم انتخاباتی پرشور و با استقبال حداکثری مردم و سالم و مفید 
به حال مردم و جامعه داشته باشیم، ان شاءالله افرادی انتخاب شوند که هم با تقوا و هم با 

معلومات کافی باشند تا بتوانند گره مشکلات کشور را باز کنند.

استاندار قم:

برخورد با متخلفان انتخاباتی
 بدون ملاحظه است 

استانداری قم با تأکید بر برخورد با متخلفانی که روند انتخابات را دچار اخلال کنند، 
گفت: برخورد با متخلفان انتخاباتی در قم بدون ملاحظه است. 

سید مهدی صادقی قبل از ظهر چهارشنبه در بازدید از ستاد انتخاباتی استان قم در 
جمع خبرنگاران، روند ثبت نام از کاندیداهای مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی 
را مناسب توصیف کرد و ادامه داد:  بررسی سوابق حاکی از این است که امسال آموزش و 

همچنین تجهیزات و تمهیدات به موقع بوده است.
وی یکی از موارد قابل توجه در ثبت نام کاندیداها در قم را اجازه وزارت کشور به این 
استان برای ثبت نام کاندیداهای خبرگان سایر استان ها عنوان کرد و افزود: این اقدام فرصت 
خوبی را برای قم فراهم کرده و این امر مورد توجه شخصیت های بلند مرتبه خبرگان نیز 
قرار گرفته و استان قم آمادگی دارد چنانچه مأموریت های دیگری به این استان محول شود 

به بهترین نحو انجام دهد.
استاندار قم در ادامه ضمن تأکید بر برگزاری باشکوه انتخابات ابراز کرد: سابقه نشان داده 

است که مردم ما فهیم هستند و مشارکت خوبی را در انتخابات خواهند داشت.
وی درباره مباحث امنیتی انتخابات نیز گفت: اصل بر این است که همه کارها به خوبی 
پیش برود و تمهیداتی نیز اندیشیده شده که اگر فرد، افرادی یا گروهی بخواهند روند 
انتخابات را مختل کنند دولت با مجوزهای قانونی برخورد خواهد کرد و دولت در برخورد 
با متخلفان ملاحظه با کسی نخواهد داشت.صادقی بیان کرد: 12 هزار نفر دست اندرکار 

برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری در قم هستند.

معاون استاندار قم:

انتظار بداخلاقی سیاسی در قم نداریم
معاون سیاسی امنیتی استاندار قم  نیز در این بازدید گفت: با توجه به بلوغ سیاسی 
شکل گرفته در استان قم انتظار می رود که در این استان شاهد بداخلاقی سیاسی نباشیم. 

احد جمالی  اظهارداشت : امروز با توجه به اینکه روز آخر ثبت نام برای کاندیداهای 
مجلس خبرگان است انتظار مراجعه بیشتری را داشته ایم که همین طور نیز است.

معاون استاندار قم با اشاره به اینکه قم مرکز روحانیت است، گفت: با توجه به اینکه 
کاندیداهای خبرگان نیز روحانی هستند وزارت کشور تمهدیداتی را برای این استان در نظر 
گرفت تا قم نیز بتواند به نیابت از وزارت کشور کاندیداهای سایر استان ها را  ثبت نام کند که 
این یک امتیاز برای این استان است. وی در ادامه پیرامون مسائلی که ممکن است در حین 
برگزاری انتخابات رخ دهد، بیان داشت: بحث وزارت کشور، ستاد انتخاباتی و قوه قضائیه 
پیشگیری از جرایم انتخاباتی است. جمالی در ادامه افزود: با توجه به فضای شکل گرفته و 
مخصوصا عقلای قم در برخی از مباحث مانند مسئله هسته ای نشان دادند که باید به مسائل 

به شکل ملی فکر شود و آنچه اتفاق افتاد حاکی از بلوغ سیاسی بود.
وی تأکید کرد: این بلوغ سیاسی شکل گرفته در قم در راستای عقلانیت است و انتظار 

می رود که بر همین اساس در این استان شاهد بداخلاقی های سیاسی نباشیم.

رئیس هیات نظارت بر انتخابات استان قم: 

معیار ما برای کلیه داوطلبان انتخابات 
قانون است 

رئیس هیات نظارت بر انتخابات مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی در استان قم 
گفت: کلیه داوطلبان انتخابات در برابر قانون یکسان هستند و معیار ما قانون است و آنچه 

که مردم انتخاب کردند محترم می باشد. 
نصرالله لطفی روز چهارشنبه پس از بازدید از روند ثبت نام انتخابات در فرمانداری قم 
در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به نحو حضور عوامل اجرایی و ناظر بر سر صندوق های 
رای در انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری و دهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی افزود:با توجه به انواع نظارتها بر سر صندوق ها، امکان تقلب وجود ندارد و اگر 
مصداقی موردی روی داد مردم همانجا به مسئولان مربوط اطلاع دهند.وی دربخش 
دیگری اظهار داشت: براساس قوانین انتخاباتی زمان ثبت نام برای هیچ کدام از انتخاباتهای 
مجلس خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی قابل تمدید نیست.لطفی افزود: روند 
ثبت نام انتخابات به طور کامل عادی و طبیعی درحال انجام است و عزیزان ما در مجموعه 
استانداری و فرمانداری و ستاد انتخابات کشور تسهیلاتی برای داوطلبان سایر استانها 
درانتخابات مجلس خبرگان رهبری فراهم کردند که کمک شایانی بود.وی اعلام کرد: 
بیشترین آمار ثبت نام برای مجلس خبرگان رهبری برای استانهای مختلف کشور در 

فرمانداری قم انجام شده است.
ثبت نام از کاندیداهای انتخابات مجلس خبرگان رهبری از 2٦ آذرماه درقم آغاز شده و 
تا امروز دوم دی ماه ادامه دارد. نام نویسی از نامزدهای انتخابات مجلس شورای اسلامی نیز 

از 28 آذرماه شروع شده و چهارم دی ماه به پایان می رسد.

انتخابات  برگزاری  جمهوری  رئیس 
حتی در سخت ترین شرایط را افتخار ایران 
دانست و گفت: همه مسئولان به مساله حق 
الناس بودن رای مردم و صندوق آرا توجه 

خواهند داشت. 
حسن  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
مردم  جمع  در  چهارشنبه  روز  روحانی 
مطهر  صحن  در  تهران  استان  جنوب 
حضرت عبدالعظیم حسنی افزود: سلام و 
درود بر همه مردم عزیز وفادار شهرری، شهر 
باستانی و شهر تمدن. این دیار، شهری که 
برای قرنها ملجا مردم این دیار بوده است.

رئیس جمهوری ادامه داد: مردم در روزهای 
زندگی  در  یا  فردی  زندگی  در  سخت، 
سیاسی- اجتماعی به شهر ری و این ملجا 
و مامن، کنار قبر مطهر فرزند امام مجتبی 
علیه السلام اجتماع می کردند.روحانی اظهار 
سرزمین  و  حرم  این  این صحن،  داشت: 
دوران  در  است،  بوده  ساز  تاریخ  همواره 
مشروطیت این جا محل اجتماع بزرگان، 
روزهای  در  سیاسیون  و  انقلابیون  علما، 
سخت شرایط سیاسی بوده است.وی اضافه 
کرد: از برکت همین حرم های مقدس بود 
که ملت ایران راه انقلاب مشروطه، راه رای 
و صندوق رای را از بیش از یک قرن پیش 
انتخاب کرد و برگزید و بحمد الله بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی به نقطه ای رسیدیم 
که در آن نقطه رای و صندوق به معنای 
واقعی کلمه با سلامت، با رقابت، با حضور 
پرشکوه مردم همواره برای ما افتخار آفرین 
بوده است. رئیس جمهوری افزود: این روزها 
علاقمندان و صاحبان صلاحیت به مراکز 
ثبت نام مراجعه می کنند و مردان و زنان 
برای مجلس خبرگان رهبری و برای ملجس 
شورای اسلامی ثبت نام می کنند.روحانی 
خاطرنشان کرد: این شور و احساساتی که از 
آغاز دیماه آغاز شده است، امیدواریم در اوایل 
ماه اسفند پای صندوق آرا، آثار این شور و 
شعور مردم بزرگ و انقلابی سرزمین ایران را 

شاهد باشیم. رئیس جمهوری تصریح کرد: 
یکبار دیگر بی تردید در اسفندماه ملت ما 
حماسه سیاسی را خواهد آفرید و به تعبیر 
مقام معظم رهبری، همه مسئولان به مساله 
حق الناس بودن رای مردم و صندوق آرا 
توجه خواهند داشت و این افتخار ایران در 
منطقه است که هر انتخابات با شکوه برگزار 
شده است. روحانی یادآور شد: ما در سخت 

ترین شرایط انتخابات را کنار نگذاشتیم.
رئیس شورای عالی امنیت ملی در بخش 
برجام  اجرای  به  از سخنان خود  دیگری 
اشاره کرد و گفت: 12 قطعنامه در شورای 
امنیت سازمان ملل و ٦ قطعنامه تحریم علیه 
مردم ما وضع کردند که ان شاء الله در دیماه 
با اجرایی شدن برجام همه 18 قطعنامه 
ظالمانه علیه ملت ایران برای همیشه لغو 
خواهد شد. روحانی افزود: این پیروزی از آن 
شما ملت بزرگ ایران است، اگر نمایندگان 
شما در وین، ژنو، نیویورک و لوزان توانستند 
حق ملت را بر کرسی بنشانند، به خاطر 
حضور و مشارکت شما مردم بزرگ بود.وی 
ادامه داد: دولت یازدهم افتخار می کند که 
مورد اعتماد این ملت عزیز، بزرگ و فداکار 
که  کند  می  افتخار  یازدهم  دولت  است. 
مورد اعتماد مقام معظم رهبری است.رئیس 
جمهوری تاکید کرد: امروز همه ما باید با 

وحدت، انسجام، اتحاد و همدلی راه را برای 
پیروزی و توسعه این کشور هموار سازیم.

روحانی تصریح کرد: ما در مراحل پایانی 
اجرای برجام هستیم که به حول و قوه الهی 
و با کمک شما مردم، برخلاف آرزوی ننگین 
افراطی جویان آمریکایی، رژیم صهیونیستی 
و برخی کشورهای مرتجع منطقه که می 
خواستند برجام به مقصد نرسد، ملت ما 

برجام را به فرجام خواهد رساند.
وی خاطرنشان کرد: ما به حول و قوه 
الهی دروازه کشور را به روی جهانیان برای 
توسعه اقتصاد این سرزمین باز و به وعده 
هایی که به مردم عزیز و بزرگمان داده ایم 
همان  افزود:  روحانی  کرد.  خواهیم  عمل 
طوری که مرکز آمار ایران تورم نقطه به 
نقطه کشور را یک رقمی و 9.9 درصد اعلام 
کرد، یعنی تورمی که در آغاز تشکیل دولت 
یازدهم 45 درصد بود و امروز به کمتر از 10 
درصد رسیده است. وی با بیان اینکه اگر قدم 
هایی برداشته شد با اعتماد و حمایت شما 
مردم بوده است، ادامه داد: امسال در شرایط 
بسیار سخت اقتصادی بودیم؛ روزگاری نفت 
140 دلار بود اما امروز دولت نفت را بشکه 

ای حدود 31 دلار به فروش می رساند.
رئیس جمهوری تلاش دولت را نوعی 
مقابله در برابر توطئه قدرت های جهانی 

دانست و اضافه کرد: متاسفانه با قدرت های 
منطقه ای مرتجع که قیمت نفت را ناعادلانه 
مواجه  نیز  اند  داده  قرار  پایین  سطح  در 
ان شاءالله مسیر  روحانی گفت:  هستیم. 
توسعه کشور را ادامه خواهیم داد و شاهد 
رشد اقتصادی قابل ملاحظه ای خواهیم 
بود و در سال 95 امید رشد 5 درصدی در 

اقتصاد ایران را داریم.
وی یادآور شد: شما می دانید بسیاری از 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی امروز آماده 
هستند برای این که از فرصت بعد از تحریم 

در کشور استفاده کنند.
رئیس جمهوری اظهار داشت: بحمدالله 
با تلاش مردم و وحدت مردم، کشوری امن و 
امان داریم و برخلاف کشورهای دیگر منطقه 
که هر روز جنگ داخلی، ترور و انفجار در 
آن کشورها وجود دارد، در تمام اجتماعات 
بزرگ کشور با حضور مردم و حمایت آنها 

شاهد امنیت قابل ملاحظه ای هستیم.
روحانی افزود: البته ما برای توسعه کشور 
و شهر ری به عنوان یک شهر مذهبی و فخر 
مردم تهران که دارای مشکلاتی است، تلاش 
می کنیم و باید این مشکلات از پیش پای 
مردم برداشته شود. رئیس جمهوری ادامه 
داد: در بودجه سال آینده که به همراه برنامه 
پنج ساله ششم توسعه در دی ماه سال 
تقدیم  اسلامی  به مجلس شورای  جاری 
خواهد شد، بودجه با رقم 2٦7 هزار میلیارد 
تومان در نظر گرفته شده که اتکا به نفت 
فقط 25 درصد است. روحانی با اشاره به 
این که 75 درصد اتکای بودجه سال آینده 
به منابع غیرنفتی است، اظهار کرد : یکی از 
آرزوهایی بود که سالیان دراز، نظام و ملت به 
دنبال آن بودند. اگرچه در شرایطی هستیم 
که راهی جز این نداشتیم اما آنچه دشمن به 
عنوان فشار بر مردم، این توطئه را طراحی 
نصیب  که  چیزی  کنارش  در  بود،  کرده 
کشور خواهد شد، آن است که اتکا به نفت 

سال به سال کمتر می شود. 

رئیس جمهوری در جمع مردم جنوب استان تهران تاکید کرد:

 توجه مسئولان به حق الناس بودن رای مردم 

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
حق الناس خواندن رأی مردم از سوی رهبری 
نظام را یک فتوای دینی و محکم از یک فقیه 
سیاسی خواند و گفت: نباید بگذاریم هر کاری 
که به حضور حداکثری مردم لطمه می زند، به 

نام دفاع از انقلاب صورت گیرد.
صبح  رفسنجانی  هاشمی  اکبر  آیت الله 
و  مستقلین  جبهه  اعضای  دیدار  در  دیروز 
اعتدال گرایان، شامل جمعی از نمایندگان ادوار 
مجلس شورای اسلامی و دبیران کل و استانی 
احزاب با اشاره به شرایط سیاسی داخل کشور 
و با ابراز تأسف از میدان داری بعضی از تندروها 
و استفاده های افراطی از تریبون های رسمی، 
اظهارداشت: متأسفانه برخی به گونه ای در مورد 

رهبری سخن می گویند که گویی تنها، خود را نائب و نماینده 
ایشان می دانند و عده ای حرف های خود را به گونه ای منتسب 
به ایشان می کنند که با توجه به موضع گیری های غیر عقلی و 
غیر منطقی خود، علاوه بر مخدوش کردن اذهان مخاطبان، 

به جایگاه رفیع رهبری و ولایت فقیه صدمه می زنند.
عده ای با رفتار و گفتار غیرمنطقی

 پایگاه مردمی نظام را ضعیف می کنند
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با تأکید مؤکد بر 
»مردمی بودن نظام« و نقش آنها در مقاطع مختلف انقلاب 
اسلامی از زمان مبارزه تا پیروزی و سپس دفاع مقدس، 
سازندگی و تاکنون، گفت: متأسفانه عده ای دانسته یا ندانسته 
با رفتار و گفتار عجیب، نسنجیده و غیرمنطقی خود دارند 

پایگاه مردمی نظام را ضعیف می کنند.
وی با اشاره به جایگاه ولایت فقیه در کشور ایران که علاوه 
بر پیروان ادیان و مذاهب مختلف، قومیت های گوناگونی هم 
دارد، گفت: خدای ناکرده اگر روزی جایگاه حقیقی و حقوقی 
ولی فقیه در کشور ضعیف شود، دشمنان به اهداف خود در 

تجزیه ایران نزدیکتر می شوند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با یادآوری اتفاقات 
ریز و درشتی که در طول انقلاب اسلامی برای ایجاد تفرقه 
بین مردم رخ داد و حضور ولایت فقیه و مردم، جلوی آنها 
را گرفت، گفت: انتخابات، نقطه عطفی برای تقویت این دو 
بعد است که باید تمام شرایط مصرح در قانون اساسی، برای 

برگزاری پرشور آن فراهم شود.
وی حق الناس خواندن رأی مردم از سوی رهبری نظام را 
یک فتوای دینی و محکم از یک فقیه سیاسی خواند و گفت: 
نباید بگذاریم هر کاری که به حضور حداکثری مردم لطمه 

می زند، به نام دفاع از انقلاب صورت گیرد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، در بخش دیگری 
مرسوم  را شیوه  احزاب  فعال  از سخنان خویش، حضور 
مردم سالاری در کشورهای دنیا دانست و گفت: تعدّد احزاب 
در قانون اساسی نیز آمده و امروز احزاب فعالیت های خوبی 
در کشور دارند که می توانند در مقاطع حساسی از جمله 
زمان انتخابات، با تشکیل جبهه ها، خلاء وجود احزاب بزرگ 

را پر کنند.
وی خطاب به حاضرین افزود: جبهه مستقلین و اعتدال 
گرایان دو عنوان خوب برای فعالیت های سیاسی شماست 
که هم از دو جناح مرسوم در کشور مستقل هستید و هم 
با مشی اعتدال، به ترویج فرهنگ اسلام و گفتمان انقلاب 

می پردازید.

لزوم پرهیز از تشنجات سیاسی و بیان مواضع بدون 
بد اخلاقی های سیاسی

هاشمی رفسنجانی با تأکید بر اهمیت انتخابات برای 
اشاره  اسفندماه  انتخابات  به  احزاب،  فعالیت های  تشدید 
کرد و گفت: این انتخابات میدانی خوب برای نشان دادن 
عقلانیت، منطق گرایی، استدلال پذیری، قانون گرایی و عمل 
به تصریحات قانون اساسی در جهت برگزاری یک انتخابات 
با شأن جمهوری اسلامی است. رئیس مجمع  متناسب 
تشخیص مصلحت نظام با تأکید بر لزوم پرهیز از تشنجات 
سیاسی و بیان مواضع بدون بد اخلاقی های سیاسی و با حفظ 
خونسردی و آرامش، گفت: مردم وقتی استدلال و منطق را 
در سخنان کسی ببینند، مروّج آن افکار و حرف ها می شوند 
که نمونه این برخورد را در شیوه های گفتاری و نوشتاری 

دکتر علی مطهری در مجلس و رسانه ها شاهدیم.
انتخابات اسفندماه میدان مناسبی

 برای اثبات بلوغ سیاسی مردم است
 وی با اشاره به اقدامات دولت تدبیر و امید در ابعاد داخلی 
و خارجی، بر دست آوردهای دیپلماسی این دولت در فضای 
بین المللی تأکید کرد و گفت: دنیا هم در عمر کوتاه دولت 
آقای روحانی، متوجه افکار اعتدالی ملت ایران و سیاست های 
مسؤولان  و  است  شده   اسلامی  جمهوری  نظام  اصولی 
سازمان ها و مجامع بین المللی پی بردند که اکثریت مردم 
ایران با اندیشه های اعتدالی، از افراط و تفریط و دمیدن بر 
آتش جنگ بیزارند. هاشمی رفسنجانی، انتخابات اسفندماه 
را میدان بسیار مناسبی برای اثبات بلوغ سیاسی مردم ایران، 
مخصوصاً قشر جوان دانست و گفت: همراهی همه مسؤولان 
در همه سطوح با مردم در این انتخابات، نمایندگانی را به 
هر دو مجلس می فرستد که تبلور آرای مردمی خواهند بود.

ضدیت با ایران به نفع هیچ قدرتی نیست
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، انتخابات سال 92 
را انتخاباتی پرشور و با حضور نمایندگان و نامزدهای همه  
تفکرات سیاسی جامعه دانست و گفت: نتیجه آن انتخابات 
دولتی بود که کارهای بسیار خوبی برای جامعه کرد و حل 

مسأله هسته ای یکی از نمونه هاست.
وی با اشاره به کارشکنی های تندروها در مسیر رفع 
نگاه های سیاسی در  به  دشمنی ها، تهدیدها و تحریم ها 
استناد کرد و گفت: وقتی  آمریکا  پارلمان، سنا و دولت 
افراطیون و مخالفان سیاست های دولت آمریکا برای بهم 
زدن برجام، قوانین سیاسی تصویب می کنند، دولت آمریکا 
که می خواهد به تعهدات خود پایبند باشد، به مخالفت بر 
می خیزد و تضمین داده حتی اگر لازم باشد قانون را متوقف 

می کند و این نشان می دهد که قدرت های 
جهانی، پی برده اند که ضدیت با ایران به نفع 

هیچ قدرتی نیست.
در آغاز این دیدار، قدرت علی حشمتیان، 
احزاب  خانه  رئیس  نائب  و  ادوار  نماینده 
تهران  مردم  نماینده  مطهری،  علی   ـ ایران 
حجت الاسلام   ـ اسلامی  در مجلس شورای 
اشرفی اصفهانی، نماینده ادوار مجلس شورای 
اسلامی و محمدعلی وکیلی، عضو نمایندگان 
ادوار مجلس و مدیر مسؤول روزنامه ابتکار به 
بیان دیدگاه های خویش درباره مسایل سیاسی، 

اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی پرداختند.
حشمتیان با ارائه گزارشی از انتخابات درونی 
خانه احزاب ایران، برنامه های 38 حزب عضو 
خانه احزاب را برای انتخابات اسفندماه در جهت تقویت 
پایه های نظام دانست و گفت: مردم به روش اعتدالی روی 

آوردند که از اندیشه های امام راحل و رهبری نظام است.
علی مطهری نیز با اشاره به اندیشه های بلند شهید 
مطهری در کتاب »نهضت های اسلامی در 100 سال اخیر«، 
گفت: رخنه فرصت طلبان یکی از آسیب های نهضت اسلامی 
است که وارد صحنه می شوند و انقلابیون راستین را به 

حاشیه می رانند و مسیر انقلاب را تغییر می دهند.
وی افزود: متأسفانه چنین حالتی در کشور ما نیز پیدا 
شده که عده ای به دنبال چنین هدفی بودند و هستند و ما 
از آیت الله هاشمی تشکر می کنیم که در این مدت با صبر 

و استقامت اجازه ندادند این اتفاق در مسیر انقلاب بیفتد.
یادگار ارزشمند استاد شهید مرتضی مطهری، توهین ها، 
تخریب ها و بهانه جویی های عجیب و غریب علیه آیت الله 
هاشمی رفسنجانی را به خاطر تیزبینی های سیاسی ایشان 
دانست و با یادآوری تیزبینی های شهید مطهری در مسائل 
باید  بزرگوار  های  شخصیت  گفت:  ایدئولوژی،  و  فکری 

انحرافات را بفهمند و برای مقابله ی با آنان بکوشند.
همچنین، حجت الاسلام اشرفی اصفهانی با ارائه تحلیلی 
تاریخی از سال 1341 تاکنون به مقاطع حساس انقلاب 
اشاره کرد و درباره زمان رحلت امام خاطره ای را ذکر کرد 
که امام راحل دست آیت الله خامنه ای و آیت الله هاشمی 
رفسنجانی را در هم گذاشتند و گفتند اگر شما دو نفر از هم 
جدا نشوید و تا زمانی که با هم باشید، انقلاب حفظ می شود.

یادگار شهید بزرگوار محراب، آیت الله اشرفی اصفهانی، 
با اشاره به اتفاقات تأسف بار در دولت های نهم و دهم و 
همچنین نقش آیت الله هاشمی رفسنجانی برای ایجاد شور و 
اشتیاق مردم در انتخابات یازدهم، گفت: وقتی مردم اتفاقات 
مربوط به ردّ صلاحیت آیت الله هاشمی رفسنجانی را دیدند 
و شنیدند، با رأی معنادار خود، بر جایگاه آیت الله هاشمی 

رفسنجانی در جامعه و نظام تأکید کردند.
وکیلی نیز با اشاره به مقاله ثقلین نظام که اخیراً نوشته، 
به خرده گفتمان های اصولگرایی و اصلاح طلبی اشاره کرد 
و گفت: آیت الله خامنه ای و آیت الله هاشمی به مثابه ثقلین 
نظام هستند که هر گاه اتحادشان حفظ شود، امید به جبهه 
انقلابیون تزریق و ناامیدی و یاس به اردوگاه خناسان و 

دشمنان پمپاژ می کرد.
وی افزود: جدا کردن هاشمی از خیمه نظام، ناشدنی و 
البته آرزوی آدم های کوچک داخلی و دشمنان خارجی 

است.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

نباید بگذاریم هر کاری به نام دفاع از انقلاب صورت گیرد



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,058,000یک مثقال طلا

936,790یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,140,000سکه بهار آزاد ی

9,150,000سکه امامی

4,630,000نیم سکه

2,570,000ربع  سکه

1,690,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر
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شدن  برداشته  به  اشاره  با  بورس  کارشناس  یک 
تحریم ها و اینکه حالا موقعی است که بازار سهام باید 
رشد خود را شروع کند، گفت: سرمایه گذاران خارجی 
می توانند جذابیت سرمایه گذاری در بورس را نسبت به 

سرمایه گذاری در بانک ها افزایش دهند.
حمزه کریمی اظهار کرد: اگر سرمایه گذاران خارجی 
بخواهند در ایران سرمایه گذاری کنند، باید بحث امنیت 
سرمایه گذاری وجود داشته باشد. اگر امنیت سرمایه 
گذاری وجود نداشته باشد، سرمایه گذاری در کشور 

حضور پیدا نخواهد کرد.
وی با بیان اینکه سرمایه گذار خارجی به دنبال یافتن 
چشم انداز مثبت در کشور است، افزود: در حال حاضر 
چشم انداز مثبتی در صنایع کشور وجود ندارد، چراکه 
شرکت ها برای صادرات و واردات کالاهای مورد نیاز 

خود به خاطر تحریم ها با مشکل مواجه هستند.
این کارشناس بازار بورس اضافه کرد: با توجه به اینکه 
اقتصاد ایران وابستگی بسیاری به نفت دارد، کاهش 
قیمت های جهانی محصولات خام مانند نفت نیز در 
نبود چشم انداز مثبت نقش عمده ای را ایفا می کند. 
به دلیل این موضوعات سرمایه گذاران خارجی آینده 
روشنی را برای سرمایه گذاری در ایران نمی بینند و 
وقتی تضمینی برای آنها وجود نداشته باشد، سرمایه ای 

را وارد کشور نخواهند کرد.
اعطای  حال  در  دولت  اینکه  بیان  با  کریمی 
برای حضور  برای سرمایه گذاران خارجی  تضمین 
آنها در کشور است، ادامه داد: سرمایه گذار خارجی 
انتظارهایی دارد، که با برخی قوانین کشور همخوانی 
ندارد که بحث های مربوط به فاینانس از جمله این 
قوانین است. اگر سرمایه گذاری خارجی قصد خرید 

سهام شرکتی را داشته باشد، قطعا برای نفوذ در آن 
شرکت به دنبال مالکیت 51 درصد سهام آن شرکت 

است نه 49 درصد.
وی با بیان اینکه در دنیا عرضه محصولات بیش 
از تقاضا است، خاطرنشان کرد: تمام هیات اقتصادی 
خارجی که به کشور می آیند، سرمایه گذار نیستند، 
بلکه برخی از این هیات برای فروش محصولات خود 

در کشور حضور می یابند.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: برخی از شرکت های 
بین المللی وجود دارند که وارد بازار بورس شده  و کد 
حقوقی دریافت کرده اند و برخی نیز در حال دریافت 

کد حقوقی هستند.
کریمی به تاثیر حضور سرمایه گذاران خارجی در 
بازار بورس اشاره و اظهار کرد: سرمایه گذاران خارجی 

می توانند با حضور خود در بازار بورس، باعث تزریق 
نقدینگی در بازار شوند. این تزریق نقدینگی باعث 
می شود قیمت ها به جایی برسد که هیجان خرید در 
بازار ایجاد شود و در نهایت این موضوع می تواند جذابیت 
سرمایه گذاری در بورس را نسبت به سرمایه گذاری در 

بانک ها افزایش دهد.
آینده بازار بورس روشن است

وی با بیان اینکه با رفع تحریم ها، آینده بازار بورس 
روشن خواهد بود، اضافه کرد: قیمت سهامی که در 
سال های 1390 و 1391 عرضه می شد، دو سال ثابت 
مانده بود و پس از دو سال حدود یک هزار، دو هزار 
و هشت هزار تومان افزایش یافت. در شرایط کنونی 
نیز بار دیگر آن چرخه تکرار شده است و با توجه به 
آینده روشن، قطعا قیمت های در حال حاضر با رشد 

زیاد مواجه خواهند شد.
این کارشناس بازار بورس با تاکید بر اینکه سرمایه 
گذاری در بورس باید با یک دید بلندمدت باشد، ادامه 
داد: با سودآوری جدید شرکت ها، قیمت سهام آنها به 
طور قطع چند برابر خواهد شد و سودآوری بیشتری 

)حتی تا 100 برابر( را ایجاد خواهد کرد.
کریمی، یکی از عمده ترین دلایل افت قیمت سهام 
را تعدیل منفی شرکت ها دانست و افزود: بیشترین 
دلیل تعدیل منفی شرکت ها نیز تحریم ها بوده است، 
در صورت برداشته شدن تحریم ها، قطعا سودآوری به 

شرکت ها بازگردانده می شود.
جوار  در  صادراتی  بازارهای  وجود  کرد:  اضافه  وی 
کشور می تواند باعث رشد بیشتر قیمت سهام و در 

نتیجه سودآوری شرکت ها شود.
کریمی در پاسخ به این پرسش که آیا برداشته شدن 
تحریم ها باعث رشد مقطعی ارزش سهام و افت دوباره 
آن نخواهد شد، گفت: اگر برداشته شدن تحریم ها 
مقطعی باشد، این موضوع درست است، اما اگر تحریم ها 
در یک پروسه به طور کلی برداشته شود، سودآوری و 
افزایش ارزش سهام به هیچ وجه مقطعی نخواهد بود. 
از نظر زمانی هم، حالا موقعی است که بازار سهام باید 

رشد خود را شروع کند.

یک فعال بازار سرمایه عنوان کرد؛

 حال زمان رشد بازار سهام است

با اجرایی شدن یک قانون جدید، خودروسازان و واردکنندگان 
محل  در  مشتریان  حقوق  تابلوی  نصب  به  موظف  خودرو 
نمایندگی های فروش خودرو برای آگاهی مصرف کنندگان از حقوق 

قانونی شان خواهند بود.
در مواردی ناآگاهی مصرف کنندگان خودرو از حقوق قانونی شان 
باعث تضییع این حقوق از سوی خودروسازان و واردکنندگان خودرو 
شده است. عدم پرداخت جریمه توقف خودرو در نمایندگی های 

خدمات پس از فروش از جمله این موارد بوده است.
طبق قانون، خودروسازان و واردکنندگان خودرو در صورتی که 
خودروی تحت گارانتی آنها بیش از دو روز کاری در تعمیرگاه ها 
متوقف شود، موظف به پرداخت خسارتی به عنوان خسارت خواب 

خودرو، به مالک آن هستند. با این حال ناآگاهی مصرف کنندگان از 
این حق قانونی باعث شده تا خودروسازان و واردکنندگان خودرو از 
عمل به وظایف قانونی خود در این زمینه خودداری کرده و خسارت 

خواب خودرو را پرداخت نکنند.
این وضعیت در حالی است که اگر شرکت خدمات پس از فروش 
خودروساز یا واردکننده خودرو، از پرداخت این خسارت خودداری 
کند، مالک خودرو می تواند به وزارت صنعت، معدن و تجارت یا 
سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها شکایت کند تا 
شرکت خدمات پس از فروش خودروساز یا واردکننده مربوطه، 

ملزم به پرداخت خسارت یاد شده شود.
این موارد در تدوین اصلاحیه آیین نامه اجرایی قانون حمایت 
از حقوق مصرف کنندگان خودرو مورد توجه قرار گرفته است 
به گونه ای که خودروسازان و واردکنندگان خودرو موظف به نصب 
تابلوی حقوق مشتریان در نمایندگی های فروش خودرو برای 

آگاهی مصرف کنندگان خواهند بود.
در این زمینه در ماده 52 این قانون قید شده است:" نمایندگی 
مجاز عرضه کننده خودرو موظف به نصب تابلوی رتبه نمایندگی و 
همچنین نصب تابلوی حقوق مشتریان به نحوی که قابل رویت 
حقوق  تابلوی  است.  پذیرش  محل  در  باشد  مصرف کنندگان 
مشتریان توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت )دفتر صنایع خودرو 
و نیرومحرکه( در چارچوب آیین نامه تدوین و به عرضه کنندگان 

اعلام خواهد شد".
اصلاحیه آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان 
خودرو اخیرا در کمیسیون زیربنایی دولت به تصویب رسیده است. 
این قانون پس از ابلاغ از سوی معاون اول رییس جمهوری، اجرایی 

خواهد شد. 

با طرح ویژه وزیر نفت برای آزادسازی قیمت بنزین، داستانِ "پرواز" 
قیمت بلیط هواپیما این بار برای این فرآورده نفتی تکرار می شود؟

 وزیر نفت؛  در نشست با فعالان اقتصادی در اتاق بازرگانی، صنایع 
و معادن تهران از طرح ویژه وزارت نفت برای آزادسازی قیمت بنزین 
خبر داد و گفت: براساس این طرح جایگاه های عرضه سوخت به 
سه کلاس تقسیم می شوند و تنها در جایگاه های درجه سه بنزین 
به قیمت دولتی عرضه می شود و قیمت بنزینی که در جایگاه های 
درجه یک و دو عرضه می شود براساس خدمات ارائه شده محاسبه 
خواهد شد. در حالی طرح آزادسازی قیمت بنزین از سوی وزیر نفت 
اعلام شده است که کیفیت بیش از دوسوم بنزین عرضه شده مطابق 
با استانداردهای یورو2 است اما قیمت آن بر اساس قیمت بنزین در 

خلیج فارس محاسبه می شود. هم اکنون قیمت هر لیتر بنزین در 
 ـو قیمت هر لیتر بنزین در   ـ33 سنت ـ خیلج فارس 1100 تومان ـ
ایران حدود 1000 تومان است؛ در واقع با کاهش قیمت نفت خام به 
هر بشکه 30 دلار، قانون هدفمندی یارانه ها مبنی بر رسیدن قیمت 
بنزین به 90 درصد نرخ فوب خلیج فارس محقق شده است. این گونه 
با آزادسازی قیمت بنزین و اجرای طرح وزارت نفت، این فرآورده 
نفتی با قیمتی بیش از ارزش واقعی آن عرضه خواهد شد. اگرچه 
پرداخت دستمزد جایگاه داران بر اساس حق العمل کاری یک شیوه 
منطقی از پرداخت محسوب می شود اما در شرایطی که کیفیت پایین 
بنزین و قیمت  گذاری آن بر اساس نرخ های جهانی است، اجرای این 
شیوه تنها هزینه ای بیشتر به مصرف کننده تحمیل می کند؛ چرا که 
در این شیوه پرداخت، جایگاه دار هزینه های جایگاه داری خود را از 
مصرف کننده دریافت می کند. علی رغم اینکه عنوان می شود با اجرای 
طرح وزارت نفت مبنی بر آزادسازی نرخ بنزین، شرایط برای فعالیت 
رقابتی بین جایگاه ها جهت ارائه خدمات مناسب به مشتریان فراهم 
خواهد شد اما تجربه آزادسازی قیمت در ایران نشان داده است که 
در این زمینه تنها کسانی که از این شرایط منتفع نمی شوند مردم 
هستند. به طور نمونه می توان به آزادسازی قیمت بلیط هواپیما 
اشاره کرد؛ کمتر از یک ماه پیش، سازمان هواپیمایی کشوری با 
هدف ارتقای خدمات پروازی از طریق ایجاد رقابت بین شرکت های 
هواپیمایی داخلی نسبت به آزادسازی نرخ بلیت 170 پرواز داخلی 
اقدام کرد؛ در کمتر از 48 ساعت از آزادسازی قیمت، نرخ بلیط پرواز 
 ـمشهد 400هزار تومان شد. اکنون نیز این نگرانی وجود دارد  تهران ـ
که آزادسازی قیمت بنزین هم به سرنوشت بلیط هواپیما دچار شود.

با توجه به رشد 10 درصدی قیمت دلار از تابستان سال جاری 
تاکنون برخی فعالان بازار معتقد بودند ممکن است به همین نسبت 
در کوتاه مدت شاهد رشد مسکن به اندازه قیمت دلار باشیم اما 
کارشناسان معتقدند بی توجهی به شاخص های اثرگذار بر بازار مسکن 
به قدری بوده که به این زودی ها بخش مسکن با شوک دلار دچار 
تحول نخواهد شد. بر اساس تنظیم قیمت مسکن با نرخ دلار و این که 
رشد مسکن بر مبنای قیمت ریال مبنای چندانی برای ارزش گذاری 
آن محسوب نمی شود، شاید بتوان در شرایط عادی انتظار افزایش 
قیمت مسکن در آینده نزدیک به اندازه نرخ دلار را داشت؛ فرضیه ای 
که دبیر انجمن علمی اقتصاد شهری آن را بی اساس می داند. سید 
محسن طباطبایی در این خصوص بیان می کند: دلار تاثیر مستقیمی 
بر بازار مسکن نمی گذارد بلکه بر کالاهایی اثر می گذارد که مبدأ بخش 
عمده ی تامین آنها خارج از کشور باشد. مضافا این که بازار مسکن 
به دلیل فرو رفتن جدی در بخش رکود و فاصله ی بسیار زیاد بر 
عدم توجه به شاخص های تاثیرگذار بر این بازار به این زودی ها با 
یک تلنگر و شوک افزایش نرخ دلار دچار تحول نخواهد شد. با این 
حال بررسی ها نشان می دهد میانگین فروش یک متر مربع زمین یا 
ساختمان مسکونی کلنگی کل شهر تهران در بهار 1388 حدودا 
11٦0 دلار بوده که نسبت به رقم فعلی )1320 دلار ( تنها 13 درصد 
رشد را نشان می دهد. نکته جالب این که قیمت دلاری زیربنای 
مسکونی در این بازه حتی با افت همراه بوده است. این موضوع نشان 
می دهد قیمت مسکن در تهران رشد خاصی نداشته و در واقع قیمت 
مسکن در تهران با قیمت مسکن در کل منطقه باید مورد مقایسه قرار 
گیرد. با این تفاسیر می توان گفت که تغییرات نرخ مسکن در عمل 
بر اساس دلار خیلی بالا نبوده و به نوعی سرمایه گذاری در مسکن 
ارتباط معناداری با نرخ دلار و حفظ ارزش دلاری این حوزه دارد. بر 

اساس داده های فوق، با توجه به رشد حدودا 10 درصدی قیمت دلار 
که نسبت به تابستان  سال جاری رخ داده و در نتیجه با ارزان تر شدن 
قیمت دلاری مسکن، شاید بتوان در کوتاه مدت شاهد رشد مسکن به 
اندازه رشد قیمت دلار بود. اما یک کارشناس مشاور املاک هم در این 
خصوص می گوید: چندین معیار که مهم ترین آنها تقاضای کل در بازار 
مسکن است در قیمت آن موثر خواهد بود و افزایش ناچیز نرخ دلار 
شوک چندانی به بازار نخواهد داد. با این حال با بررسی همه ی عوامل 
درگیر در قیمت مسکن، برخی فاکتورها موجب رشد قیمت و برخی 
دیگر موجب افت آن خواهد شد. در نهایت بررسی همه ی فاکتورها 
در بخش مسکن نشان می دهد که حداقل در کوتاه مدت رکود پیش 
روی مسکن ادامه دار خواهد بود؛ چرا که تقابل برخی فاکتورها با هم 

توان تغییر وضع را ندارد. 

مدیرعامل کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران از فعال شدن خط 
لغو  از  به آمریکای جنوبی و شمالی بعد  کشتیرانی خلیج فارس 
تحریم ها خبر داد و اعلام کرد: خط کشتیرانی خلیج فارس به اروپا 
نیز ازسرگیری می شود و راه اندازی خط جدید کشتیرانی خلیج فارس 
به کشورهای آفریقای شرقی، جنوبی و غربی تا یک ماه دیگر نهایی 
می شود. محمد سعیدی با اشاره به لغو تحریم های اقتصادی که در ماه 
جاری اجرا می شوند، اظهار کرد: سفارشاتی در زمینه  ساخت شناورها 
داده بودیم که سازندگان به دلیل تحریم، عملا قرار دادها را تعلیق 
کرده بودند که امیدواریم بعد از لغو تحریم بتوانیم این قرار داد ها را 
فعال کنیم. وی در عین حال بیان کرد: مهم ترین خط کشتیرانی ما 
از خلیج فارس به اروپا و از خلیج فارس به کشورهای آسیای شرقی 
بود که در دوران تحریم خط کشتیرانی خلیج فارس به اروپا را از 
دست دادیم؛ این خط بیشتر به بنادر کشورهای ایتالیا، فرانسه، آلمان، 

انگلیس و بلژیک متصل می شود.
ازسرگیری خط کشتیرانی خلیج فارس به اروپا

سعیدی با بیان اینکه با افزایش رفت و آمد کشتی ها به تمام مناطق 
دنیا، افزایش صادرات را خواهیم داشت، گفت: با توجه به فراهم شدن 

مقدمات، خط کشتیرانی خلیج فارس به اروپا ازسرگیری می شود.
به کشورهای  فارس  فعال شدن خط جدید کشتیرانی خلیج 
آفریقای شرقی، جنوبی و غربی تا یک ماه دیگر مدیرعامل کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران همچنین از خط جدید کشتیرانی خلیج 
فارس به کشورهای آفریقای شرقی، جنوبی و غربی خبر داد و افزود: 
بنا به مطالعات انجام شده در این خطوط کشتیرانی در دوران تحریم 
فعالیت کمی صورت می گرفت که با مذاکرات انجام شده بخش قابل 

توجهی از موافقت نامه ها در این زمینه امضا شده و در نهایت تا حدود 
یک ماه آینده اقدامات نهایی مورد نیاز صورت می گیرد. وی همچنین 
اظهار کرد: در دوران تحریم خطوط مختلف کشتیرانی که به نقاط 
مختلف دنیا داشتیم، به جزخط آسیای شرقی و خلیج فارس تحت 
تحریم قرار گرفتند و ناچار شدیم این خطوط را عملا تعطیل کنیم 
که بعد از تحریم امیدواریم این مشکلات حل شود. در دوران تحریم 
نمی توانستیم از بیمه های بین المللی استفاده کنیم سعیدی با بیان 
اینکه در دوران تحریم نمی توانستیم از بیمه های بین المللی استفاده 
کنیم، گفت: همین موضوع باعث شده بود کشتی های ما نتوانند کالا 
وارد یا صادر کنند و فقط به یکسری بنادر محدود می توانستیم وارد 

شویم.

نصب تابلوی حقوق مشتری در نمایندگی  فروش خودرو

نتایج یک طرح دولتی:

 فروش بنزین ایرانی گران تر از بنزین جهانی؟

بی توجهی مسکن به تلنگر دلار

مدیر عامل کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران خبر داد:

فعال شدن خطوط کشتیرانی به آمریکا و آفریقا

 نمایندگان کارگران می گویند به زودی بررسی های 
میدانی جدیدی از اوضاع معیشت خانوارهای کارگری در 
استان ها انجام و نتایج آن مبنای اصلی مذاکرات تعیین 
بسته جدید دستمزد 95 مشمولان قانون کار خواهد بود.

اسفندماه سال گذشته  در  یکبار  کار  عالی  شورای 
اقدام به افزایش بسته مزدی امسال مشمولان قانون کار 
گرفت و به صورت متوسط 150 هزارتومان به دریافتی 
امسال میلیون ها نفر افزوده شد. در همین حال، وجود 
در  تورم  نرخ  کاهش  درباره  دولت  مکرر  گزارش های 
ماه های اخیر، هزینه زندگی اقشار ضعیف و کارگری 

افزایشی بوده است.
دولت در ماه های اخیر در چند نوبت اقدام به افزایش 
قیمت کالاها و اقلام مصرفی مورد نیاز خانوار گرفته و یا 
اینکه افزایش هایی به صورت سازماندهی نشده در بازار 
اتفاق افتاده است. نمایندگان کارگری می گویند: با وجود 
کسری چشمگیر دریافتی مشمولان قانون کار در برابر 
افزایش هزینه ها، رشد دستمزد امسال حتی توان تقویت 
قدرت خرید اقشار کارگری در دو ماه ابتدایی سال را هم 

نداشته است.
متاسفانه ادامه روند افزایش قیمت ها و هزینه معیشتی 
خانوار در ماه های اخیر باعث تشدید افت قدرت خرید 
شده و خانوارهای کارگری را با محدودیت تامین مالی 
مایحتاج زندگی مواجه کرده است. کارگران معتقدند 
دولت تدبیر و امید نیز مانند روال دولت های گذشته، 
اقدامی در جهت تقویت قدرت خرید آنها نداشته و تنها 

سرعت رشد قیمت ها کُندتر شده است.
کسری عمیق درآمد و هزینه

 خانوارهای کم درآمد
معمولا در سال های اخیر، به دلیل شکاف موجود بین 
هزینه و درآمد خانوارهای کارگری، معیشت کارگران 
با چالش ها و کسری های فراوانی روبرو بوده است. آنها 
تلاش های زیادی داشته اند تا بتوانند در شورای عالی 
کار بسته های مزدی بهتری برای کارگران پیشنهاد و 

تصویب کنند.
با این وجود، نفوذ رو به افزایش دولت ها در این شورا و 

تغییر ترکیب تصمیم گیری آن به نحوی که نمایندگان 
باعث  بالاتری برخوردار شدند،  از تعداد و رای  دولت 
شده در سال های اخیر میزان نارضایتی اقشار کارگری 
از مصوبه های دستمزدی بالا برود. در آخرین تصمیم 
این شورا، حداقل مزد مشمولان قانون کار تنها 712 هزار 
تومان در ماه تعیین شده که تامین هزینه های معیشت با 
این ارقام برای خانوار به ویژه در کلانشهرها چیزی شبیه 

شوخی البته از نوع تلخ آن است.
دولت مرتبا کارگران را می ترساند که اگر مزد با درصد 
بالاتر و شیب بهتری افزایش یابد، آن وقت باید منتظر 
اخراج دسته جمعی و ریزش شدید نیروی کار توسط 

کارفرمایان باشند. دولت به عنوان کارفرمای بزرگ، در 
سال های اخیر بیشتر گرایش های  کارفرمایی داشته 
و این مسئله باعث شده تا جامعه کارگری احساس 

جانبداری دولت از کارفرمایان را داشته باشند.
نمایندگان کارگران می گویند اگر غیر از این است، 
تغییر  مذاکرات مزدی  در  را  ادبیات خود  باید  دولت 
داده و مرتبا مسئله ریزش نیروی کار را مطرح و از آن 
دفاع نکند. بسیاری از کارفرمایان در هر صورت نیروی 
کار خود را اخراج می کنند و قراردادهای موقت یکی دو 
ماهه منعقد می کنند؛ بنابراین این مسئله چیز جدیدی 

نیست.

ابلاغیه ای برای نمایندگان کارگران
به دنبال  واقعا  اگر دولت  همچنین عنوان می شود 
حمایت از نیروی کار کشور است، بیاید دست به کار 
شود و وارد میدان عمل شود، چرا دولت فکر می کند 
تنها با دور ماندن از حمایت مستقیم معیشتی نیروی کار 
کشور و حضور نمایشی در جلسات تعیین مزد، می تواند 

تاثیرگذار باشد.
حالا این روزها کمیته تخصصی تعیین مزد شورای 
عالی کار جلسات و نشست هایی را برگزار و پیرامون 
مشغول  آینده  سال  در  دستمزد  تعیین  راهکارهای 
برنامه ریزی است. در عین حال، شورای عالی کار باید 

به زودی جلساتی را با حضور نمایندگان صاحب رای 
کارگران، کارفرمایان و دولت برگزار نماید.

رحمت الله پورموسی با بیان اینکه در ماه های پایانی 
سال قرار داریم و در این دوره، هزینه های معیشت 
کارگران افزایش می یابد، گفت: کانون عالی شوراهای 
اسلامی کار کشور تصمیم گرفته ابلاغیه ای را به استان ها 
درباره انجام مطالعات میدانی پیرامون معیشت و وضعیت 

زندگی کارگران انجام دهند.
کشور  کار  اسلامی  شوراهای  عالی  کانون  دبیرکل 
کارگران  استانی  نمایندگان  است  قرار  اظهارداشت: 
براساس فاکتورهای موجود، اقداماتی را در زمینه وضعیت 
معیشت خانوار انجام دهند و نتایج آن در کانون عالی 

بررسی و پایه اصلی مذاکرات در شورای عالی کار شود.
تهیه گزارش 20 روزه از معیشت کارگران

پورموسی ادامه داد: پیش بینی این است که نمایندگان 
کارگران در استان ها بتوانند 20 روزه گزارش ها و نتیجه 
بررسی های خود را ارائه کنند. با این وجود، یکی از 
نگرانی های ما سخت تر شدن شرایط زندگی کارگران 

در ماه های پایانی سال است.
این مقام مسئول کارگری کشور با اشاره به اینکه باید 
به سمتی برویم که ماده 41 قانون کار در شورای عالی 
کار تعیین کننده باشد، گفت: به دلیل اوضاع نامناسب 
معیشتی خانوارهای کارگری، نمی توانیم اجازه طرح 
مباحث حاشیه ای را در شورای عالی کار بدهیم و بنا 
داریم در مذاکرات و چانه زنی های امسال، تنها مسائل 

مربوط به تقویت معیشت کارگران را دنبال کنیم.
کشور  کار  اسلامی  شوراهای  عالی  کانون  دبیرکل 
اظهارداشت: شورای عالی کار هنوز به صورت رسمی 
گفتگوها را پیرامون مزد سال آینده آغاز نکرده و کمیته 
تخصصی این شورا در حال فعالیت است. پورموسی با 
بیان اینکه موضوع تعیین مزد منطقه ای در بسته سال 
آینده منتفی است، گفت: به دنبال تعیین یک دستمزد 
واحد و ملی برای تمامی مشمولان قانون کار هستیم و 
هیچ زمینه ای برای گفتگو پیرامون تعیین مزد دوگانه و 

یا منطقه ای وجود ندارد.
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تعیین دستمزد منطقه ای منتفی شد 

نایب رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه:

سهم ایران در مبادلات تجاری روسیه 
یک درصد هم نیست!

نایب رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه با بیان اینکه کل مبادلات ایران و روسیه 
کمتر از یک و نیم میلیارد دلار و سهم ایران از آن کمتر از 400 میلیون دلار است، اذعان کرد: 
کل حجم مبادلات خارجی روسیه بالغ بر830 میلیارد دلار است که در سال گذشته میلادی 
374 میلیارد دلار آن فقط واردات بوده است که سهم ایران در این زمینه ها یک درصد هم 
نیست.  قدیر قیافه  گفت: با نگاهی به این ارقام و در نظر گرفتن اینکه کل مبادلات تجاری 
ایران در سال به رقم 100 میلیارد دلار هم نمی رسد، می توان گفت که ظرفیت روسیه برای 
واردات کالای ایرانی، مشروط به کیفیت، قیمت مناسب، سرعت، تعریف برند و دیگر مسائل، 
ظرفیت بسیار بالایی است.  وی افزود: در ارتباط با صادرات به روسیه تعرفه ها یکسان هستند 
و آنچه موجب سلب قدرت رقابت و عدم حضور پر قدرت ایران در بازار روسیه می شود، مربوط 
به ساختار و شیوه قیمت گذاری در گمرک این کشور است.  نایب رئیس اتاق بازرگانی مشترک 
ایران و روسیه ضمن اشاره به وجود تعرفه پنج درصدی محصولات کشاورزی برای بیشتر 
کالاهای کشور و همین طور صحبت های وزیر اقتصاد روسیه مبنی بر تمایل این کشور برای 
به صفر رساندن تعرفه صادرات محصولات کشاورزی و غذایی ایرانی اظهار کرد: در حال حاضر 
تعرفه صادرات به روسیه پنج درصد هم نیست، بلکه 3.75 درصد است که آن هم به دلیل 
تخفیفی است که از زمان شوروی سابق برای کشورهای در حال توسعه اعمال می شد که معادل 
25 درصد کل تعرفه های گمرکی است. ولی حتی در صورتی که تعرفه ما به صفر برسد، به علت 
بالا بودن قیمت ها، دچار مشکل خواهیم بود.  وی با اشاره به لزوم تلاش در چانه زنی ها برای قرار 
گرفتن در کریدور سبز روسیه افزود: به همین جهت اگر بناست اتفاقی بین دولت ها و گمرک ها 
بیفتد، باید حتما در کنار تعرفه درصدد باشیم بتوانیم به شرایطی برسیم که قیمت های اعلامی 

از سوی فروشنده ایرانی در گمرک مقصد به عنوان قیمت رسمی و قابل معامله پذیرفته شود.
 قیافه با بیان اینکه طرف روس قیمت های ایران را در سقف گرفته است، گفت: اگر فرض 
کنیم در قیمت گذاری محصولی مانند انار قیمتی که برای ترک ها در نظر می گیرند ٦9 سنت 
بوده و برای انار ایرانی دو دلار و 10 سنت است و علت اینکه ترکیه موفق به دستیابی این قیمت 
در گمرک روسیه شده، چانه زنی هایی بوده که دولت این کشور از سال 2008 آغاز کرد بود 
که در سال 2014 به اوج خود رسید و در نهایت ترکیه به طور خاص در بخش مواد غذایی 
و محصولات کشاورزی در کریدور سبز صادرات به روسیه قرار گرفت و به این معناست که 
بر اساس تفاهم نامه ای که ترکیه با دولت فدرال روسیه منعقد کرده، قیمت اعلامی از جانب 
صادرکنندگان ترک به عنوان قیمت نهایی و رسمی پذیرفته می شود.  وی در ادامه با تاکید 
بر لزوم چانه زنی با روسیه سر قیمت ها عنوان کرد: قطعا نیاز داریم در رایزنی ها با طرف روس 
روی مرجع قرار دادن قیمت مبدأ کار کنیم که پیشنهاد مشخص آن این است که فهرست 
صادرکنندگان ایرانی تهیه و طی توافق نامه ای بین دو گمرک رد و بدل شود که اگر این 
شرکت ها اقدام به صدور صورت حساب کردند این صورت حساب به عنوان ملاک و معیار 

محاسبه شود یا توافقی بین اتاق های بازرگانی دو کشور اتفاق بیفتد .
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گزارش مقایسه پاداش ورزشکاران؛

زور سکه های ما به دلارهای همسایه نمی رسد!

شمارش معکوس آغاز بازی های المپیک 201٦ ریو در حالی برای کشتی ایران و دیگر 
رقبای جهانی در حال سپری شدن است که متولیان ورزش کشورهای مدعی از هیچ 

تلاشی برای تجهیز و حمایت از المپین های خود دریغ نمی کنند.
دولتمردان ورزشی کشورهای مختلف به ویژه کشورهای صاحب نام در عرصه المپیک، 
مدتهاست عزم خود را برای تکرار و کسب افتخارات جدید در بزرگترین آوردگاه ورزشی 
دنیا جزم کرده اند و از هیچ طرح و برنامه ای برای دستیابی به این هدف افتخارآمیز 
ورزشی و سیاسی دریغ نمی کنند. یکی از همین طرح و نقشه های بالقوه برای تشویق 
و هموارکردن مسیر آماده سازی ورزشکاران تا المپیک، تعیین و اعطای جوایز نقدی 
چشمگیر و وسوسه انگیز است که مطمئنا می تواند همچون یک دوپینگ روحی مجاز و 
معجزه گر، باعث ارتقای سطح آمادگی هر ورزشکاری شود. طبیعتا متولیان ورزش ایران 
نیز به تبع همین واقعیت، جوایز نقدی مشخصی را برای مدال آوران المپیکی کشورمان 
تعیین کرده اند که این موضوع در نگاه اول، باعث امید و ایجاد انگیزه است، اما همین 
امید و خوشحالی با توجه به مقایسه مقدار جوایز دیگر رقبای ورزشی با ایران، عمر بسیار 
کوتاهی دارد و حتی در برخی موارد می تواند منجر به سرخوردگی و ناامیدی نیز شود! به 
عنوان مثال می توان به ریخت و پاش های عجیب همسایه شمالی ایران، یعنی جمهوری 
آذربایجان اشاره کرد که انصافا طی چند سال اخیر سرمایه گذاری هنگفت و ویژه ای در 
رشته های المپیکی خود به خصوص ورزش رشته کشتی انجام داده است. یکی از همین 
مشوق های عجیب و امیدبخش، اهدای یک میلیون دلار وجه نقد به مدال آوران طلایی 
این کشور در بازیهای المپیک 201٦ برزیل است. مطمئنا در نظر گرفتن این جایزه 
وسوسه انگیز می تواند هر ورزشکاری را با تمام توان و وجود راهی میدان کند و حتی از 
ورزشکاران معمولی و تازه کار نیز یک قهرمان افسانه ای بسازد! ورزشکاران طلایی این کشور 
به خوبی می دانند در صورت دستیابی به این جایزه بزرگ تا پایان عمر تامین هستند و 
دیگر دغدغه ای برای زندگی و امرار معاش ندارند. این در حالی است که کشور آذربایجان 
نیز همانند ایران یک کشور صادرکننده نفت است و بالطبع با توجه به کاهش شدید قیمت 
نفت با مشکلاتی روبرو شده، اما سران سیاسی و ورزشی این کشور به قدری به مقوله 
المپیک و کسب افتخار در این عرصه سیاسی ورزشی اهمیت می دهند که بدون هیچ 
شک و تردیدی، چنین مشوق های دلاری را برای مردان و زنان طلایی  خود در المپیک 
در نظر گرفته اند. این را در نظر بگیرید که کشتی ورزش ملی ماست و می تواند شاخص 
رشد ورزش ما در میادین بین المللی باشد. اثبات این ادعا، تازه ترین اظهارات سرمربی 
ایرانی الاصل تیم کشتی فرنگی آذربایجان است. جمشید خیرآبادی در تایید حمایت های 
رویایی آذری ها از ورزشکاران المپیکی به ویژه کشتی گیران این کشور می گوید: »جوایز 
یک میلیون دلاری به جز هدایایی مانند خودرو و مسکن است که به قهرمانان آذری اهدا 
می شود و امکانات المپیکی این کشور به هیچ عنوان قابل مقایسه با ایران نیست.« به هر 
حال باید قبول کرد تفاوت حمایت های نقدی ایران با دیگر رقبای همسایه و سنتی از زمین 
تا آسمان است و هیچگاه با تعیین جایزه 300 سکه ای به طلایی های المپیکی ایران که 
نسبت به دوره گذشته تنها 100 سکه رشد داشته، نمی توان نه از نظر مدال و نتیجه و نه 
از نظر میزان جوایز و پاداش با این کشورها رقابت کرد! با یک حساب سر انگشتی می توان 
دریافت پاداش ورزشکاران طلایی المپیک ایران در صورت دستیابی به این مهم، حتی به 
اندازه 5 یا 10 درصد پاداش ورزشکاران طلایی همسایه شمالی نیست. متولیان ورزشی 
ایران باید به این حقیقت واقف باشند که دیگر نباید برای کسب مدال و افتخار در المپیک 
آتی، تنها بر سختکوشی و تلاش فردی ورزشکاران حساب باز کنند  و اگر داعیه رقابت 
در عرصه المپیک را دارند باید همانند همین رقبای خارجی برای ورزشکاران ایران هزینه 
کنند. چراکه در غیر اینصورت هیچگاه زور سکه های ناچیز وعده داده شده به ورزشکاران 

وطنی، زور رقابت با دلارهای میلیونی کشور همسایه را ندارد.

سپ بلاتر:فوتبال برای من تمام شد
رئیس معلق فدراسیون بین المللی فوتبال، فیفا، گفت کار وی در فوتبال به پایان رسیده 
است. سپ بلاتر و میشل پلاتینی روز دوشنبه با رای کمیته اخلاق فیفا برای مدت هشت 
سال از هر گونه فعالیت فوتبالی معلق شدند.بلاتر به دلیل پرداخت دو میلیون فرانک 
سوییس به پلاتینی، مجرم شناخته شد و هر دو برای مدت هشت سال از فوتبال محروم 
شدند. بلاتر در گفتگو با وال استریت ژورنال اظهار کرد: کار من در فوتبال تمام شده است. 
من در تاریخ 27 مه با دخالت مقامات قضایی آمریکایی اعتماد خودم را از دست دادم. همان 
روز مشخص شد فیفا یک سازمان مافیایی است.پلاتینی و بلاتر به ترتیب باید 80 و 50 
هزار فرانک سوییس هم جریمه بپردازند.وی با اشاره به جرایمی که برای آنها در نظر گرفته 
اند، اظهار کرد: پلاتینی کمی از من گرانتر است اما اهمیتی ندارد. در قانون سوییس وقتی 

شما کسی را به قتل می رسانید و یا بانک می زنید باید هشت سال از کار تعلیق شوید.

رئیس هیئت فوتبال قم:

نمایندگان قم در لیگ های پایه فوتبال کشور 
مشخص شدند

رئیس هیئت فوتبال استان قم از مشخص شدن نمایندگان استان قم در لیگ های 
پایه فوتبال کشور خبر داد.

کریم بهرامی اظهار داشت: لیگ های پایه فوتبال باشگاه های کشور در رده های 
نوجوانان و جوانان از چند هفته دیگر آغاز می شود و نمایندگان قم در این مسابقات به 

میدان خواهند رفت.
وی افزود: در رده سنی جوانان تیم فوتبال آبادگران با کسب عنوان قهرمانی لیگ 
فوتبال جوانان استان قم امسال برای نخستین بار به نمایندگی از قم در لیگ فوتبال 

جوانان کشور در دسته مناطق حضور پیدا می کند.
رئیس هیئت فوتبال استان قم گفت: در رده سنی نوجوانان نیز تیم فوتبال سیاه 
جامگان که قهرمانی لیگ نوجوانان استان قم را به دست آورده در مسابقات فوتبال 

نوجوانان کشور به میدان می رود.
بهرامی بیان داشت: سیاه جامگان فصل گذشته در مسابقات فوتبال نونهالان کشور 
حضور داشت و تا یک قدمی صعود به لیگ بر تر نونهالان کشور نیز پیش رفت و امسال 

در یک رده سنی بالا تر نمایندگی از فوتبال قم را بر عهده دارد.
وی عنوان کرد: سال گذشته تیم عقاب پردیسان نماینده قم در لیگ جوانان کشور 
در دسته مناطق بود که پس از عبور از مرحله نخست در مرحله نهایی این رقابت ها در 

گرگان، موفق به کسب جواز صعود به لیگ دسته اول جوانان نشد.
رئیس هیئت فوتبال استان قم تصریح کرد: در رده سنی نوجوانان، تیم هنگ 
نمایندگی از قم را بر عهده داشت که در مسابقات خود در یزد در صعود ناکام شد و در 
رده نونهالان نیز تیم های صبای قم و سیاه جامگان پس از صعود از مرحله نخست، در 

دوم در صعود به دسته بالا تر ناموفق بودند.

سرمربی تیم هندبال هدف پویان قم:

نفت و گاز گچساران را دست کم نمی گیریم

سرمربی تیم هندبال هدف پویان جوان قم با بیان اینکه در بازی با تیم نفت و گاز 
گچساران حریف را دست کم نمی گیریم، گفت: پیروزی بر این تیم، هدف پویان را به 

عنوان پنجمی لیگ بر تر نزدیک تر می کند.
زهرا احمدی نیا اظهار داشت: تیم هندبال هدف پویان جوان قم امروزدر ادامه لیگ 

بر تر هندبال بانوان کشور در خانه میزبان تیم نفت و گاز گچساران است.
وی افزود: این دیدار از ساعت 1٦ در سالن شهدای بهزیستی قم برگزار می شود و 

حکم آخرین دیدار خانگی هدف پویان در این فصل را دارد.
سرمربی هدف پویان قم گفت: با وجود اینکه در بازی رفت در گچساران حریف را 
شکست داده ایم اما نفت و گاز را دست کم نمی گیریم چنان که این تیم در بازی رفت 

در نیمه اول تیم ما را شکست داده بود.
احمدی نیا بیان داشت: پیروزی بر نفت و گاز گچساران هدف پویان را به کسب عنوان 
پنجمی لیگ بر تر نزدیک تر می کند البته دیدار هفته پایانی در لارستان برابر شهید 

چمران این شهر تکلیف تیم پنجم لیگ را مشخص خواهد کرد.
وی عنوان کرد: برای بازی با نفت و گاز گچساران محروم و مصدوم نداریم و تلاش 
کرده ایم تمرینات خوبی برگزار کنیم البته به طور کلی در مورد سالن تمرین مشکل 

داریم و سالن ثابتی در اختیار تیم ما نیست.
مربی تیم ملی هندبال جوانان تصریح کرد: سالن نرگس و سالن مریم طی روزهای 
خاص در اختیار ما هستند البته سالن نرگس استاندارد نیست و گاهی مجبور می شویم 

از سالن های مختلف شهر برای تمرین استفاده کنیم.
احمدی نیا اظهار داشت: هدف پویان امسال برای نخستین بار با تیمی صد در صد 
بومی با 4 بازیکن ملی پوش در لیگ بر تر شرکت کرده و پایین ترین میانگین سنی را در 

مقایسه با سایر تیم های لیگ برتری در اختیار دارد.

نایب رئیس فدراسیون فوتبال می گوید که در صورت برکناری کفاشیان پس از پایان دوره اش 
در فدراسیون، دبیرکل به عنوان مسئول اجرایی سرپرست خواهد شد.

محمود اسلامیان در خصوص وضعیت فدراسیون فوتبال و برنامه هایی که پیش روست، اظهار 
داشت: فدراسیون کارش را انجام می دهد و در حال حاضر نیز آماده مشخص کردن برنامه های 
انتخابات هستیم تا این موضوع تعیین تکلیف شود. در حال حاضر عمده مسئله ما و دغدغه ای 
که داریم، بازی های تیم امید در انتخابی المپیک و بازی های باقی مانده تیم ملی بزرگسالان در 

مقدماتی جام جهانی 2018 است.
افراد واجد شرایط و برنامه محور در انتخابات شرکت کنند

وی با اشاره به مسئله انتخابات و حضور کاندیداها افزود: در انتخابات باید افراد واجد شرایط که 
برنامه محور هستند، شرکت کنند. کاندیداها نباید یکدیگر را تخریب کنند و باید برنامه بدهند. 
اینکه بخواهیم کارهای »پوپولیستی« کنیم خوب نیست و این کارها فقط برای رأی آوردن 
خوب است. با شعار پوپولیستی نمی شود کسی را قانع کرد و زمانی که یک جمع محدودی 

تصمیم گیرنده هستند، باید برنامه محور عمل کرد.
 کاندیداها اجازه دهند انتخابات بدون تنش برگزار کنیم

نایب رئیس فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: نامزدها باید در خصوص برنامه های مختلف 
برای فدراسیون فوتبال به جمع بندی برسند. برنامه کاندیداها باید برای کسب منابع مالی و حتی 
بلاتکلیفی سرخابی ها نیز برنامه داشته باشند. یکی از برنامه های مهم و پیش روی فدراسیون هم 
بحث آکادمی ملی فوتبال است که باید به آن رسیدگی شود. جدا از اینکه در انتخابات خود فرد 
نامزد حائز اهمیت است، برنامه های او نیز به تلفیق باید بررسی شود و همه اجازه دهند انتخابات 

آزاد و بدون تنش را برگزار کنیم.
 »چندی پیش جلسه مهمی بین علی کفاشیان و محمود گودرزی برگزار شده که این جلسه 
در آستانه انتخابات بسیار حائز اهمیت بوده است، آیا از این جلسه چیزی می دانید؟« اسلامیان 
در پاسخ به این پرسش گفت: من اطلاعی از جزئیات جلسه ندارم و خودشان این را می دانند. 

تا این لحظه تغییری در برنامه انتخابات نیست
وی درباره اینکه آیا قرار است انتخابات فدراسیون فوتبال به تعویق بیفتد و گفته می شود این 
انتخابات در سال 95 برگزار خواهد شد، اظهار داشت: تا این لحظه قرار است انتخابات اسفندماه 

برگزار شود و تغییری در برنامه برگزار انتخابات وجود ندارد، اما چیزی مشخص نیست.
 در صورت برکناری کفاشیان، دبیرکل سرپرست خواهد شد

»در صورت پایان دوره علی کفاشیان در فدراسیون فوتبال طبق اساسنامه فدراسیون ها رئیس 
از سمت خود برکنار شده و تا برگزاری انتخابات سرپرست انتخاب می شود. در صورت به تعویق 
افتادن انتخابات و برکناری کفاشیان چه کسی سرپرست فدراسیون فوتبال خواهد شد؟« نایب 
رئیس فدراسیون فوتبال در پاسخ به این سؤال گفت: اگر کفاشیان برکنار شود، قاعدتاً باید 
دبیرکل فدراسیون که مسئول اجرایی است به عنوان سرپرست موقت انتخاب شود. به این 
دلیل که او مسئول برگزاری انتخابات است، اما در این مورد هم باید تصمیم گیری صورت بگیرد.

 برنامه ای برای ریاست فدراسیون فوتبال ندارم، اما این مسئله قطعی نیست
اسلامیان درباره اینکه آیا در انتخابات فدراسیون فوتبال شرکت خواهد کرد تا به عنوان یکی از 
کاندیداهای ریاست فدراسیون فوتبال باشد، خاطرنشان کرد: بنا ندارم که در انتخابات فدراسیون 

فوتبال شرکت کنم.
 نایب رئیس فدراسیون فوتبال درباره اینکه آیا این شرکت نکردن قطعی است، گفت: قطعی 

بودن را تنها خدا می تواند بگوید!
 فساد فساد گفتن بدون کد دادن تبعات دارد

اسلامیان در خصوص صحبت های محمد دادکان که گفته بود منشأ فساد در فدراسیون 
فوتبال است و منظور رئیس سابق این فدراسیون چیست، اظهار داشت: من برای دادکان احترام 
زیادی قائل هستم، اما فساد فساد گفتن بدون کد دادن تبعات دارد. اگر اسنادی وجود دارد، باید 
رو شود و به نظرم کلی گویی خوب نیست و باید دلیل و مدرک آورد. اینگونه صحبت کردن 
به جز به هم ریختن افکار عمومی حاصل دیگری ندارد. همه باید نشان دهند که فوتبال کشور 
سطح بالایی دارد و این درست نیست که یکدیگر را متهم کنند و رقابت نیز هیچوقت اینگونه 

نبوده و نیست.
 برنامه محور نباشیم، انتخابات پوپولیستی خواهد شد

نایب رئیس فدراسیون فوتبال ادامه داد: همانطور که گفتم باید برنامه محور عمل کرد و یکی 
از مشکلات فوتبال کشور همین است که برنامه محور نیستیم. اگر همه برنامه محور باشند قطعاً 
انتخاباتی کیفی خواهیم داشت و در غیر این صورت انتخابات پوپولیستی خواهد شد. من برای 
دادکان احترام زیادی قائلم و در زمان مدیریتش در فدراسیون فوتبال، عضو هیئت رئیسه بودم، 
اما خواهش دارم اگر می خواهد در انتخابات شرکت کند، رقابت را برنامه محور کرده و ایرادات 
ساختاری و راهکارهای جدید بدهد. حل کردن مشکلات در این برهه بسیار حائز اهمیت است.

 دیگر دوره »بگم بگم ها« گذشته است
اسلامیان با اشاره به صحبت های اخیر دادکان گفت: باید دید کاندیداها در این ارتباط چه 
خواهند کرد و چه برنامه هایی دارند. دیگر دوره »بگم بگم ها« گذشته است و افراد باید مستند 
حرف بزنند. مگر بزرگ تر از »ب.ز« هم داریم؟ او اکنون گوشه زندان است و حتی افرادی بالاتر 
از او هم اگر جرمی مرتکب شوند مشخص می شود. در بحث فساد قوه قضاییه آگاه است و من 
می گویم اگر مشکل یا فسادی وجود دارد، اسناد را دست دادستان بدهند تا به آن رسیدگی شود.

 کی روش با هدف کمک کردن به قطر می رود
وی در خصوص اینکه حضور کارلوس کی روش در قطر برای بودن در کنار تیم امید حاشیه 
ساز نخواهد شد، گفت: کی روش قرار است به قطر برود چون 8، 9 بازیکن تیم امید، در تیم 
بزرگسالان نیز حضور دارند. سرمربی تیم ملی با دید کمک کردن به قطر می رود. ضمن اینکه 
حضور این تعداد بازیکن از تیم امید در بزرگسالان برای تیم امید یک امتیاز ویژه است و کارلوس 

هم تنها برای ارزیابی این بازیکنان به قطر می رود و هدفش دیدن بازیکنان است.

 در آستانه انتخابات نباید صحبت ها پوپولیستی شود؛

واکنش اسلامیان به صحبت  های دادکان: دوره »بگم بگم ها« گذشته است

رییس فدراسیون فوتبال با بیان این که تاکنون کسی از او نخواسته 
که در انتخابات فدراسیون شرکت نکند، گفت که فعلا قصدش 
حضور در انتخابات است مگر اینکه کسی از او بخواهد تا آن وقت 

دوباره تصمیم جدیدی بگیرد.
علی کفاشیان رییس فدراسیون فوتبال این روز ها درگیر برگزاری 
مجمع دی ماه و برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال در 
اسفندماه سال جاری است، او که پس از ورود نهاد های مسوول به 
فدراسیون فوتبال درگیر حاشیه های این موضوع شده به سوالاتی 
درباره اتفاقات روز فوتبال و مسائل حاشیه ای آن پاسخ داده است. 

آنچه در ذیل می خوانید ماحصل این گفت وگو است:
مجمع  است  قرار  می شود  شنیده  کنار  و  گوشه  از   *
انتخاباتی فدراسیون فو تبا ل در موعد مقرر که اسفند ماه 
است برگزار نشود و با یکی، دو ماه تاخیر در سال آینده 

برگزار شود. آیا این موضوع صحت دارد؟
ما اواخر دی ماه مجمع عادی فدراسیون فو تبا ل را برگزار خواهیم 
کرد که در آن مجمع زمان برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون 
فو تبا ل مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت و زمان دقیق آن 
مشخص خواهد شد. البته تمام سعی خود را می کنیم که مجمع 
انتخاباتی را اسفندماه و در موعد مقرر برگزار کنیم، اما اگر بنا به هر 
دلیلی این اتفاق صورت نگرفت فروردین سال آینده این کار را انجام 

خواهیم داد و در نهایت با یک ماه تاخیر برگزار خواهد شد.
* اما وزیر ورزش و جوانان اخیرا اعلام کرد مجمع انتخاباتی 

فدراسیون فو تبا ل باید در موعد مقرر برگزار شود.
 ما هم سعی می کنیم این موضوع اتفاق بیفتد و سر موعد مقرر که 

همان اسفند ماه است مجمع انتخاباتی را برگزار کنیم.
 * این که شنیده شده برخی  مسئولان از شما خواسته اند 
برای امکان ثبت نا م در پست ریاست فدراسیون فو تبا ل باید 
کارلوس کی روش، سرمربی تیم  ملی فو تبا ل را از کار برکنار 

کنید، صحت دارد؟
 این موضوع کلا شایعه  است و آن را تکذیب می کنم. هیچ فردی 
از من نخواسته که کی روش را برکنار کنم تا بتوانم در انتخابات 
فدراسیون فو تبا ل شرکت کنم. او ارتباطی به بودن یا نبودن من 
ندارد. کی روش هم وظیفه دارد بر اساس قراردادی که با او بسته ایم تا 
جا م جها نی همراه ما باشد و برنامه هایش را ان شا ء الله در فروردین ماه 
به ما بدهد. وزارت ورزش و جوانان خودش حامی ما برای نگه داشتن 

کارلوس کی روش بود و در این راه کمک های زیادی به فدراسیون 
فو تبا ل کرد. چطور می شود که آنها بخواهند بگویند کی روش را 
برکنار کن؟ اصلا چنین چیزی صحت ندارد و این موضوع یک 

شایعه است.
* کارلوس کی روش کی قرار است به ایران بیاید؟ 

او قرار است برای دیدن بازی های تیم  ملی امید در قطر در 
چارچوب مرحله نهایی انتخابی المپیک حضور پیدا کند تا بر نحوه 
عملکرد بازیکنان نظارت کند. پس از آن به پرتغال می رود و بعد از 
مدتی ان شا ء الله به ایران خواهد آمد. جا دارد از وزیر ورزش و جوانان 
و کیومرث هاشمی، رییس کمیته ملی المپیک نیز به خاطر دیداری 
که از تمرینات تیم  ملی امید در هرمزگان داشته اند تشکر کنم. 
مطمئنا حضور آنها باعث دلگرمی هر  چه  بیشتر بازیکنان و کادرفنی 

تیم امید خواهد شد.
 * فکر می کنید با توجه به شرایط موجود در تیم ملی 

امید آیا این تیم می تواند پس از 40 سال راهی المپیک شود؟
 ان شا ء الله که این اتفاق بیفتد. ما سعی مان را می کنیم و تا جایی 
که در توانمان باشد از این تیم و برنامه های کادرفنی آن حمایت 
می کنیم تا این طلسم شکسته شود. در حال  حاضر تیم  ملی امید به 
خوبی در حال تمرین است و کادرفنی نیز با دقت بر کار تیم نظارت 
دارد. امیدوارم با بر نامه ریزی که انجام داده ایم بتوانیم شاهد حضور 

تیم  ملی فو تبا ل امید به ایران در المپیک 201٦ باشیم.
* درباره حضور نیروهای امنیتی در فدراسیون فو تبا ل و سرانجام 

این موضوع توضیح دهید.
 مشکل خاصی نبود. یکسری از نهادهای امنیتی مانند سازمان 
بازرسی کل کشور و ارگان های دیگر مدارکی را از ما خواستند که ما 
به آنها ارائه کردیم تا اگر مشکلی بود آن را به مراجع ذیربط ارسال 
کنند. البته مشکلی از این بابت نداریم. آنها با حضور در فدراسیون 
فو تبا ل فقط یکسری مدارک خواستند که ما هم به آنها دادیم و 

خیلی موضوع پیچیده و حادی نبوده است. 
* این موضوع را که عده ای با در پیش کشیدن بحث فساد 
در فو تبا ل و در حالی که هنوز این موضوع در صحن علنی 
مجلس شورای اسلامی مورد بحث و بررسی قرار نگرفته در 
صدد جلوگیری از حضور شما در انتخابات هستند را قبول 

دارید یا خیر؟ 
من در این باره نظری ندارم. تا به حال هم کسی به من نگفته که 
نباید در انتخابات شرکت کنی. فعلا هم نظر دارم در انتخابات ریاست 
فدراسیون فو تبا ل حضور پیدا کنم. کسی تاکنون این موضوع را به 

من اعلام نکرده و من هم فعالیت خودم را می کنم.
* اگر به شما بگویند نباید در انتخابات شرکت کنید آیا این 

کار را انجام می دهید؟
 تا به حال که نگفته اند. حالا اگر گفتند باید ببینیم چه می شود، اما 

فعلا من تصمیم به حضور در انتخابات دارم. 
* اخیرا تیم های قطری تصمیم گرفته اند بازیکنان ایرانی 
لیست خود خارج کنند و گفته می شود بحث های  از  را 
سیاسی پشت این موضوع است، آیا این گفته ها را قبول 

دارید یا خیر؟
 بازیکنان ایرانی در هر صورت باید تلاش کنند که به تیم های 
خوب اروپایی راه یابند و به حضور در لیگ های کشورهای حوزه 
خلیج فارس اکتفا نکنند. ما در گذشته بازیکنان بسیار خوبی داشتیم 
اما متاسفانه  بازی می کرد ند  اروپایی  لیگ های قدرتمند  که در 
این موضوع چند سالی است اتفاق نمی افتد و بازیکنان مان باید 
تلاش شان را برای رسیدن به این موضوع بیشتر کنند. البته در 
مجموع روابط ما با فدراسیون قطر بسیار خوب است و این موضوع را 
بررسی خواهیم کرد که این علت را پیدا کنیم. به نظر من هیچ بحث 

سیاسی نمی تواند پشت این موضوع پنهان شده باشد. 
* آیا نگرانی از بابت پشت پرده های این تصمیم قطری ها 

ندارید؟
 به هیچ وجه نگرانی ندارم، چرا که قطری ها از ظرفیت فو تبا ل 
ما استفاده می کند نه ما از ظرفیت فو تبا ل قطر. نگرانی ندارم چرا 
که رتبه و برنامه فو تبا ل ما بسیار قوی تر از کشورهای حوزه خلیج 
فارس است و اگر آنها از پتانسیل  فو تبا ل ایران استفاده نکنند مطمئنا 
خودشان هستند که ضرر می کنند نه ما. اگر در این باره نیاز باشد 

حتما با مسئولان قطری صحبت خواهم کرد.

برگزاری انتخابات فدراسیون شاید با تاخیر یکماهه؛

کفاشیان: کسی نگفته نباید در انتخابات شرکت کنی
درخواست برای برکناری کی روش شایعه است

پنجشنبه -سوم دی ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3897

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه حوریه طبرسی طی درخواست شماره 1/381٦٦ مورخه 94/9/22 
با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ 
پلاک 10٦10/459 اصلی بخش 1 قم ذیل صفحه 1347 دفتر 134 بنام امیر 
ملک محمد پور به شماره مسلسل 870211 ثبت و سند صادر شده است و 
تمامی مورد ثبت طی سند قطعی 28477 مورخه 13٦٦/8/28 دفتر 11 قم به 
حوریه طبرسی منتقل شده است شد که اسناد اولیه در اثر سهل انگاری مفقود 
گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده لذا به استناد تبصره 
1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در 1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی 
تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند 
مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 10 روز کتبا به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است 
پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات 

اقدام خواهد شد.
کاظمی- رئیس ثبت اسناد منطقه 1 قم 

مایلی کهن: اگر حریفان داخلی اجازه دهند در قطر نتیجه می گیریم!
مدیرفنی تیم ملی فوتبال امید گفت: اگر حریفان داخلی اجازه دهند این تیم از پس 
حریفان خارجی برمی آید و آرزوی دیرینه مردم برای رسیدن به المپیک را به حقیقت 

تبدیل می کنند.
محمد مایلی کهن در حاشیه آخرین تمرین تیم ملی امید کشورمان در بندرعباس افزود: از 
اینکه بار دیگر میهمان مردم خونگرم بندرعباس بودم خداوند را شکر می گویم که به واسطه 

فوتبال توانسته ام در خدمت تمامی مردم کشورم باشم.
وی با تقدیر از حضور وزیر ورزش و جوانان در تمرین تیم ملی امید، اظهار کرد: باید توجه به 
این تیم در آستانه مسابقات انتخابی افزایش یابد زیرا ما نماینده هفتاد میلیون ایرانی هستیم.

مدیر فنی تیم ملی فوتبال امید در خصوص روند فعالیت های این تیم در آستانه مسابقات 
انتخابی قطر، تصریح کرد: باید از حبیب کاشانی تشکر کرد که با تمامی وجود در خدمت 
تیم می امید بوده و تا اینجای کار بدون هیچ چشم داشتی شرایط را در حد توان فراهم 

کرده است.
مایلی کهن در پاسخ به سوالی مبنی بر انتقاد خاکپور از شرایط اردوی تیم ملی امید در 
بندرعباس، خاطرنشان کرد: باید از مسئولان استان هرمزگان و مردم بندرعباس تشکر 
کنم که در این مدت هرکاری که از دست شان برآمده را انجام داده اند اما باید به آقای 
خاکپور حق داد زمانی که می رویم ترکیه و در کنار هتل 12 زمین ورزشی فوتبال آن 
هم با بهترین کیفیت چمن و تمامی امکانات فراهم است قابل قیاس با شرایط کشورمان 

نیست.
وی ادامه داد: در ترکیه برای ماندن یک چمن در بهترین وضعیت 3٦ نفر مشغول کارند در 
حالی که در ورزشگاه خلیج فارس طبق گفته مسئول ورزشگاه یک تا دو نفر مشغول کارند 

خوب باید حق به خاکپور داد که شرایط اردوهای خارجی را بهتر از داخلی ارزیابی کند.
مایلی کهن ایران را یک کشور سوپر ثروتمند خواند و اضافه کرد: خاک این کشور طلا و 
ثروتمندی آن برای جوانانش است و اگر شرایط را برای این جوان آماده کرد هرکاری از 

عهده اش بر می آید و مأموریت غیرممکن را ممکن می سازد.
مدیر فنی تیم ملی امیددر پایان در خصوص پیش بینی اش از نتایج مسابقات انتخابی قطر 
گفت: اگر حریفان داخلی اجازه دهند این تیم از پس حریفان خارجی برمی آید و آرزوی 

دیرینه مردم برای رسیدن به المپیک را به حقیقت تبدیل می کنند.
محمد مایلی کهن، مدیرفنی تیم فوتبال امید در اظهاراتی دیگر درباره برگزاری اردوی 
بندرعباس گفت: ابتدا باید از مردم خوب و خونگرم بندرعباس و مسولان ورزش استان تشکر 
کنم که به بهترین شکل رسم میهمان نوازی را به جا آوردند. حضور پرشور مردم در محل 
تمرینات و محبتی که به تیم امید داشتند قابل تقدیر است و امیدوارم که با کسب نتایج 

خوب در مسابقات پیش رو بتوانیم جواب محبت این عزیزان را بدهیم.
او ادامه داد: حضور برخی عزیزان معلول که با ویلچر و واکر به تمرینات ما آمدند واقعا تکان 
دهنده بود و احساسات تمامی بازیکنان و اعضای کادر فنی را برانگیخت. واقعا به خاطر حضور 
در فوتبال خدا را شاکر هستم چرا که به واسطه حضور در فوتبال، مردم عزیز خطه های 
مختلف کشورم را می بینم. خوشبختانه به لحاظ فنی اردوی خوبی برگزار شد و در شرایط 
آب و هوایی کاملا مناسب، تمرینات خوب و منظمی را برگزار کردیم. بازیکنان هم در شرایط 
بسیار خوبی قرار دارند و با آمادگی کامل در تمرینات ظاهر شدند و در مجموع به لحاظ 

کیفیت فنی تمرینات راضی کننده بود.
مایلی کهن در خصوص حضور وزیر ورزش و جوانان در تمرین روز گذشته تیم امید گفت: 
از آقای گودرزی و کیومرث هاشمی تشکر می کنم که در تمرین حضور پیدا کردند و در 
جریان روند آماده سازی و وضعیت تیم امید قرار گرفتند. قطعا حضور مقامات بلند پایه ورزش 

در کنار تیم امید به لحاظ روانی تاثیر مثبتی خواهد داشت.
مدیرفنی تیم امید در رابطه با وضعیت تیم امید، شانس المپیکی شدن و شکسته شدن 
طلسم چهل ساله گفت: واژه چهل سال واقعا من را اذیت می کند و امیدوارم که دیگر هرگز 
این واژه را نشنویم. در طول یک سال گذشته زحمات زیادی برای این تیم کشیده شده 
است. به جرات می توان گفت که آقای خاکپور و همکارانش مجموعه ای را تحویل گرفتند 
که چیزی به نام تیم وجود نداشت و با تلاشی که صورت گرفت، از بین نزدیک به 150 
بازیکنی که زیر نظر گرفته شد، تیم جدیدی بنا شد که چکیده آن را امروز می بینیم. تیمی 
که از 25 بازی خود فقط یک باخت و یک مساوی داشته و بقیه مسابقات خود را با برد پشت 
سر گذاشته است. مایلی کهن افزود: بسیاری از این بازیکنان تا قبل از حضور در تیم امید، 
به ندرت در تیم های باشگاهی شان بازی می کردند اما امروز شاهد هستیم که به همین 
بازیکنان به مهره های تاثیر گذار تیم هایشان تبدیل شده اند. البته من معتقدم که همین 
حالا می توانیم بصورت همزمان پنج تیم با کیفیت امید داشته باشیم. چرا که کشور ما در 
تمامی زمینه ها پر از استعدادهای ناب است که متاسفانه به دلیل عدم برنامه ریزی و هزینه 

نادرست نمی توانیم از آن ها به درستی استفاده کنیم.
مدیرفنی تیم امید ادامه داد: قطعا تمامی تیم هایی که در قطر حضور دارند به مانند ما برای 
المپیکی شدن کار کرده اند و برای کسب موفقیت در مسابقات برنامه ریزی کرده اند. برای 
مثال قطر میزبان بازی ها، آخرین اردوی تدارکاتی اش را در اسپانیا برپا کرده و بعد از آن به 
ترکیه خواهد رفت و بقیه تیم ها هم تدارک لازم را دیده اند. ضمن اینکه نباید فراموش کنیم 
که همیشه تیم برتر و قدرتمندتر، برنده نمی شود. اما مطمن باشید که مردم فوتبال زیبا و 

قابل قبولی را از تیم امید خواهند دید که انشاءالله با نتیجه همراه خواهد بود.
مایلی کهن در واکنش به صحبت حبیب کاشانی مدیر تیم فوتبال امید مبنی بر عدم 
حمایت لازم از تیم امید و المپیکی نبودن فضای کشور گفت: اول باید از زحمات آقای 
کاشانی تشکر کنم. من حتی مواقعی پیش آمده که از خود ایشان هم انتقاد کردم و به هیچ 
وجه نمی خواهم تملق کنم اما واقعا زحمات آقای کاشانی در طول یکسال گذشته قابل 
تقدیر است. باید بگویم که بازیکن تیم امید ساعت 3 بامداد برای خروج از کشور با مشکل 
مواجه شده و آقای کاشانی همان موقع با مسولان گذرنامه و نیروی انتظامی رایزنی کرده اند 
و مشکل برطرف شده که واقعا بی سابقه بوده است. به نظر در داخل کشور باید نگاه ویژه تری 

وجود داشته باشد و همه از این تیم حمایت کنند تا به نتیجه دلخواه دست پیدا کنیم.
مدیرفنی تیم امید در خصوص مخالف باشگاه های خارجی با همراهی لژیونرهای تیم امید 
در مسابقات قطر گفت: لژیونرهای ما بازیکنان خوب و با کیفیتی هستند که قطعا می توانند 
به تیم ما کمک کنند اما بازیکنان داخلی ما هم توانایی های خوب و قابل قبولی دارند که 

قطعا در مسابقات به نمایش می گذارند.
مایلی کهن در تشریح هدف از پیراهن تیم ملی 9٦ که در ابتدای اردوی بندرعباس به 
خاکپور هدیه داده بود، گفت: مردم ما با این پیراهن مقدس خاطرات خوب و خوشی دارند. 
پیراهنی که به ادعای کنفدراسیون فوتبال آسیا رنسانس بزرگی را در فوتبال ایران به وجود 
آورد. این پیراهن باعث شد که فوتبال به سفره و سجاده مردم ما راه پیدا کند و وحدت ملی 
به وجود بیاورد. برای اینکه یادآوری کنم ما می توانیم در بعد فنی و اخلاقی به مانند آن تیم 

باشیم و دل مردم را شاد کنیم، این پیراهن را به آقای خاپور را هدیه کردم. 



علمی و سلامت

اسیدفولیک غذای بازدارنده ناهنجاری های 
مادرزادی است 

 )NDTS( ویتامین اسیدفولیک ناهنجاری های مادرزادی و خطر نقص لوله های عصبی
را کاهش می دهد.

تقویت با اسیدفولیک سبب نقص لوله های عصبی فرزندان مصرف کننده آن آرد در بین 
سال های 1998 تا 2012 است به طوری که زنان باردار اگر به اندازه کافی اسید فولیک در 

دوران بارداری مصرف کنند.
مرکز کنترل و پیشگیری )CDC( بیماری آمریکا و وزارت بهداشت بریتانیا به این 
نتیجه رسیدند که زنان باردار باید 400 میکروگرم اسیدفولیک مصرف کنند که به دلیل 

رژیم هایشان باید مکمل های اسیدفولیک را مصرف نمایند.
براساس دستور سازمان غذا و داروی آمریکا )FDA( تمامی تولیدکنندگان حبوبات و 
ماکارونی باید از اسیدفولیک استفاده کنند که این دستور در 77 کشور دنیا اجرایی شده اما 

متأسفانه هنوز در انگلستان اجرا نمی شود.
براساس مطالعه دکتر موریس از دانشگاه مریلند انگلستان با تجزیه تحلیل ناهنجاری های 
مادرزادی برای ارزیابی NTDS و ختم بارداری که در این سال های 2012-1991 روی 
داده است، با مصرف کافی اسیدفولیک 1.28 در هر 1000 تولد در حدود 81درصد نقص 

لوله های عصبی کاهش یافته است.
براساس این تحقیقات با غنی کردن مواد غذایی در آمریکا 23درصد شیوع حاملگی با 

NTDS کاهش داشته اما در همین دوران هیچ تغییری در انگلستان انجام نشده است.
براساس مطالعه تیم تحقیقاتی، اگر انگلستان سیاست غنی سازی را اجرا می کرد. حاملگی 
NTDS بین سال های 2012-1998 کمتر رخ می داد و شیوع NTD  بیست و یک 

درصد در دوره 14 ساله کاهش می یافت.
اگر بارداری به شیوه NTD متوقف نشود همه کودکان متولد شده غیر فعال شده و 

گرایش خیلی از مادران به مواد مخدر سبب می شود که 500 نوزاد نارس به دنیا بیایند.

جهت پیشگیری از اسپینابیفیدا باید اقدامات نظارتی برای جلوگیری از شیوع بیماری 
NTD  که شبیه نالیوومید است با غنی سازی مواد غذایی با اسیدفولیک گرفته شود.

با غنی سازی مواد غذایی با ویتامین اسیدفولیک جلوی خیلی از ناهنجاری های مادرزادی 
به سادگی تمام، گرفته شده که به دلیل برنامه ریزی غلط این امر میسر نمی شود.

گفتنی است اسیدفولیک نه تنها برای کاهش خطر ابتلا به NTDS موثر است بلکه برای 
کاهش سکته های اول قلبی و فشارخون سودمند است.

ویتامین  D در ابتلا به ام اس مؤثر است 
عوامل مختلفی در ابتلای یک فرد به بیماری ام اس نقش دارد که نقش کمبود ویتامین 

D در بدن از عوامل مهم و مؤثر آن محسوب می شود.
دکتر علایی متخصص مغز و اعصاب گفت: علت صددرصد قطعی که مشخص کند 
بیماری ام اس چه علتی دارد هنوز نه تنها در ایران بلکه در جهان مشخص نشده است، 
اما متخصصان مغز و اعصاب از لحاظ تئوری عامل ژنتیک، عوامل طبیعی که به صورت 
تئوری مطرح است مانند ویروس ها و  کمبود ویتامین D را سه عامل اصلی در بروز بیماری 

ام اس می دانند. 
وی ادامه داد: علائم بیماری ام اس بستگی به نوع و شدت بیماری دارد و این که کدام 
قسمت از سیستم عصبی دچار ضایعه شده است به عنوان مثال اگر قسمت بینایی مغز 
باشد بیمار دچار مشکل بینایی می شود و اگر اعصاب کنترل کننده حرکات دست و پا 
دچار ضعف حرکتی شده و در قسمت تعادل مغز دچار ضایعه شود بیمار دچار مشکلات 

تعادلی می شود. 
دکتر علایی بیان کرد: طبق آخرین مطالعات زنان 3 برابر بیشتر از مردان به ام اس مبتلا 
می شوند. بنابراین بیشترین آمار مبتلایان به این بیماری را زنان تشکیل می دهند. بیشترین 
سن شیوع این بیماری 25 تا 30 سالگی و سنین بالاتر حتی ٦0 سالگی هم در ایران 

مشاهده شده است. 
این متخصص مغز و اعصاب اظهار داشت: برای این که بدن سالمی داشته باشیم و به 
بیماری ام اس مبتلا نشویم می توانیم عوامل محیطی مؤثر در این بیماری را مورد توجه قرار 

دهیم و به خصوص کمبود ویتامین D را جبران کنیم. 
وی در پایان خاطرنشان کرد: استرس های روحی و هیجانات در بروز ام اس تأثیر مستقیم 
دارد افرادی که مستعد این بیماری هستند در زمانی که دچار استرس و هیجان می شوند 
علائم بیماری ظهور می کند. بنابراین باید تمرین کنیم که با مشکلات و مسائل زندگی با 
آرامش و به طور منطقی برخورد کنیم و به دنبال حل آن مسئله باشیم تا این که مضطرب 

و افسرده شویم و خود را در معرض بیماری هایی چون ام اس قرار دهیم.

ردپای قاتلان پنهان در غذاهای مدرن 
این که چرا افراد زیادی فست فودها را ترجیح می دهند دلایل متفاوتی دارد و باید به همه 

گفته شود تهدید سلامتی به واسطه آن ها قابل انکار است.
دکتر فرح بخش متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: فست فودها به هیچ عنوان جایگزین 
غذاهای سنتی نمی شوند و متأسفانه این گونه غذاها از ابتدا به شکلی طراحی شده اند که 
دارای کالری بالا و چربی زیادی هستند آنچه به عنوان مواد اولیه در این غذاها استفاده 
می شود مواد افزودنی متعددی است که نقش رنگ دهنده و طعم دهنده را دارند که 
علی رغم این که دارای استانداردهای صنعتی هستند از نظر سلامتی گزینه مناسبی محسوب 

نمی شوند چرا که منجر به بروز انواع سرطان ها در بدن می شود.
وی ادامه داد: علت علاقه افراد به این نوع غذاها در واقع همان میزان چربی بالای این غذاها 
است زیرا انسان طبعاً طعم چرب را دوست دارد لذا طراحان این غذاها با علم به این علاقه 
مردم را وابسته به خود نمود ه اند همچنین بحث ادویه های خاص فست فودها خود عاملی برای 
افزایش علاقه و  کشش افراد به این گونه غذاها است.این متخصص تغذیه و رژیم درمانی در 
پایان خاطرنشان کرد: )با پنیر ولس( که حاوی حدود 500 کالری است میزان قند خون بدن 

به سطح غیرعادی افزایش می یابد. 
غذاهای فست فود با آزادسازی مواد شیمیایی بیشتری که در بدن احساس خوب ایجاد 
می کند )مانند ناقل عصبی دوپامین که باعث بروز احساس لذت می شود( موجب فعال شدن 

سیستم پاداش مغز می شوند و فرآیندی مشابه عملکرد کوکائین ایجاد می کند.

سرطانی که زنگ خطری ندارد 
این نوع سرطان ممکن است در کودکان بین 3 تا ٦ سال و افراد 40 تا 55 سال مشاهده 

شود.
دکتر محمد رضا قوام نصیری متخصص آنکولوژی گفت: یکی از نادر ترین انواع سرطان ها 
که زیاد هم مورد اهمیت قرار نگرفته است سرطان کلیه است. این نوع سرطان ممکن است 

در کودکان  بین سه تا شش سال و افراد 40 تا 55 سال مشاهده شود.
وی بیان کرد: سرطان کلیه، توموری است که از بافت های لوله ای درون خود این عضو 
منشا می گیرد و بزرگ می شود. این تومور هم به اندام هایی که در کنارش وجود دارند 
تهاجم می کند و هم می تواند از طریق سیاهرگ کلیه ای نواحی و اعضای دورتر مانند 
ریه  ها، کبد، استخوان، مغز را نیز درگیر سازد.وی افزود: متاسفانه این نوع سرطان علائم 
چشمگیری ندارد اما هر زمانی که فرد در ادرار خود خون یا درد های موضعی داشت حتما 
به پزشک متخصص مراجعه کند. البته گاهی ممکن است از طریق بیماری های ژنتیکی 
منتقل شود ولی این علائم هم دلیلی بر مبتلا شدن به این سرطان نیست.نصیری اظهار 
کرد: درمان سرطان کلیه به میزان پیشرفته بودن سرطان بستگی دارد. معمولا به کمک 
عمل جراحی بخشی از کلیه و یا کل کلیه و مجاری انتقال دهنده آن از بدن خارج می 
شوند. یا به وسیله ی دارو های خاص و یا شیمی درمانی به درمان این بیمار می پردازیم.

وی خاطرنشان کرد: افزایش خطر سرطان هیچ ربطی به تعداد نخ های سیگار یا قلیان که 
فرد در طول شبانه روز می کشد، ندارد و البته این مسئله هم حائز اهمیت است که کشیدن 

سیگار یا قلیان با هر تعدادی این خطر را دو چندان خواهد کرد. 

غذای چرب چه بر سر سیستم گوارش می آورد؟
یک فوق تخصص گوارش و کبد گفت: مواد غذایی چرب و سرخ شده می توانند منجر به 

آسیب رساندن به معده و همچنین رفلاکس اسید معده و سوزش سر دل شوند.
دکتر تهمینه توکلی  اظهارکرد: هضم غذاهای چرب مدت زمان زیادی را طلب می کند و 

افراد پس از مصرف این گونه غذاهای چرب، احساس سنگینی در معده می کنند.
وی ادامه داد: همچنین سرخ کردن مواد غذایی باعث می شود هضم و جذب این مواد 
دچار اختلال شود و اکثر ویتامین ها، پروتئین ها، مواد معدنی و املاح و کربوهیدرات ها به 
درستی جذب نشده و دفع شوند.این فوق تخصص گوارش و کبد با اشاره به بلاهایی که 
غذای چرب بر سر دستگاه گوارش می آورند، تصریح کرد: مواد غذایی چرب و سرخ شده 
می توانند منجربه آسیب رساندن به معده و همچنین رفلاکس اسید و سوزش سر دل 
شوند. معده همیشه و حتما نسبت به غذاهای خوب و بدی که می خوریم از خود واکنش 
نشان می دهد.وی با اشاره به اثرات سوء غذاهای چرب بر سلامت، تاکید کرد: با توجه به 
 B این که سرخ کردن مواد غذایی باعث دفع اکثر ویتامین ها از جمله ویتامین های گروه
و ویتامین C می شود و از آنجایی که این ویتامین ها بر سلامت مؤثرند، با از بین رفتن 
این ویتامین ها سلامت فرد به خطر می افتد.این فوق تخصص گوارش و کبد، به بهترین 
و بدترین مواد غذایی برای سیستم گوارشی اشاره کرد و افزود: از خوردن یکسری مواد 
غذایی مضر مانند؛ نوشابه و فست فوت ها و چای زیاد اجتناب کنید. قهوه، چای زیاد و 
نوشیدنی های گازدار نه تنها باعث افزایش اسید معده می شوند، بلکه می توانند به عنوان 
دیورتیک عمل کرده و منجر به اسهال و گرفتگی عضلات شوند.این فوق تخصص گوارش 
و کبد، با اشاره به میوه های مقوی برای معده، خاطرنشان کرد: موز کمک به بازگرداندن 

عملکرد روده به حالت طبیعی موثر است و ماست هم در هضم غذا کمک می کند.
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محققان اسکاتلندی برای اولین  بار موفق به ساخت کپسول قابل بلع مجهز به فناوری نور 
فلورسنت برای تشخیص سرطان در گلو و سیستم گوارشی شدند.

 محققان اسکاتلندی در مورد تمایز کپسول فلورسنت با نمونه های فعلی اظهار کردند: در 
نمونه های موجود برای روشن کردن فضای تاریک روده ها از لامپ های ال ای دی ارزان قیمت 
استفاده می شود، اما در سیستم جدید از نور فلورسنت بی سیم برای تشخیص بهتر سلول های 

بدن با اثر تابشی نور سبز در برابر نور آبی استفاده شده است.
دکتر محمد الروحانی، متخصص مهندسی الکترونیک از دانشگاه گلاسکو اسکاتلند اظهار کرد: 
سیستم کپسول فلورسنت به اندازه ای کوچک است که می تواند به آسانی در طول دستگاه 
گوارشی حرکت کند. این سیستم از نظر مصرف انرژی بسیار بهینه است چرا که می تواند تا 14 
ساعت درون بدن کار کند. وی در مورد عملکرد حسگر تشخیص نور برگشتی از سلول ها افزود: 
در کپسول های جدید برای اولین بار از حسگر بسیار حساس و بی سیم استفاده شده است. دقت 
این حسگر تا حدی بالا است که حتی پس از برخورد یک فوتون نوری اثر آن را به صورت بی سیم 
منتقل می کند.  با حذف چراغ های ال ای دی از کپسول، تشخیص پزشکی مصرف آن به طور 
چشمگیری کاهش یافته و به رقم 30.9 میلی  وات رسیده است که برای تامین آن یک باتری 

1.5 ولتی برای 14 ساعت کار پیوسته کافی است. 

تلاش محققان ایرانی در مسیر پاک سازی آب های آلوده  با استفاده از نانوذرات

ساخت ربات های جهنده با الهام از جیرجیرک ها

کشف شبکه های هوش در مغز برای اولین بار

رشد دندان قابل کاشت جدید با تقسیم جوانه

دوچرخه مولد برق ساخته شد

محققان ژاپنی با تقسیم جوانه دندان توانستند چندین دندان قابل کاشت را برای موشها 
پرورش دهند.

 یکی از واقعیتهای آزاردهنده زندگی، از دست دادن دندان است و از آنجایی که انسان ها تنها 
دو بار دندان در می آورند، با از دست دادن دندان اصلی تنها می توان با چیزی مثال سرامیک 

یا فلز آن را جایگزین کرد.
راه حل طبیعی تری که موضوع تحقیق دانشمندان مرکز زیست شناسی رشد ریکن و 
دانشگاه پزشکی و دندانپزشکی توکیو بوده، پرورش چندین دندان کاربردی و کاشت آن ها 

در دهان موش است.
تولید دندان در انسان یک فرآیند پیچیده بوده که به جوانه دندان نیاز دارد. این جوانه شامل 
جرمی از سلول هاست که اوایل زندگی از اکتودرم و اکتومزانشیم در فک شکل می گیرند. در 

مراحل اولیه، این جوانه ها دارای ساختار نسبتا ساده ای بوده و محققان از این ایده استفاده 
کردند که یک جوانه را تقسیم کرده و چندین دندان جدید را از آن در آزمایشگاه پرورش دهند.

محققان دیده بودند که رشد دندان به تعامل موج مانند ژن کدگذاری فعالساز پروتئین 
Lef1 و مهارکننده Ectodin بستگی دارد. آن ها نتیجه گرفتند که اگر منتظر وقت خاصی در 
فرآیند رشد 14.5 روزه بمانند، می توانند از مقداری نخ نایلون برای تقسیم جوانه به دو قسمت 
بهره ببرند. اگر این کار بدرستی انجام می شود، مرکز سیگنالدهی کنترل کننده رشد دندان در 

هر دو جوانه تولید می شد و هر دو می توانستند به یک دندان کامل تبدیل شوند.
محققان با تقسیم موفق جوانه و پرورش به شکل دندان،  آن ها را در سوراخهای ایجاد شده 
در فک یک موش پیوند زدند که با موفقیت رشد کردند و به دندان هایی با قابلیت حس کردن 

و جویدن تبدیل شدند. البته آن ها نصف یک دندان واقعی بوده و تقریبا نصف تاج داشتند. 

دوچرخه مولد برق با قابلیت تأمین برق مورد نیاز یک خانه برای 24 ساعت ساخته شد.
 این دوچرخه جالب به شکلی طراحی شده است که با رکاب زدن قادر به تولید برق است و مناسب 

برای مناطقی است که دسترسی به برق ندارند.
همچنین طراحی این دوچرخه مولد به گونه ای است که سادگی در اجزای آن به چشم می خورد و 

دارای یک باتری 12 ولتاژی است که منبع تغذید برای تولید برق است.
این دوچرخه مولد می تواند به طورهمزمان برق مورد نیاز برای 24 لامپ، پنکه، تلفن و شارژر تبلت 

را تامین کند.
همچنین دوچرخه مولد دارای یک دنده و چرخ لنگر است که با به حرکت در آمدن آن تبدیل به یک 

ژنراتور می شود و می تواند باتری دوچرخه که منبع تغذیه برق است را شارژ کند.
نکته قابل توجه در مورد این دوچرخه، توانایی تامین برق مورد نیاز یک خانه برای 24 ساعت است.

همچنین این دوچرخه در دو مدل در سال آینده میلادی روانه بازار خواهد شد؛ مدل ارزان آن برای 
کشورهای فقیر در حدود 250 دلار است و مدل گرانتر آن برای کشورهای پیشرفته که می تواند در مواقع 

قطع برق به دلیل فجایع طبیعی مورد استفاده قرار گیرد و بین 1200 تا 1500 دلار است.

ساخت آنتن  ماهواره های مخابراتی و تلویزیونی 
بدون تداخل فرکانسی در کشورهای همسایه

محققان پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات با همکاری دانشگاه صنعتی خواجه 
نصیرالدین طوسی به دانش فنی ساخت آنتن ماهواره ژئو دست یافتند که با دنبال کردن نقشه 

ایران، از ارسال و ایجاد تداخل سیگنال برای کشورهای همسایه جلوگیری می کند.
ایمان آریانیان از محققان این طرح با بیان این که این طرح با عنوان »طراحی و ساخت 
آنتن آرایه ای بازتابی باند KU  با پوشش کانتوری بر روی ایران« اجرایی شد، گفت: در این 
مطالعات به دانش فنی طراحی و ساخت آنتن آرایه ای بازتابی با پرتو کانتوری برای استفاده در 

ماهواره های ژئو دست یافتیم.
وی به جزئیات اجرای این طرح اشاره و اظهار کرد: برای این منظور ابتدا سلول آنتن طراحی 
و شبیه سازی شد. آریانیان مرحله بعد را طراحی و ساخت آنتن ذکر کرد و ادامه داد: سلول آنتن 
یک زیر لایه با ضخامت 78 دهم میلیمتر است که یک صفحه فلزی در فاصله 3 میلیمتری از 

آن یک لایه هوایی با ضخامت 3 میلیمتر ایجاد شد.
مجری طرح، با بیان این که آنتن ساخته شده مسطح است، یادآور شد: آنتن طراحی شده به 
روش تست میدان راه دور مورد آزمایش قرار گرفت و نتایج این آزمایشات نشان داد که حداکثر 

بهره این آنتن در پهنای باند 5.Ku، dbi3٦ و در داخل ایران dbi 31.5 است.
وی باند فرکانسی این آنتن را 10.95 تا 11.7 گیگاهرتز و اندازه هر ضلع آن را 1.4 متر 

ذکر کرد
آریانیان مهمترین مزیت این آنتن را پوشش دهی در داخل ایران دانست و خاطرنشان کرد: 
کانتور این آنتن نقشه ایران را به خوبی دنبال می کند؛ ضمن آن که در خارج از ایران نیز تداخلی 

برای کشورهای همسایه ایجاد نمی کند.
وی در این باره توضیح داد: زمانی که ماهواره بخواهد در ارتفاع 3٦ هزار کیلومتری سیگنالی را 
بر روی زمین ارسال  می کند باید به نحوی باشد که تنها در داخل ایران سیگنال ها ارسال شود و 
خارج از محدوده سیگنالی ارسال نشود تا تداخل فرکانسی برای کشورهای همسایه ایجاد نشود.

این محقق با تاکید بر این که این وظیفه بر عهده بخش کانتور آنتن است، ادامه داد: کانتور 
آنتن ها با تبعیت از نقشه ایران میزان مناسبی سیگنال ارسال می کند و خارج از ایران میزان 
سیگنال ها افت می کند. آریانیان با تاکید بر این که در این مطالعات نمونه آزمایشگاهی این آنتن 
عرضه شده است، اظهار داشت: این آنتن برای ماهواره های ژئو طراحی شده ولی با توجه به 

فناوری به کاربرده شده در آن می توان از این آنتن برای همه انواع ماهواره ها بهره برد.
وی مهمترین کاربرد این آنتن را مخابراتی و تلویزیونی عنوان کرد و یادآور شد: نصب ساده 

این آنتن بر روی ماهواره از دیگر مزایای آنتن عرضه شده است.
دوم  رتبه  حائز  خوارزمی  جوان  شانزدهمین جشنواره  در  این طرح  ایسنا  گزارش  به 

پژوهش های کاربردی شده است.

ساخت قرص فلورسنت برای تشخیص سرطان 
سیستم گوارشی

پژوهشگران دانشگاه تربیت مدرس اقدام به پوشش دهی 
و اصلاح سطح نانو ذرات مغناطیسی با هدف تولید یک 
نانوجاذب  کردند. این نانوجاذب که به منظور کمک به حذف 
آلاینده های زیست محیطی ساخته شده، در صورت رسیدن 
به مرحله  تولید صنعتی، می تواند در حذف ترکیبات مختلف 
آلی و معدنی از آب های آلوده به این مواد، در بخش های 

مختلف صنعتی و کشاورزی مورد استفاده واقع شود.
یکی از اساسی ترین دغدغه های فعلی بشر آلودگی های 
موجود در آب ها و دستیابی به بهترین بازده در فرایند تصفیه 
آب های آشامیدنی و پساب های صنعتی است. اگرچه مقادیر 
زیادی از ترکیبات آلی یا فلزی در پساب های صنعتی وجود 
دارد، اما تصفیه  آلودگی های میکروبی در تهیه  آب آشامیدنی 
به ویژه در مناطق دوردست که تأمین آب آشامیدنی سالم در 

آن ها با دشواری مواجه است، ضرورت دوچندانی دارد.
پژوهشگران دانشگاه تربیت مدرس با هدف تولید نانوجاذبی 
برای حذف آلاینده های آلی و معدنی از آب های آلوده، در 
طرحی به اصلاح سطح و پوشش دهی نانو ذرات مغناطیسی 
آهن پرداختند. در این پژوهش سعی شده تا با اصلاح سطح 
این نانوذرات ضمن ایجاد پایداری، با انتخاب پوشش مناسب 
بتوان این نانومواد را برای جذب گونه  خاصی از مواد انتخاب  

کرد.
نانوذرات  اخیراً  طرح،  مجری  صفری  میثم  گفته   به 
مغناطیسی در زمینه  استخراج گونه های مختلف آلی و 
معدنی مورد توجه واقع شده اند. این نانوجاذب ها قدرت جذب 
و تصفیه کنندگی قابل توجهی دارند که ناشی از نسبت سطح 
به حجم بالای این ذرات است. به عبارتی این ویژگی ها منجر 

به ایجاد ظرفیت جذب بالای آن ها در مقایسه با جاذب های 
عادی و متداول شده است.

وی در ادامه به دیگر مزیت های استفاده از نانوجاذب های 
جداسازی  »فرایند  افزود:  و  کرد  اشاره  مغناطیسی 
نانوجاذب های مغناطیسی از فرایند تصفیه به راحتی و تنها 
با بکارگیری یک میدان مغناطیسی خارجی صورت می گیرد. 
بدین ترتیب نیازی به مرحله  جداگانه  صاف کردن و یا استفاده 
از سانتریفیوژ جهت بازیابی نانوجاذب نیست. این مسأله فرایند 
جداسازی و بازیابی جاذب را ساده تر، سریع تر و کم هزینه تر 
می کند.« پوشش دهی و اصلاح سطح نانو ذرات مغناطیسی با 
استفاده از ترکیبات الی و فلزی انجام شد و در ادامه به منظور 
حذف آلاینده های زیست محیطی از آب های آلوده صنعتی و 

کشاورزی مورد استفاده قرار گرفت.

محققان دانشگاه جان هاپکینز با بررسی مکانیسم پرش 
جیرجیرک ها به کمک دوربین های پرسرعت به دنبال ساخت 
ربات های جهنده امدادگر هستند.  پروفسور راجت میتال، 
متخصص مهندسی مکانیک از دانشگاه جان هاپکینز در 
مورد این مطالعه عنوان کرد: جیرجیرک های عنکبوتی در نظر 
مردم یک آفت مضر برای کشاورزی هستند، اما این جانوران 
به یک مکانیسم پیچیده حرکتی و کنترل پایدار برای فرود بر 

روی پاها مجهز هستند و قادرند تا ٦0 برابر طول بدن خود 
جهش بزنند. وی در مورد هدف بررسی مکانیسم جهش 
جیرجیرک های عنکبوتی افزود: با شناخت مکانیسم حرکت 
بسیار سریع جیرجیرک ها می توان ربات های بسیار کوچک 
جهنده برای کاربردهایی همچون شناسایی آسیب دیدگان 
در حوادثی همچون زلزله را طراحی و تولید کرد. محققان 
معتقدند که یکی از مشکلات اساسی ربات های شناسایی در 

بحران های طبیعی و زیست محیطی مثل زلزله، سونامی و 
انفجار راکتورهای هسته ای، توانایی کم عبور از موانع و سرعت 
پایین در حرکت است، اما به کمک ربات های جهنده می توان 
مسافت بیشتری را بدون در نظر گرفتن موانع طی کرد. 
پروفسور میتال و همکارانش حدود هشت ماه زمان صرف 
مطالعه حرکات جیرجیرک های عنکبوتی با دوربین هایی با 

سرعت 300 تا 400 فریم در ثانیه کردند. 

دانشمندان کالج سلطنتی لندن برای اولین بار دو دسته ژن مرتبط با هوش انسانی را 
شناسایی کردند.

M1 و M3 که به اصطلاح شبکه های ژنی خوانده می شوند بر روی عملکردهای شناختی از 
جمله حافظه، توجه، سرعت پردازش و استدلال تاثیر می گذارند.

مهمتر از همه این که دانشمندان کشف کردند این دو شبکه که هرکدام صدها ژن را شامل 
می شوند، به احتمال زیاد تحت کنترل تغییرات تنظیم کننده قرار دارند. در حال حاضر محققان 

در تلاشند تا این تغییرات را شناسایی کرده و دریابند چگونه می توان آن ها را دستکاری کرد.
این مطالعه هنوز در مراحل اولیه است، اما دانشمندان در صدد بررسی امکان استفاده از دانش 

شبکه های ژنی برای ارتقای عملکرد شناختی هستند.

دکتر جانسون، سرپرست نویسندگان این مطالعه از دپارتمان پزشکی کالج سلطنتی لندن 
گفت: می دانیم نقش ژنتیک در هوش انسان نقشی اساسی است، اما تاکنون مشخص نشده 
است کدام یک از ژن ها با هوش مرتبطند. این مطالعه بعضی از ژن های درگیر در هوش انسان 
و چگونگی تعامل آن ها را با یکدیگر تا حدودی مشخص می کند.موضوع هیجان انگیز این است 
ژن هایی که تاکنون یافته ا یم احتمالا از یک قاعده مشترک پیروی می کنند و این یعنی اینکه 
ما قادر به دستکاری یکسری کامل از ژن هایی که با هوش انسان مرتبط هستند، خواهیم بود.

این مطالعه نشان می دهد امکان اصلاح هوش انسان از طریق دستکاری این ژن ها وجود 
دارد، اما هم اکنون این تنها در حد یک فرضیه امکان پذیر است و محققان در حال تلاش برای 

به نتیجه رساندن این فرضیه هستند. 

آنچه که باید درباره سس ها بدانید 
سس های موجود در بازار سلامت بدن را تهدید می کند، منبع اصلی این سس ها در 

بازار شامل دو نوع سس است.
حسن اکبری متخصص آسیب شناس و طب سنتی ایرانی با اشاره به اینکه سس های 
موجود در بازار سلامت بدن را تهدید می کند، اظهار کرد: منبع اصلی سس های امروزی 
در بازار شامل دو نوع سس کچاپ یا قرمز و مایونز یا سفید است که این روزها با توجه به 

مزاج افراد با تغییرات بسیاری مواجه شده است.
 ترکیبات این سس ها به دلیل وجود مقادیر زیادی مواد صنعتی و غیر استاندارد سلامت 

بدن را تهدید می کند. 
ظهور نخستین سس ها در 5 تا 6 دهه اخیر در ایران

این متخصص آسیب شناس و طب سنتی ایرانی تصریح کرد: تاریخ ورود نخستین 
سس ها به ایران به 50 تا ٦0 سال گذشته برمی گردد. به طوری که سس ها در سفره ایرانی 
جایگاه خاصی نداشت و مردم بیشتر از چاشنی هایی مانند سرکه، روغن زیتون، روغن ارده 
کنجد، نارنج، سماق، پیاز، سبزی، فلفل سیاه، لیمو، ماست و ... استفاده می کردند اما به این 

نکته باید توجه کنیم مواد پروتئینی و سرد را نباید همزمان با هم مصرف کنیم.
 لفظ نان در روغن از کجا آمد؟

اکبری با اشاره به حکایت لفظ نان در روغن در خانواده های سنتی ایرانی افزود: در 
گذشته بیشترین چاشنی که در سفره های ایرانی همراه غذا دیده می شد روغن زیتون 

و ارده کنجد بود. 
براساس قدرت خرید نوع روغن نیز در سفره های ایرانی تعیین می شد. حکایت لفظ نان 

در روغن نیز با این موضوع مرتبط است. 
آیا گوجه فرنگی در سفره ایرانی جایی داشته است؟

این متخصص آسیب شناس و طب سنتی گفت: تاریخچه ظهور و حضور گوجه فرنگی 
در ایران به صد سال گذشته برمی گردد و در حقیقت گوجه فرنگی در سفره سنتی ایرانی 

جایگاه خاصی ندارد.
 سالادهایی که در آن ترکیبی از گوجه فرنگی به کار رفته نیز برای سلامتی بدن انتخاب 

مناسبی نیست. 
بهتر است از چاشنی های سنتی ایرانی خودمان مانند سبزی ، نارنج، پیاز، ماست، فلفل 

سیاه، نمک، سماق، لیمو، روغن زیتون، روغن ارده کنجد، سرکه و ... استفاده شود.
 ترکیبی از سس های مدرن و سنتی تضمینی برای سلامتی بدن!

اکبری تأکید کرد: با توجه به اینکه مصرف سس های مدرن مانند سس کچاپ و مایونز 
میان مردم جامعه مرسوم است بهتر است از ترکیبی مناسب شامل چاشنی های سنتی 

ایرانی و مدرن با توجه به مزاج افراد استفاده شود.
 سس مایونز ترکیبی مدرن و سنتی ایرانی

این متخصص آسیب شناس و طب سنتی ایرانی اظهار کرد: می توان از روغن زیتون یا 
ارده کنجد به جای روغن های مایع صنعتی، زرده تخم مرغ ارگانیک یا محلی و یا رسمی، 
فلفل سیاه به جای فلفل قرمز، ماست محلی، خامه، سرشیر به جای ماست صنعتی، عسل 

یا شیره انگور به جای شکر استفاده کرد. 
مصرف سفیده ی تخم مرغ به دلیل وجود ماده آویدین برای بدن مضر است. بهتر است 

از سفیده تخم مرغ به صورت خام در مواد غذایی استفاده نشود.
 سس کچاپ با ترکیبی مدرن و سنتی ایرانی

اکبری در پایان گفت: بهتر است به جای رب گوجه فرنگی یا گوجه فرنگی از لبو، سرکه، 
روغن زیتون یا ارده کنجد، زرده تخم مرغ رسمی و محلی،  فلفل سیاه، خامه، سرشیر، 

ماست های محلی، عسل یا شیره انگور استفاده شود.
 می توان در صورتی که سس کچاپ به مزه شیرین متمایل شد از نارنج برای ترشی و مزه 
بهتر آن استفاده کرد.  در مصرف روزانه بهتر است از زردچوبه به جای رب گوجه فرنگی و 

پیاز به جای گوجه فرنگی استفاده شود.

کاهش وزن از ناحیه شکم باعث می شود که اسید کمتری 
به مری بازگشت کند و به اصطلاح کمتر ترش کنید.

زمانی که اسم دستگاه گوارش می آید، شایعات فراوانی هم 
به ذهن خطور می کند که البته از شایعه بودن آن هم مطلع 
نیستیم. از احساس نگرانی که همزمان با خوردن غذاهای 
مورد علاقه مان به وجود می آید تا احساس تلخی که در نتیجه 
بسته نشدن زیپ شلوار تجربه می کنید، همه و همه نتیجه 

مشکلاتی است که شکم به وجود می آورد.
متخصصان معتقدند که افراد اطلاعات بسیار اندکی راجع 

به ساختار و عملکرد دستگاه گوارش دارند. 
سوء تفاهم های زیادی راجع به سلامت شکم و دستگاه 
باعث  بین مردم رواج دارد و همین گمراهی  گوارش در 
می شود که افراد نتوانند به راستی با مشکلات گوارشی مقابله 

کنند . 
بعضی مواقع آنچه به نظر پیچیده، مشکل و ترسناک می آید 
راه حل کاملاً ساده ای دارد و این وابسته به جدا کردن حقایق 
از شایعات است. سعی کنید هر آنچه در مورد دستگاه گوارش 
می دانید را به دو دسته حقایق و شایعات تقسیم بندی کنید 

تا بهتر بتوانید سلامت این ارگان پرنقش را تضمین کنید.
 1- صحیح یا غلط: گوارش اساسی در معده صورت 

می گیرد
پاسخ: غلط   

انجام  روده کوچک  از عمل گوارش در  اعظمی  بخش 
می شود. غذا بعد از ورود به معده به قطعات ریزی تبدیل 
می شود که به آن کیموس می گویند. سپس این کیموس به 
صورت دسته دسته وارد روده کوچک شده و سپس در آن 
جا عمل هضم صورت می گیرد. برخلاف تصور عمومی، غذاها 
به ترتیب خوردن هضم نمی شوند. بلکه یکباره در معده وارد 
شده و مخلوط می گردد و زیر و زبر شده و سپس همگی به 

صورت متوالی وارد روده کوچک می شود. 
کلیه مواد غذایی که در اثر هضم شیمیایی به مواد ساده 
و قابل جذب تبدیل شده اند همچنین ویتامین ها، آب و 
نمک ها که برای جذب نیازی به هضم شیمیایی ندارند از 
دیواره روده باریک جذب می شوند. هر پرز شامل یک لایه 
از سلول های پوششی است که غذا به وسیله آن ها جذب 
می شود. بلافاصله در زیر آن شبکه غنی از مویرگ های خونی 
وجود دارد که قندها، اسیدهای آمینه، آب و نمک ها وارد 
این شبکه می شوند.این شبکه مویرگی پس از جمع آوری 
مواد غذایی به یک سیاهرگ کوچک پرزی منتهی می شود. 
سیاهرگ پرزی به سیاهرگ های بزرگ تر پیوسته و سرانجام 
وارد سیاهرگ باب می شوند. این سیاهرگ ابتدا به کبد رفته و 
مواد غذایی در کبد ذخیره و سپس بر حسب نیاز وارد خون 
می شوند. در واقع کبد به منزله یک انبار و تنظیم کننده و 

پخش کننده مواد غذایی جذب شده است. 
2- صحیح یا غلط: اگر مقدار مصرف غذا را کم کنید، 
معده کوچک شده و مثل قبل زیاد احساس گرسنگی 

نمی کنید 
پاسخ: غلط

هر چه به سن بزرگسالی نزدیک می شویم سایز شکم همان 
قدر باقی می ماند، مگر این که به کمک عمل جراحی آن را 
کوچک کنیم. کم خوردن باعث جمع شدن معده نمی شود، 
اما باعث تنظیم مجدد ترموستات اشتها می شود. بنابراین 
کمتر احساس گرسنگی می کنید و الگوی رژیم غذایی شما 

حفظ می شود. 
 3- صحیح یا غلط: افراد لاغر به طور طبیعی معده 

کوچک تری در مقایسه با افراد چاق دارند
پاسخ: غلط 

اندازه معده با وزن و کنترل آن هیچ ارتباطی ندارد. افرادی 

که لاغر هستند ممکن است شکمی با همان اندازه و یا حتی 
بیشتر از افراد چاق داشته باشند. وزن در ارتباط با اندازه معده 

نیست . 
 4- صحیح یا غلط: تمریناتی مثل دراز نشست 

باعث کوچک شدن اندازه معده می شود
پاسخ: غلط

هیچ ورزشی نمی تواند باعث کاهش اندازه ارگان های داخلی 
بدن شود. اما می تواند چربی ای که سطح بیرونی ارگان را فرا 
گرفته، بسوزاند. به علاوه باعث فشرده شدن و محکم شدن 

ماهیچه های شکم می شود. 
جالب است بدانید که آنچه به نام چربی شکم آزاردهنده 
در  بافت  این  نمی شود.  دیده  که  است  بخشی  در  است، 
چادرینه جای دارد. چادرینه صفحه ای داخلی است که دور تا 
دور ارگان های داخلی را فرا گرفته است. افرادی که بسیار چاق 

هستند، چربی فراوانی بین ارگان های داخلی دارند. 
به عنوان مثال زمانی که کبد با چربی فراوانی پوشیده شود 
باعث بروز هپاتیت می شود و در موارد بسیار شدید، عملکرد 
ارگان مختل خواهد شد. داشتن یک رژیم غذایی مناسب 

بهترین روش برای سوزاندن چربی است. 
 5- صحیح یا غلط: غذاهای حاوی فیبر نامحلول 
در مقایسه با غذاهای دارای فیبر محلول گاز کمتری 

تولید می کنند و باعث نفخ نمی شوند
پاسخ: صحیح 

فیبرهای محلول نظیر آنچه در جو دو سر، لوبیا، انواع 
نخودها و مرکبات است بیشتر از غذاهای حاوی فیبر نامحلول 
مثل نان گندم، هویج، کلم و چغندر باعث نفخ شکم می شوند. 
دلیل نفخ نیز تولید فلور های روده ای است که برای هضم فیبر 
لازم است. در حالی که فیبر نامحلول اصلاً هضم نمی شود و 
تنها از دستگاه گوارش عبور کرده و باعث افزایش توالی و 

اندازه حرکت روده ای می شود. 
 6- صحیح یا غلط: یکی از راه های کاهش واکنش 

اسیدی این است که وزن کم کنید
پاسخ: صحیح

کاهش وزن از ناحیه شکم باعث می شود که اسید کمتری 
به مری بازگشت کند و به اصطلاح کمتر ترش کنید. بهترین 
مثال این بروز این حالت نیز حاملگی است. به موازات بزرگ 
شدن جنین و فشار او به ارگان های داخلی، سوزش معده 
افزایش می یابد. اما زمانی که نوزاد متولد می شود و فشار رفع 

می گردد، سوزش معده نیز از بین می رود. 
بنابراین کاهش جزئی چربی شکمی نیز همین نتیجه را در 
پی خواهد داشت. گفته می شود که کاهش وزن ابتدا از ناحیه 

شکم صورت می گیرد، بنابراین اگر برنامه رژیمی خاصی را 
شروع کرده اید اولین تأثیری که ملاحظه خواهید کرد، کاهش 

ابتلا به سوزش معده است. 
7- صحیح یا غلط: اگر درست پیش از خوابیدن 
غذا بخورید سریع تر از زمانی که همان میزان غذا را 
در طول روز می خورید، دچار اضافه وزن خواهید شد 

پاسخ: غلط
بیشتر متخصصان معتقدند که هر چه قدر کالری بیشتری 
علاوه بر مازاد بدن و میزان فعالیت بدنی مصرف کنید، دچار 
اضافه وزن و چاقی خواهید شد. مسلم است که خوردن غذا 
در ساعت های فعالیت باعث مصرف کالری می شود و بنابراین 
بهتر از زمانی است که بلافاصله بعد از خوردن به بستر می روید. 
البته افزایش وزن بر اساس 24 ساعت شبانه روز نیست. یعنی 
هیچ مطالعه ای ثابت نکرده که خوردن غذا در ساعت خاصی از 

شبانه روز باعث افزایش یا کاهش وزن می شود. 
مهم هماهنگی بین میزان کالری دریافتی و میزان فعالیت 
بدنی است. البته به خاطر داشته باشید که زمانی که خسته و 
مضطرب هستید و درست قبل از خواب غذا می خورید، عمل 
هضم به سختی رخ می دهد و نفخ و سوزش معده را به همراه 

خواهد داشت.
 8- صحیح یا غلط: 200 کالری حاصل از کره بادام 
زمینی و نان خشک بیشتر از خوردن فقط 200 کالری 

نان خشک اشتها را کنترل می کند
پاسخ: صحیح

چربی ها دیرتر از کربوهیدرات ها هضم می شوند و مدت 
زمان طولانی تری در معده می مانند. یعنی زمان طولانی تری 
شما احساس سیری خواهید کرد. به علاوه کربوهیدرات های 
ساده مثل کراکرها، نان و یا کلوچه باعث افزایش سریع قند 
خون و انسولین شده و به همان سرعت نیز افت خواهد کرد و 
در نتیجه تأثیر بارزی بر خلق و خو و اشتها می گذارد. بنابراین 

احساس گرسنگی و بد خلقی خواهید کرد.
9- صحیح یا غلط: لوبیا باعث تولید گاز فوق العاده 

می شود و در این رابطه کاری نمی توان انجام داد
پاسخ: غلط

لوبیا حاوی نوعی خاص از قند است که برای هضم شدن 
نیاز به آنزیم خاصی دارد. بعضی افراد مقدار بیشتری از این 
آنزیم را دارند و بعضی کمتر. هر چه قدر میزان آنزیم کمتر 
باشد، گاز بیشتری در اثر هضم تولید خواهد شد. البته بعضی 
از محصولات حاوی لوبیا دارای همین آنزیم است که به هضم 
کمک می کند. مصرف سایمتیکون نیز می تواند موثر باشد و 

گاز تولید شده را از بین ببرد.

صحیح و غلط هایی درباره ی گوارش غذا
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اجتماعی 6

خوشبختی شما وابسته به این 7عامل است
هیچ کس ازدواج نمی کند که بدبخت شود اما گاهی وقت ها انتخاب های ما طوری 
زندگی مان را تغییر می دهند که به سمت شکست و ناکامی می رویم. ازدواج هم به عنوان 

یکی از مهم ترین تصمیم های زندگی مان از این قاعده مستثنی نیست. 
در ازدواج عواملی وجود دارند که موفقیت  آن را پیش بینی می کنند. یعنی در صورت 
وجود آنها، می توانید امیدوار باشید که ازدواج خوبی را تجربه کنید. اما موفقیت یک ازدواج 
به همین جا ختم نمی شود. بعد از آنکه یک ازدواج خوب داشتید، باید بتوانید این ازدواج 
را حفظ کنید. اینجا پای عوامل حمایت کننده از ازدواج به میان می آید. در اینجا به عوامل 

پیش بینی کننده موفقیت ازدواج و عوامل حمایت کننده از ازدواج می پردازیم. 
عوامل پیش بینی کننده موفقیت ازدواج 

تحقیقاتی که انجام شده نشان می دهد 4عامل زیر، پیش بینی کننده موفقیت ازدواج 
هستند. یعنی اگر هر چه میزان وجود این عوامل در دختر و پسر بالاتر باشد، شانس ازدواج 

موفق بیشتر می شود. این عوامل عبارتند از:
1- سلامت جنسی

بلوغ جنسی اولین پیش نیاز ازدواج است و سلامت جنسی، چیزی است که دوام یک 
زندگی مشترک را تضمین می کند. در صورت نبود سلامت جنسی دختر و پسر یا به 
مرحله ازدواج نمی رسند، یا خیلی سریع زندگی شان از هم می پاشد؛ حتی اگر واجد سایر 

شرایط ازدواج موفق باشند.
2- سلامت شخصیتی

سلامت شخصیتی به معنی نداشتن بیماری های روانی و شخصیتی است. وقتی فردی 
دارای خانواده خوب، شغل خوب یا امکانات مناسب ازدواج باشد اما از سلامت شخصیتی 
یا روانی برخوردار نباشد، ازدواج با او امکان پذیر نیست یا اگر با چنین فردی ازدواج کنید، 
این پیوند محکوم به شکست است. سلامت روان و شخصیت چیزی است که تنها مشاور 
ازدواج از پس تشخیص آن بر می آید و اینجاست که اهمیت مراجعه به روانشناس و 

مشاور، پیش از ازدواج مشخص می شود.
3- سلامت اخلاقی و معنوی

همان قدر که سلامت روان اهمیت دارد، سلامت اخلاقی، پایبندی به اصول اخلاقی، 
رعایت معنویات و اعتقادات فرد بر زندگی سایه می اندازد. بنابراین برای این که یک 
زندگی موفق را تجربه کنید باید شما و طرف مقابلتان هر دو دارای سلامت اخلاقی و 

معنوی باشید.
4- موقعیت موجه فرهنگی و اجتماعی

نمی توانید وارد یک زندگی مشترک شوید بدون این که جایگاه فرهنگی و اجتماعی خود 
را پیدا کرده باشید. شغل، تحصیلات و در یک کلام این که در زندگی تان چه کاره هستید، 
موقعیت شما را برای ازدواج مشخص می کند. بنابراین یکی دیگر از عوامل موفقیت در 
ازدواج، رسیدن به جایگاه اجتماعی و فرهنگی مناسب یا همان بلوغ اجتماعی است. یعنی 
فرد بداند چه هویت اجتماعی دارد، از کدام طبقه است، در چه مسیری حرکت می کند و...

عوامل حمایت کننده از ازدواج
اگر از4 فیلتر بالا گذشتید، می توانید به فکر ازدواج بیفتید و امیدوار باشید ازدواج خوبی 
خواهید داشت. اما ماجرا به همین جا ختم نمی شود. شما به عوامل دیگری برای چشیدن 
طعم شیرین ازدواج موفق نیاز دارید. این عوامل که از آنها به عنوان حمایت کننده نام 

می بریم عبارتند از:
1- حمایت خانواده ها

اگر خانواده ها با ازدواج شما مخالفت کنند، شما وارد کارزاری می شوید که شاید هیچ 
وقت نتوانید از آن خارج شوید. حمایت شدن از سوی خانواده، شما را در شبکه ای از روابط 
قرار می دهد که مدام شارژ می شوید. تایید و تحسین می شوید، در زندگی مشترکتان 
اعتماد به نفس، هویت و جایگاه پیدا می کنید و می توانید با دل قرص تری پیش بروید. 
نداشتن این حمایت، شما را ضعیف تر کرده و بخش بزرگی از انرژی تان را که باید روی 

زندگی مشترک سرمایه گذاری کنید، هدر می دهد.
2- مهارت های زندگی مشترک

دانستن مهارت های زندگی مشترک ، همان چیزی است که می تواند زندگی را دوام و 
قوام بدهد. این مهارت ها شامل مهارت تصمیم گیری، مهارت حل مساله، مهارت گفتگو و 
مهارت همدلی است. قبل از ازدواج، در کلاس های آمادگی ازدواج شرکت کنید. کتاب های 
مرتبط با این حوزه را بخوانید. با مشاور ازدواج مشورت کنید و هر طور شده خودتان را برای 
زندگی مشترک آماده کنید. اگر نامزد کرده اید یا به تازگی عروسی کرده اید، حتما با هم در 
این باره صحبت کنید و سعی کنید برنامه های مشترکی برای یادگیری مهارت های زندگی 
بگذارید. به این ترتیب، می توانید ازدواجتان را بیمه کنید و به خوشبختی نزدیک تر شوید. 

3- حل مشکلات مادی
باید بپذیریم که مسایل مادی همیشه یک تهدید کننده جدی برای زندگی مشترک 
هستند. چالش های مالی وقتی طولانی شوند، می توانند بنیان زندگی مشترک را سست 
کنند. به همین دلیل است که در کنار تمام مسایل روانشناختی، مسایل مادی هم به عنوان 
حمایت کننده ها و عوامل تاثیر گذار در ازدواج مطرح می شوند. درباره این مسایل باید 
شفاف عمل کنید، با برنامه ریزی پیش بروید و هم خودتان و هم شریک زندگی تان درباره 

چگونگی حل و فصل این مسایل فکر کنید و قدم بردارید. 

چگونه در کار تیمی به موفقیت برسیم؟

محل کار شما هر چقدر هم که مرتب و منظم باشد، مثل هر شرکت دیگری می تواند از 
تغییرات و بهینه سازی هایی سود ببرد. 

با انجام این کارهای جزئی، کم هزینه و آسان می توانید محیط کارتان را در جهت بهتر 
دگرگون و اتمسفر شرکت را پربازده تر و فرح بخش تر کنید.

1. آنها را به مشارکت دعوت کنید
نظر اعضای تیم تان را در مورد جوانب مختلف محیط کار و تصمیمات گوناگون مثل 
دکور شرکت بپرسید. حتما لازم نیست که کارکنان شما سقف را رنگ کنند. همین که 

صدای شان شنیده شود، باعث می شود حس خوبی نسبت به محیط کار داشته باشند.
2. نورپردازی خوبی انتخاب کنید

درست است که لامپ های مهتابی دوام بیشتری دارند، اما نور آنها واقعا آزاردهنده است و 
باعث سردرد می شود. حتی علم هم این موضوع را تایید می کند. تاکنون تحقیقات مختلفی 

انجام شده که رابطه ی مستقیم میان سردرد و لامپ های مهتابی را نشان می دهند.
3. به همه انگیزه دهید

در شرکت تان یک بورد تهیه کنید تا کارمندان بتوانند جمله ها یا تصاویر الهام بخش و 
مشوقانه را به آن بچسبانند. می توانید دور این بورد جمع شوید و با هم درباره ی محقق 

کردن و استفاده از این ایده ها و نقل قول ها بحث کنید.
4. از دیدگاه های نو و متفاوت استقبال کنید

شما نمی توانید از یک طرف، کارمندان  را مجبور کنید هر روز به مدت هشت ساعت به 
مانیتور خیره شوند و از طرف دیگر، انتظار داشته باشید که خلاق باشند.

چند دست مبل و میزهای مجزا به کارمندان این فرصت را می دهد که کمی ریلکس 
شوند و ذهن شان بازتر شود. وقتی وضعیت فرد و نمای مقابل چشم او عوض می شود، 

سیناپس های عصبی جدیدی در مغز او باز شده و به دنبال آن فرد خلاق تر می شود.
5. محیط کارتان را با گل و گیاه تزیین کنید

گیاهان چهر ه ی زیبا و فرح بخشی به اداره ی شما می بخشند. آنها در اتاق یک اداره حیات 
می دمند. تاکنون هزاران تحقیق انجام شده که در آن مزایای گیاهان برای محیط کار به 

طول و تفسیر توضیح داده شده که یکی از آنها افزایش 15 درصدی بازدهی است.
6. دما را متعادل کنید

بالا نبردن دمای اداره، شاید باعث شود شما پول کمتری برای میزان مصرف انرژی 
بپردازید. اما از طرف دیگر، میزان بازدهی کارمندان شما را پایین می آورد. مطالعات نشان 
می دهند که دمای بین 20 تا 25 درجه ی سانتی گراد میزان کارایی را افزایش می دهد و 

حتی تعداد غلط های املایی را کم می کند.
7. تن سالم داشته باشید

از گوگل همیشه به عنوان شرکتی یاد می شود که به سلامت و رفاه حال کارمندان اش 
اهمیت زیادی می دهد.

به عنوان مثال، کافه تریای گوگل یک دیوار صخره نوردی دارد تا کارمندان در زمان 
استراحت برای سالم ماندن از آن استفاده کنند. هیچ احتیاجی نیست که اتاق استراحت را 
به تجهیزات کامل مجهز کنید، همین که در گوشه ای یک ابزار ورزشی باشد کافی است.

8. سبز باشید
کارمندان دوست دارند در شرکت هایی فعالیت کنند که به محیط زیست اهمیت 
می دهند و تفاوتی ایجاد می کنند. شرکت شما هم باید به همین نکته دقت کند و سبز 

باشد.
چرا که در چند سال آینده، این موضوع به یک عرف تبدیل خواهد شد. علاوه بر این، 
کارمندان وقتی این ذهنیت را داشته باشند که شرکت شان به محیط زیست کمک 

می کند، حس بهتری خواهند داشت و بیشتر تلاش می کنند.
9. همه کنار هم باشید

تقسیم کردن اعضای تیم ها باعث ایجاد شکاف بین گروه ها می شود. نکته اینجاست که 
اکثرا متوجه این موضوع نمی شوند. بهتر است که همه ی اعضای تیم ها با هم بنشینند. 
این باعث می شود کار گروهی میان آنها بهتر شود و در اعضای تیم حس خوشحالی ایجاد 

می شود.

خبرنگار/ناصر جعفرزاده: 

سونامی آسیب های اجتماعی از چند سال قبل در توصیف وضعیت 
اجتماعی کشور مطرح شد و تشکیل شورای اجتماعی و ایجاد سازمان 
امور اجتماعی آغاز راهی طولانی برای کاهش آسیب های اجتماعی در 

کشور است. 
روند بروز انواع آسیب های اجتماعی از سال ها پیش در جامعه صعودی 
شد. در غیاب واکنش موثر سازمان های مسئول، صفحات حوادث 
روزنامه ها و خبرگزاری ها جایگاه ارائه اخبار و آمار معضلات اجتماعی 
بیشتری شدند و در همه این سال ها خانواده ها نگران فرزندان خود، 
دلخوش به برخوردهای انتظامی و قضایی بودند که اگر آن هم نبود، 
شاید امروز حتی مجالی برای صحبت از آسیب های اجتماعی نمی ماند. 
روند رو به رشد و انباشتگی آسیب هایی همچون اعتیاد، سرقت های 
سال ها،  طول  در  اجتماعی  و خشونت های  کلان، طلاق  و  خرد 
دولت هایی را که هر یک مسائل سیاسی و اقتصادی را در اولویت 
اقدامات خود قرار داده بودند، به استیصالی کشاند که در نهایت لزوم 
ورود نهادی فرادولتی به موضوع آسیب های اجتماعی را ضروری کرد. 
همان طور که برخورد انفعالی دولت ها با مسئله جمعیت، محیط 
زیست و ... سبب شد تا رهبر معظم انقلاب به این موضوعات ورود 
کنند، ایشان پس از شنیدن گزارش آسیب های اجتماعی، دستور 
بررسی و ریشه یابی این موضوعات از سوی نهادهای مختلف نظام 
را صادر کردند. در ادامه چندین جلسه با حضور سران قوا و سایر 
مسئولان تشکیل شد و مسئله آسیب های اجتماعی به صورت ریشه ای 

مورد مطالعه قرار گرفت.
کاهش  و  کنترل  اهمیت  به  تاخیر  با  دولتی  مسئولان  اگرچه 
آسیب های اجتماعی پی بردند، اما پیشنهاد تشکیل شورای اجتماعی 
کشور به ریاست رئیس جمهور و ارتقای شورای اجتماعی وزارت کشور 
به سازمان امور اجتماعی کشور خبری است که می تواند آغاز یک راه 

طولانی در برخورد با آسیب های اجتماعی در کشور باشد.
در تبصره 40 متن پیشنهادی برنامه ششم توسعه کشور در خصوص 
تشکیل شورای اجتماعی کشور آمده است که به منظور سیاست گذاری 
و هماهنگی برنامه ها و نظارت بر عملکرد دستگاه های اجرایی و نیروهای 
نظامی و انتظامی که در زمینه آسیب های اجتماعی وظایفی را به عهده 
دارند، شورای اجتماعی کشور به ریاست رئیس جمهور و نایب رئیسی 
وزیر کشور تشکیل می شود. وظایف، اختیارات و ترکیب اعضای شورا به 
پیشنهاد مشترک سازمان و وزارت کشور حداکثر ظرف مدت سه ماه 
به تصویب هیئت وزیران می رسد. تصمیمات این شورا در حدود وظایف 
و اختیارات قانونی پس از تایید رئیس جمهور برای کلیه دستگاه های 

فوق الذکر لازم الاجرا است.
در ماده 2 این تبصره، سازمان امور اجتماعی که از تغییر عنوان مرکز 
امور اجتماعی و فرهنگی وزارت کشور، وابسته به این وزارتخانه، ایجاد 
می شود، عهده دار وظایف دبیرخانه ای این شورا است و موظف است کلیه 

تصمیمات این شورا را پیگیری، نظارت و به شورا گزارش دهد.
همچنین رئیس سازمان امور اجتماعی با پیشنهاد وزیر کشور، تصویب 
شورای اجتماعی و حکم وزیر کشور منصوب می شود و وزارت کشور 
موظف است کلیه امکانات، منابع انسانی، پست های سازمانی و اعتبارات 

مرکز مذکور را به این سازمان منتقل کند.

پیشگیری از اقدامات موازی
 در مبارزه با آسیب های اجتماعی

آسیب شناسان اجتماعی معتقدند تشکیل چنین ساختاری با هدف 
رصد آسیب های اجتماعی کشور و ایجاد هماهنگی میان نهادهای 
مسئول، واجبی است که با تاخیر در حال انجام است. سعید معیدفر 
عضو هیئت علمی دانشگاه تهران در این زمینه گفت: جامعه ما با 
آسیب های اجتماعی فراوانی مواجه است و باید اهمیت این مسئله را 
زودتر درک می کردیم. سال ها پیش در خصوص سونامی آسیب های 
اجتماعی هشدار دادیم اما ما معمولا دقیقه 90 و دیرهنگام به فکر اقدام 

برای حل مشکلات می افتیم.
متعددی  موارد  در  شاهدیم  اجتماعی  آسیب های  با  برخورد  در 
اقدامات دستگاه ها با هم در تناقض است و راه حل یک دستگاه به 
عنوان یک مشکل در دستگاه موازی تلقی می شودمعیدفر با بیان 
اینکه تشکیل شورای اجتماعی کشور به ریاست رئیس جمهور حداقل 
تاثیری که می تواند داشته باشد در هماهنگی دستگاه ها برای مواجهه 
با آسیب هاست زیرا در برخورد با آسیب های اجتماعی شاهدیم در 
موارد متعددی اقدامات دستگاه ها با هم در تناقض است و راه حل یک 
دستگاه، خود مشکلی در دستگاه موازی تلقی می شود. این شورا موجب 
رسیدن به اجماع در راه حل ها می شود. سازمان های مسئول در برخورد 
با آسیب های اجتماعی و مواجهه با آن باید به توافق و تفاهم برسند و 

کاری نکنند که ضد و نقیض باشد.
عضو هیئت علمی دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران با اشاره به 
بخش دیگری از وظایف شورای اجتماعی کشور در زمینه تهیه و تنظیم 
برنامه های عملیاتی کاهش آسیب های اجتماعی در حوزه وظایف قانونی 
و محوله، افزود: این شورا باید آسیب های اجتماعی را اولویت بندی کند. 
گاهی ما حتی در تعیین مصادیق آسیب های اجتماعی تفاهم نداریم. 
باید آسیب ها شکافته و سطح بندی شود، اینها اموری است که باید در 

شورای اجتماعی کشور به صورت درست و کارشناسی تعیین شود.
پول به تنهایی راه حل آسیب های اجتماعی نیست

در برنامه پیشنهادی ششم توسعه سازمان امور اجتماعی کشور 
موظف شده است که رصد و پایش شاخص های آسیب های اجتماعی 
را براساس مصوبات شورای اجتماعی حداقل سالی یکبار انجام دهد 
و گزارش آن را به شورا و بر حسب مورد به دیگر مراجع ذیربط ارائه 
کند که معیدفر در این زمینه معتقد است: اطلاعاتی که از آسیب های 
اجتماعی داریم باید با بسیاری از گرفتاری های جامعه، در گذشته توسط 
خود مردم حل می شد اما از زمانی که این نقش را از مردم گرفتیم و 
آنها را به گوشه خانه راندیم، آسیب های اجتماعی بیشتر شد زیرا ریشه 
مشکلات اجتماعی طرد و انزوای اجتماعی استهمکاری مراکز دانشگاهی 
و تحقیقاتی اصلاح شود. در برخی موارد دریافت ما از آسیب های 
اجتماعی درست و کامل نیست. آسیب های اجتماعی بی شماری وجود 
دارد که تاکنون به آن پرداخته نشده است و در نقطه مقابل برخی 
موارد در کشور ما به عنوان آسیب اجتماعی مورد مطالعه قرار می گیرد 
که شاید پرداختن به آن در قالب یک آسیب اجتماعی کمکی به اصل 

مسئله نکند.
بخش دیگری از تبصره 40 برنامه ششم توسعه به فراهم کردن 
بستر مشارکت عمومی از طریق ایجاد و تقویت تشکل ها و سازمان های 
مردم نهاد، حمایت حقوقی، آموزش، سازماندهی و ارائه کمک های فنی 
و اعتباری برای بسیج آحاد مردم و مشارکت اعتبارات کاهش آسیب ها 
پرداخته است و اعطای هرگونه کمک مالی دستگاه های اجرایی به 
تشکل های مذکور را متناسب با میزان تحقق نتایج و دستاوردها و 

کاهش جامعه هدف پیش بینی کرده است.
 معیدفر با بیان اینکه رسیدن به موفقیت در کاهش آسیب های 
اجتماعی ارتباط مستقیمی با بودجه سازمان ها و تشکل های مرتبط 
ندارد، گفت: شورای اجتماعی کشور و به تبع آن سازمان امور اجتماعی 
کشور این اصل را باید در نظر بگیرد که مسائل اجتماعی ریشه اجتماعی 
دارند و اگر ریشه های اجتماعی مسئله را درست نشناسیم، نمی توانیم 
به صرف وجود یک ساختار دولتی اقدامی درخور انجام دهیم. آسیب 
اجتماعی ناشی از خلاء اجتماعی و بی مسئولیتی و بی تفاوتی یک جامعه 

است. آسیب اجتماعی به عنوان یک معلول، زاده و پرورده نبود مشارکت 
اجتماعی است. شورای اجتماعی نباید در حل آسیب های اجتماعی 
مداخله غیر اجتماعی کند بلکه مداخلات کاملا باید با اتکای مردم و 
ایجاد فرصت مداخله اجتماعی باشد. بسیاری از گرفتاری های جامعه، در 
گذشته توسط خود مردم حل می شد اما از زمانی که این نقش را از مردم 
گرفتیم و آنها را به گوشه خانه راندیم، آسیب های اجتماعی بیشتر شد 

زیرا ریشه مشکلات اجتماعی طرد و انزوای اجتماعی است.
پرهیز از نگاه عوامانه و مهندسی به معضلات اجتماعی

جامعه ای که دچار بی مسئولیتی شده خیلی طبیعی است که دچار 
آسیب شود. برای نجات از این چرخه بی پایان، به جای اینکه تصمیمات 
مدیریتی و از بالا به پایین گرفته شود، باید مردم را در حل مسائل 
دخالت دهیممعیدفر با نگاهی به بخش دیگری از تبصره تشکیل 
سازمان امور اجتماعی کشور که ناظر بر کاهش حداقل 25 درصد از 
آسیب های اجتماعی از جمله اعتیاد، طلاق، حاشیه نشینی، تخلفات و 
خشونت های اجتماعی با اولویت نقاط بحرانی و حاد آسیب ها طی برنامه 
ششم توسعه است، ادامه داد: اعتیاد یک آسیب اجتماعی است که در 
کنار آن سرقت، فساد اداری و مالی و نابرابری اجتماعی را می توانیم 
قرار دهیم اما گنجاندن طلاق در کنار اعتیاد شاید درست نباشد زیرا 
طلاق معلول آسیب های اجتماعی دیگر است و خودش به نوبه خود 
یک آسیب نیست کما اینکه در برخی موارد طلاق یک راه حل برای 
فرار از آسیب های خانوادگی است. اولویت بندی ها باید بازنگری شود. با 
این نگاه عوامانه و ارائه آمار از کاهش آسیب ها و پیش بینی مهندسی 
زمانی برای تحقق آن به جایی نمی رسیم. نکند این آسیب های اجتماعی 
فقط فرصتی شود که چند اداره به ادارت ما اضافه شود و چند شورای 
عالی به شوراهای قبلی اضافه شود که تشکیل جلسه آن هم همواره در 

هاله ای از ابهام باشد.
معیدفر با انتقاد از برخی موازی کاری ها در برخورد با آسیب های 
اجتماعی که جمع جبری اقدامات آنها صفر است، تاکید کرد: وقتی 
قرار است سازمان جدیدی در مبارزه با آسیب های اجتماعی تشکیل 
شود، این سازمان نباید باری اضافه بر بار نهادهای کشور باشد. این استاد 
دانشگاه در خصوص کارایی سازمان امور اجتماعی در ساختار فعلی 
نهادهای کشور، با اشاره به دخالت ده ها سازمان در مبارزه با آسیب های 
اجتماعی گفت: فرض کنید که سازمانی تشکیل دادیم، وقتی در جامعه 
همه دچار بی مسئولیتی هستیم، این روحیه به اعضای همان سازمان و 
شورا هم نفوذ می کند بنابراین این شورا هم فقط به حل مشکلات خود 
فکر می کند مثل پرداخت حقوق و اضافه کار کارمندان سازمان. ایجاد 
یک سازمان اجتماعی و 10 سازمان و 100 سازمان دیگر در جامعه ای 
که همه دچار بی تفاوتی هستند، به کمک مردم نمی آید بلکه فقط به 

فکر حل مشکلات خود است.
این استاد دانشگاه افزود: جامعه ای که دچار بی مسئولیتی شده خیلی 
طبیعی است که دچار آسیب شود. برای نجات از این چرخه بی پایان 
آسیب و انزوا و انزوا و آسیب بیشتر، به جای اینکه تصمیمات مدیریتی 
و از بالا به پایین گرفته شود، باید ببینیم چطور می توانیم مردم را در 
حل مسائل دخالت دهیم. جنس مداخله در آسیب ها نباید از نوع اداری 
و تعیین قانون و بودجه و ... باشد. با این روند وضع جامعه هر روز بهتر 
می شود. شورای اجتماعی باید طوری باشد که خودش به مانعی برای 

حل آسیب های اجتماعی تبدیل نشود.

یاد بگیرید زمان تان را به درستی مدیریت کنید؛ به نحوی که بتوانید هم از عهده وظایف 
کاری تان برآیید و هم برای وقت گذراندن با فرزند و همسرتان زمان آزاد داشته باشید.

مادر بودن یکی از بزرگترین هدایایی است که یک زن می تواند در طول زندگی اش دریافت 
دارد. هر چند، مادر شاغل بودن یک چالش واقعی است.

هر روز انبوهی از وظایف و کارهای روزانه پیش روی تان قرار دارد و به ندرت، زمانی برای 
خودتان پیدا می کنید. همین امر موجب می شود ایمان به خودتان و مهارت های حرفه ای تان 
را از دست بدهید. شاید با قرار گرفتن در این موقعیت فکر کنید مسیر شغلی تان به انتهایش 
رسیده است. اما باور کنید، نه، بسیاری از مادران شاغل نسبت به سایر کارمندان موفق ترند. آنها 
همسران فوق العاده، مادران شگفت انگیز و کارمندان بی نقصی هستند. اما رمز کارشان چیست؟ 
آنها به سادگی بر این مهارت های مهم زندگی تسلط می یابند که هر مادر شاغلی باید به منظور 

داشتن زندگی شاد و موفق، آنها را به کار ببرد.

مواظب خودتان باشید
با داشتن تمام آن کارهای روزانه خانه و پروژه های بزرگ، فراموش کردن خودتان راحت است. 
فرزندتان اولویت شماست و برای درآمد داشتن هم نیاز به شغل دارید. ممکن است فکر کنید 
در حال حاضر مراقبت از خودتان خیلی مهم نیست. هر چقدر هم که سرتان شلوغ باشد، لازم 
است هر روز، زمانی را به خود خودتان اختصاص دهید. حتی اگر این زمان 5 دقیقه هم باشد، 
شما به یک وقفه نیاز دارید. به صورت روزانه مواظب زیبایی و سلامتی خودتان باشید. مطمئنا می 
خواهید شوهر و فرزندتان به همسر و مادر زیبایشان ببالند. به همین دلیل است که همیشه سعی 

کنید بهترین نسخه از خودتان باشید.
یاد بگیرید تیمی کار کنید

اگر از آن دسته افرادی هستید که دوست دارند همه کارها را خودشان به تنهایی انجام دهند، 
پس قطعا نیاز دارید مهارت کار کردن به صورت تیمی را بیاموزید. شما مادری هستید که زمان 
این را ندارد همه کارها را به صورت مستقل و خودمختار انجام دهد. از همسرتان بخواهید در امور 
خانه کمک کند و سعی کنید وظایف تان را با همکاران تقسیم کنید. جدای از تمام وظایفی که 
بر دوش تان است، به خاطر داشته باشید شما فقط یک انسان هستید. باور کنید شما هیچ قدرت 

خارق العاده ای ندارید و قادر نیستید به تنهایی از پس همه کارها بربیایید.
خودتان را ببخشید

فارغ از اینکه امروز چه روزی است، شما همیشه سرتان شلوغ است. مادران شاغل به دلیل 
برنامه های کاری فوق العاده شلوغی که دارند غالبا کمتر از سایر مادران به فرزندان شان توجه می 
کنند. اگر نمی توانید تمام وقت تان را با خانواده تان بگذرانید، احساس گناه نکنید. شما کمک 
خرج و بعضا نان آور خانه هستید پس اگر نمی توانید انجام هم زمان همه کارها را مدیریت کنید 
به این معنی نیست که مادر بدی هستید. به جای اینکه خودتان را سرزنش کنید، به کسی که 

هستید افتخار کنید.
بین کار و زندگی شخصی تعادل برقرار کنید

مادر شاغل بودن به معنی انجام ده ها وظیفه روزانه و مستمر است. پس سعی کنید روش 
مناسبی برای ایجاد توازن و تعادل میان کار و زندگی شخصی تان پیدا کنید. یاد بگیرید زمان تان 
را به درستی مدیریت کنید به نحوی که بتوانید هم از عهده وظایف کاری تان برآیید و هم برای 

وقت گذراندن با فرزند و همسرتان زمان آزاد داشته باشید.
اگر می خواهید سالم بمانید و مادر خارق العاده ای باشید، پس ایجاد تعادل و موازنه میان 

زندگی شخصی و کارتان بسیار حیاتی است.
بسیار مشتاق و پر انرژی باشید

زندگی شما آسان نیست. این بدین معناست که گاهی اوقات بهتر است به جای گریه کردن 

بخندید. افکار مثبت به شما کمک می کند با وجود فشارهای سخت و طاقت فرسا همچنان به 
مسیرتان ادامه دهید. خوشبین باشید و بر جنبه روشن زندگی که به شما قدرت حرکت رو به 
جلو را می دهد تمرکز کنید. هر زمان احساس می کنید قادر به کنترل زندگی شلوغ تان نیستید 
به کودک تان فکر کنید. شما قوی، باهوش و شجاع هستید. امیدتان را از دست ندهید و به آینده 

روشن تان مطمئن باشید.
  با فرزندتان بازی و کار کنید

زمانی که از محل کارتان به خانه برمی گردید اما هنوز مجبور هستید برخی وظایف کاری تان 
را در خانه انجام دهید، سعی می کنید هر چه سریع تر آنها را به اتمام برسانید اما کودک شما 
به این صورت فکر نمی کند. فرزندتان توجه شما را می طلبد و نمی توانید از همسرتان بخواهید 
همیشه با او بازی کند و سرگرم نگهش دارد. پس به فرزندتان چند کار دهید و از او بخواهید 
وظایف خودش و شما را با یکدیگر انجام دهد. یک مادر شاغل حتی اگر بسیار پرمشغله است باید 

قادر باشد فرزندانش را سرگرم کند.
فقط بگویید »نه«

مادر شاغل کاملا حق دارد زمانی که لازم است، بگوید »نه«. دوستانتان هم مطمئنا این موضوع 
را درک می کنند که حتی اگر بخواهید به جمع آنها ملحق شوید و با آنها به تفریح بروید، سبک 
زندگی تان هم اکنون متفاوت است و نمی توانید هر زمان که بخواهید با آنها به تفریح بروید. 
میهمانی ها و مسافرت های دوستانه به اندازه خانواده و شغل تان مهم نیستند و فکر می کنید 
»نه« گفتن به آنها بسیار سخت است. همچنین باید »نه« گفتن در محل کارتان را نیز یاد بگیرید.

خودتان را برای سختی ها و مشکلات آماده کنید
زندگی مادران شاغل مملو از سختی ها و مشکلات متعدد است. همانطور که لازم است کارمند 
فوق العاده، مسئولیت پذیر و سختکوشی باشید، همچنین باید در عین حال همسر دوست 
داشتنی و زیبا، مادر دلسوز و دختر قدرشناسی باشید. شما همیشه سرتان شلوغ است. حتی اگر 
کار سختی باشد، سعی کنید بدون آه و ناله و گریه و زاری هر کدام از مسائل زندگی تان را حل 
کنید. بله، شاید الان احساس استرس و فشار زیادی داشته باشید اما زندگی تان به اندازه ای که 
فکر می کنید بد نیست. شما یک مادر هستید. اگر شغل تان را دوست ندارید می توانید تغییرش 
دهید اما فرزندتان را هرگز ترک نمی کنید، پس مطمئن باشید صرف نظر از اینکه چقدر سرتان 

شلوغ باشد یا موفق باشید، خانواده تان اولویت شما است.
داشتن چندین و چند وظیفه، خصوصا زمانی که بچه دارید، کار سختی است. برای زندگی هر 
روزتان برنامه ریزی داشته باشید و مسائل منفی را خیلی جدی نگیرید. به خاطر داشته باشید، 
افراد زیادی هستند که نمی توانند بچه دار شوند و بسیاری از مردم هم نمی توانند یک شغل برای 

خودشان پیدا کنند. قدر زندگی تان را بدانید و جلوی رشد و ترقی خودتان را نگیرید.

اما و اگرهای تشکیل شورای اجتماعی و سازمان امور اجتماعی کشور؛

بسیج عمومی در مقابله با آسیب های اجتماعی

مهارت های زندگی برای مادران شاغل 

خبرنگار: زینب آخوندی

 بی مهری به تئاتر در قم موضوع جدیدی نیست اما 
حکایت کارگردانی که از ترس طلبکارها پشت دکور 

نمایشش پنهان می شود، بسیار غم انگیزتر است.
صمد آذرخش، کارگردان جوان تئاتر قم این روزها 
نمایشی را روی صحنه می برد که روایتی متفاوت از 

داستان کربلا است. قصه مردی که به قصد زیارت 
خانه خدا به سوی مکه راه می افتد اما مسیر او را به 
جای دیگری می برد و باد که پیام آور این داستان است، 

صحنه هایی از داستان کربلا را برایش زنده می کند.
نمایش »به باد گوش بده« روایتی از کربلا به زبان 
کودکانه است که قرار بود همزمان با روزهای آخر ماه 
صفر روی صحنه برود اما به گفته کارگردان نمایش، 

کم لطفی مسئولان و ارگان ها موجب شد اجرا به این 
روزها موکول شود.

اجرای این نمایش در یکی از سالن های کمتر شناخته 
شده شهر تا روز جمعه ادامه دارد و کارگردان دلش از 

سنگ اندازی ها و بی توجهی ها به تئاتر خون است.
در  قم  از  شرکت کننده  تنها  قمی  هنرمند  این 
جشنواره استانی تئاتر فجر است و نمایش دیگرش به 

نام »تعبیر خواب« از ٦٦ اثری که برای انتخاب فرستاده 
شده، جزو 10 نمایش اول شناخته شده است.

او هم مانند بیشتر تئاتری ها برای پیدا کردن سالنی 
که نمایشش را بتواند در آن اجرا کند سختی های بسیار 

کشیده و از این دلخور است.
وی  می گوید برای نمایش »به باد گوش بده« 111 
میلیون تومان برآورد قیمت داشته اما در نهایت با 10 
میلیون تومان تلاش کرده که این کار را به سرانجام 
برساند و همین مبلغ را هم به نجار و پارچه فروش و 

... بدهکار است.
امکانات در اختیار کسانی است که به جز کار تئاتر 

منبع درآمد و شغل های دیگری هم دارند
آذرخش این روزها وقتی طلبکارهایش که مدام 
تهدید می کنند دکورش را جمع خواهند کرد از راه 
در  و  می شود  پنهان  دکور  همان  پشت  می رسند، 
حسرت یک اطلاع رسانی ساده برای رونق نمایشش از 

سوی دستگاه های متولی مانده است.
هنرمند قومی می گوید: برای پیدا کردن سالن 
نمایش خیلی اذیت شدیم. اول قرار بود نمایش در 
سالن حیدریان اجرا شود که با اعتراض ورزشکاران 
منتفی شد. بعد پیشنهاد سوله نمایشگاه دائمی مطرح 
شد که آنجا هم نتوانستیم به نتیجه برسیم. در این 
مدت هم نهادهای مرتبط نه تنها کمکی به ما نکردند 

بلکه سنگ اندازی های بسیاری اتفاق افتاد.
در این مدت که این گروه هنری مشغول کار بوده اند 
حمایت هایی از شهرداری و سازمان فرهنگی و هنری 
دریافت کرده اند اما هیچ ارگانی حمایت مالی از این 

مجموعه نداشته.
این کارگردان تئاتر می افزاید: توقع داشته حداقل در 
مراسم هایی مانند جشنواره نمایشخوانی کارش را تبلیغ 
کنند اما در این فرصت ها هم کار دیگران تبلیغ می شود 

اما کار او نه.
او می گوید: امکانات در اختیار کسانی است که به جز 
کار تئاتر منبع درآمد و شغل های دیگری هم دارند اما 
جوان هایی مانند او که تمام وقتشان را برای تئاتر صرف 

می کنند، از هر حمایتی بی بهره هستند.
آذرخش می گوید: کارش پر است از پیام های اخلاقی 
و دینی و ارگان هایی که وظیفه دارند در پیام های 
دینی را در جامعه ترویج کنند نباید نسبت به چنین 

حرکت های خودجوشی اینهمه بی تفاوت باشند.
او در نمایش به باد گوش بده 25 بازیگر دارد که سه 
ماه برای اجرا تمرین کرده اند و اینها که اکثر تحصیل 
برای گذران  تئاتر هستند،  از پیشکوستان  یا  کرده 

زندگی نیاز به حمایت دارند.
این کارگردان تئاتر به مراجعاتی که برای پیشبرد 
کارش به ارگان های مختلف داشته اشاره می کند و 
می گوید: در 10 روز اجرایی که ما داریم حداقل باید 
سه میلیون تومان برای دکور خرج کنیم اما خیلی 
راحت به ما می گویند بیشتر از یک میلیون تومان 
نمی توانیم به تو کمک کنیم. نکته اینجاست که این 
حمایت ها عادلانه تقسیم نمی شود و برخی ها همیشه 

سهم بیشتری دارند.
 او در این تئاتر مخاطبش را کودکان و نوجوانان 
قرار داده و می  افزاید: کار برای آنها بسیار جذاب است 
و کودکانی که به سالن می آیند در طول اجرای نمایش 
پلک نمی زنند اما مخاطب به دلیل ضعف اطلاع رسانی 
ارگان های محترم کم است. در حالی که این کار دارد 
جان می گیرد و هنر این گروه می تواند خودش را بهتر 

از اینها نشان دهد.
آذرخش به مراجعه اش به آموزش و پرورش اشاره 
کرد و گفت: وقتی مطرح می کنیم که چنین کاری 
هست و به حمایت نیاز دارند خیلی راحت می گویند 
اگر پول ندارید، چرا تئاتر کار کردید؟ درس بچه ها 

مهم تر است.
که  است  این  ما  مشکل  می گوید:  هنرمند  این 
اما  می دهند  وعده  خوب  حرف  مقام  در  مسئولان 
زمان عمل که می شود ما را تنها می گذارند... تمام 
دغدغه ام این روزها این شده که ثابت کنم گدا نیستم 
و هنرمندم... کار من عاشورایی است و تنهایی امام 

حسین)ع( را در این مدت خوب درک کردم...

گلایه های یک کارگردان تئاتر از وعده هایی که عمل نمی شود؛

حکایت کارگردانی که پشت دکور نمایش پنهان می شود
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آخرین روز ثبت نام کاندیداهای پنجمین دوره مجلس خبرگان 
در حالی آغاز شد که همچون روزهای گذشته٬ چهره های مختلفی 

به وزارت کشور و فرمانداری های سراسر کشور آمده اند.
حجت الاسلام حمزه قربانی که عصر دیروز به نیابت از آیت الله 
اقدامات  بود،  فرمانداری قم مراجعه کرده  به  سیدمحمد غروی 
ثبت نام این عضو شورای عالی حوزه های علمیه سراسر کشور، در 
انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری از حوزه استان 

تهران را ثبت کرد. 
آیت الله سیدمحمد غروی عضو ارشد جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم، عضو شورای عالی حوزه های علمیه سراسر کشور و استاد 

خارج فقه حوزه علمیه قم است.
حجت الاسلام والمسلمین سیدعلی عماد نیز عصر دیروز با 
حضور در فرمانداری قم، برای کاندیداتوری در انتخابات پنجمین 

دوره مجلس خبرگان رهبری از حوزه استان تهران ثبت نام کرد. 
جمله  از  کشور،  سراسر  علمیه  حوزه های  پژوهشی  معاون 
روحانیون روشنفکر حوزه محسوب می شود و در حال حاضر نیز 

مدرس خارج فقه در حوزه علمیه قم است.
حجت الاسلام محمد اعرافی پسر آیت الله علیرضا اعرافی که 
صبح دیروز به نیابت از پدر خود در ستاد انتخابات استان قم حاضر 
شده بود، اقدامات ثبت نام این عضو ارشد جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم را برای کاندیداتوری در انتخابات پنجمین دوره مجلس 

خبرگان رهبری از حوزه استان تهران را انجام داد. 
آیت الله علیرضا اعرافی رئیس جامعة المصطفی العالمیه )نهاد 
از  ایرانی در کشور و خارج  مدیریت مراکز تحصیل طلاب غیر 
کشور(، بوده و علاوه بر آن امام جمعه قم و عضو ارشد جامعه 

مدرسین حوزه علمیه قم است.
حجت الاسلام حمزه قربانی  نیز که عصر دیروز به نیابت از 
آیت الله سیداحمد حسینی خراسانی به فرمانداری قم مراجعه 
کرده بود، اقدامات ثبت نام وی برای کاندیداتوری در پنجمین دوره 
مجلس خبرگان رهبری از حوزه استان خراسان رضوی را انجام داد. 
آیت الله سیداحمد حسینی خراسانی از اساتید خارج فقه حوزه 

علمیه و عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم است.
حجت الاسلام مجید انصاری معاون پارلمانی رئیسی جمهور نیز 

کاندیدای مجلس  خبرگان رهبری شد. 
معاون پارلمانی رئیس جمهور پس از ثبت نام در انتخابات 
خبرگان رهبری گفت: جایگاه خبرگان بسیار رفیع است خبرگان 
لنگرگاه اطمینان مردم و مهم ترین حلقه مکمل مردم سالاری است 
مجلسی که وظیفه اولیه آن انتخاب عالیترین مقام رسمی و سیاسی 
و معنوی کشور است البته دعای همه این است که رهبر انقلاب از 

سلامتی مستمر برخوردار باشند
حجت الاسلام مجید انصاری عنوان کرد: خوشحالم از اینکه 
در شرایطی زندگی می کنیم که نظام بالنده جمهوری اسلامی به 
عنوان نظامی مردم سالار مراحل تکامل خود را طی می کند و طی 
3٦ سال گذشته این نظام که دستاورد رهبری پیامبرگونه حضرت 
امام و مجاهدت مردم ایران در جریان انقلاب اسلامی است توانسته 

نصاب های افتخارآمیز را در جهان و منطقه ثبت کند.
وی افزود:  ایران یگانه کشوری است که در قرون اخیر بدون 
تکیه بر هیچ قدرتی با تکیه بر مردم و با استفاده از آموزه های دین 
اسلام و رهبری روحانیت و مرجعیت توانسته با استکبار، وابستگی و 

استبداد مبارزه کند و نظامی بر پایه اراده مردم شکل دهد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور تصریح کرد: باعث افتخار است که 
همه ارکان نظام بر اساس مهندسی دقیق خبرگان بر اساس اندیشه 
سیاسی حضرت امام نظامی مبتنی بر آرای مردم را شکل دادند 
طی 3٦ سال بار ها مردم کنار صندوق های رای رفتند و با فاصله 
کوتاهی از بهمن 57 تا فروردین 58 مردم به فراخوان امام پاسخ 
مثبت گفتند و اصل نظام جمهوری اسلامی را با رفراندوم برگزیدند 
و با انتخاب خبرگان قانون اساسی برگزیدگان خود را برای تدوین 

میثاق ملی انتخاب کردند.
مصوبه  توسعه  مدعی  کشورهای  بسیاری  در  داد:  ادامه  وی 
منتخبان مردم کفایت می کند اما اینجا مصوبه خبرگان به رفراندوم 
مردم گذاشته شد و بعد از آن هم پی در پی پای صندوق های رای 
رفتند و با روند تکاملی انقلاب اسلامی توانستند نصابی از حضور 
آگاهانه مشتاقانه و متعهدانه کنار صندوق ها اثبات کنند مردم  11 
مرتبه برای انتخاب رئیس جمهور پای صندوق رای رفتند و 9 بار 
برای مجلس شورای اسلامی و 4 مرتبه برای خبرگان و 4 مرتبه 

برای شوراهای اسلامی رفتند.
انصاری تاکید کرد: امروز نظام و مردم خود را آماده می کنند 
برای دهمین بار پای صندوق های رای مجلس شورای اسلامی 
بروند و پنجمین بار نمایندگان خبرگان رهبری را انتخاب کنند 
بسیاری از کشورهای منطقه مردم سالاری را هنوز مزه هم نکردند 

این افتخار از آن انقلاب اسلامی و رهبری است.
وی گفت: جایگاه خبرگان بسیار رفیع است خبرگان لنگرگاه 
اطمینان مردم و مهم ترین حلقه مکمل مردم سالاری است مجلسی 
که وظیفه اولیه آن انتخاب عالیترین مقام رسمی و سیاسی و 
معنوی کشور است البته دعای همه این است که رهبر انقلاب 
از سلامتی مستمر برخوردار باشند اما به هر حال در ساختار های 
نظام جایگاه خبرگان اطمینان بخش است که تاکنون یک بار نقش 
ایفا کرده است بعد از ارتحال امام برخی پیش بینی تشتت کردند 
شاهد بودیم در فاصله کوتاهی مجلس خبرگان ایفای نقش کرد و 

نگذاشت حتی چند روز خلا رهبری احساس شود.
انصاری عنوان کرد: مجلس شورای اسلامی مرکز همه قدرت ها 
و در راس امور است تمام قوانین کشور را تصویب می کند نوعی 
نظارت بر دستگاه های مختلف دارد و به حق خانه ملت نام گرفته 
است طبیعی است که باید همه نمایندگان مردم از اقوام و اقلیت ها 
در آن حضور داشته باشند که این پیش بینی ها در قانون انجام 
شده است. امیدواریم مجلس دهم قوی مرکب از نخبگان برجسته 

ملت در سطوح مختلف باشد و کشور را در مسیر رشد و توسعه 
پایدار کمک کند و با همراهی با دولت قوه قضاییه بتواند کشور را 

پیش براند.
معاون پارلمانی رئیس جمهور تصریح کرد: با توجه به شرایط 
منطقه ایران افتخار دارد به عنوان لنگرگاه آرامش برای مردم و 

همسایگان نقش تامین امنیت و صلح را فراهم کند.
حجت الاسلام والمسلمین ناصر سقای بی ریا، عصر دیروز با 
حضور در فرمانداری قم، برای کاندیداتوری در انتخابات پنجمین 

دوره مجلس خبرگان رهبری از حوزه استان تهران ثبت نام کرد. 
ناصر سقای بی ریا از شاگردان شناخته شده آیت الله مصباح 
یزدی است که در برهه ای از زمان، مشاور احمدی نژاد در امور 

روحانیت بود.
امیر برازنده که صبح دیروز به نیابت از آیت الله مهدی هادوی 
تهرانی در محل فرمانداری قم حاضر شده بود، اقدامات ثبت نام 
رئیس مؤسسه رواق حکمت را در انتخابات پنجمین دوره مجلس 

خبرگان رهبری از حوزه استان تهران ثبت کرد. 
آیت الله هادوی تهرانی در حال حاضر رئیس مؤسسه رواق 
حکمت، استاد خارج فقه حوزه های علمیه، عضو هیات علمی بعثه 
مقام معظم رهبری، عضو شورای عالی مجمع جهانی اهل بیت )ع( 

و عضو هیئت امنای پژوهشکده حج است.
۱۱۰۰ پرونده تخلف دولت قبل در دست بررسی است

حجت الاسلام محمد اشرفی  اصفهانی نیز پس از ثبت نام با 
حضور در جمع خبرنگاران با بیان اینکه من دوره اول خبرگان 
رهبری شرکت کرده ام و هم اکنون نیز به اصرار علمای کرمانشاه 
انتخابات مجلس هم به عنوان کاندیداهای  آمده ام٬ گفت: برای 

اصلاح طلب ثبت نام کردم.
وی افزود: ما معتقدیم در حال حاضر مشکل بیکاری و اشتغال 
و تورم وجود دارد و مجلس دهم باید اولویت خود را رفع بیکاری و 

اشتغال و توجه به مسکن مردم قرار دهد.
ریاست  نهاد  در  اداری  تخلفات  به  رسیدگی  هیات  رئیس 
جمهوری گفت: کل پرونده هایی که در دست ماست٬ مربوط به 
دولت های نهم و دهم است و از دولت کنونی پرونده ای برای ما 
نیامده است. ما 1100 پرونده در دست بررسی داریم که به 300 
مورد آن رسیدگی شده و رای قطعی داده شده و 800 پرونده نیز 

در حال رسیدگی است.
اشرفی اصفهانی ادامه داد: در مورد پرونده شکایت از رسایی ما از 
حق خود دفاع می کنیم و رای را دوباره به دیوان فرستاده ایم. رای 
ما قطعی است و دیوان نمی تواند آن را بشکند٬ مگر آنکه در دادگاه 

دادگاه هم عرض مورد بررسی قرار گیرد.
پدر و پسر٬ کاندیدای خبرگان رهبری شدند

ظهر دیروز یک پدر و پسر که هر دو آن ها نیز روحانی بودند، 
با حضور در فرمانداری قم، برای کاندیداتوری در انتخابات پنجمین 
دوره مجلس خبرگان رهبری از حوزه استان اصفهان ثبت نام 

کردند. 
حجت الاسلام »مهدی سلیمانی اردهالی« پدر و متولد 1340 
و حجت الاسلام »محمدحسین اردهالی« پسر و متولد 13٦٦، هر 
دو همراه با هم فرم های ثبت نام کاندیداتوری در مجلس خبرگان 

رهبری را تکمیل می کردند. 
حجت الاسلام »مهدی سلیمانی اردهالی« در حال حاضر امام 
از توابع کاشان، استاد حوزه علمیه قم و  جمعه مشهد اردهال 

دبیر تشکل اساتید ولایی حوزه علمیه و همچنین حجت الاسلام 
دکترای  آموخته  دانش  نیز  اردهالی«  سلیمانی  »محمدحسین 
حقوق خصوصی از دانشگاه کاشان و در حال حاضر استاد دانشگاه 

کاشان و حوزه علمیه قم است. 
 »مهدی سلیمانی اردهالی«، در جمع خبرنگاران گفت: پسرم 
از استعداد بالایی برخوردار بوده و علاوه بر آنکه در آزمون اجتهاد 
خبرگان قبول شده است، در حال حاضر استاد سه دانشگاه در 
کاشان و استاد حوزه علمیه قم است و فکر می کنم مجموعه 
برای  ایشان می تواند پشتوانه خوبی  اطلاعات علمی و سیاسی 
مجلس خبرگان رهبری باشد؛ به همین جهت از ایشان خواستم 

کاندیدای خبرگان شود. 
 »محمدحسین سلیمانی اردهالی« نیز به خبرنگاران گفت: برای 
من افتخاری است که کاندیدای مجلس خبرگان باشم و تجربه 
جدیدی است که می تواند برای من مفید باشد؛ در خصوص پدرم 
نیز باید بگویم که خطبه های نماز جمعه ایشان در منطقه اردهال و 
کاشان زبانزد بوده و در خصوص شخص بنده نیز، هم حق پدری و 

هم حق استادی داشتند، چرا که راه را به من نشان دادند.
آیت الله کاظم قاضی زاده، نیز پیش از ظهر دیروز با حضور در 
ستاد انتخابات قم، در انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان 

رهبری از حوزه استان تهران ثبت نام کرد. 
آیت الله کاظم قاضی زاده از اساتید دروس خارج فقه و اصول 
حوزه علمیه قم و همچنین استاد دانشگاه تربیت مدرس تهران 

است. 
رئیس  حاضر  حال  در  همچنین  حوزه،  برجسته  استاد  این 
مؤسسه پژوهشی -فرهنگی فهیم قم، یکی از مؤسسه های بر تر در 

حوزه ترویج فرهنگ اسلامی و آزاداندیشی است. 
از جمله سوابق آیت الله قاضی زاده، می توان به ریاست مرکز 
تحقیقات حکومت اسلامی دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری اشاره 

کرد.
نماینده حجت الاسلام والمسلمین کاظم صدیقی با حضور در 
ستاد انتخابات وزارت کشور برای پنجمین دوره انتخابات مجلس 

خبرگان رهبری ثبت نام کرد.
وی از حوزه انتخابیه تهران ثبت نام کرده است.

این عضو جامعه روحانیت مبارز تهران هم اکنون نیز مشاور 
رئیس قوه قضائیه است.

آیت الله هاشم زاده هریسی نیز برای حضور در انتخابات مجلس 
خبرگان از حوزه آذربایجان شرقی ثبت نام کرد.

چه کسانی برای مجلس نام نویسی کردند؟
در  داوطلبین حضور  برای  روزها  ترین  از شلوغ  یکی  دیروز 

انتخابات مجلس شورای اسلامی نیز بود.
زاکانی صبح دیروز با حضور در محل وزارت کشور در انتخابات 

نام نویسی کرد.
همچنین مجتبی رحمان دوست نماینده دیگر مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی نیز در انتخابات از حوزه انتخابیه تهران 

نام نویسی کرد.
حجت الاسلام رسول منتجب نیا، قائم مقام حزب اعتماد ملی، 
با حضور در محل وزارت کشور در دو انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری و مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه تهران نام نویسی 

کردند.
همچنین محمد جواد حق شناس عضو شورای مرکزی حزب 

انتخابات مجلس  انتخابیه تهران برای  از حوزه  اعتماد ملی نیز 
کاندیدا شد.

حسن رسولی، عضو شورای هماهنگی اصلاح طلبان، نیز از محل 
وزارت کشور برای انتخابات مجلس شورای اسلامی ثبت نام کرد.

همچنین علی باقری، مدیر کل سیاسی وزارت کشور در دولت 
اصلاحات، از حوزه انتخابیه تهران کاندیدای مجلس شد.

مجلس دهم تک صدایی مجلس نهم
 را نخواهد داشت

علی مطهری، نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، 
برای دهمین دوره  با حضور در محل وزارت کشور  صبح دیوز 

انتخابات مجلس شورای اسلامی نام نویسی کرد.
علی مطهری با بیان اینکه »ارزیابی مثبت تری از ترکیب این 
دوره شورای نگهبان دارد«، گفت: به نظر می رسد رفتار شورای 

نگهبان در این دوره معتدل تر است.
علی مطهری در پاسخ به سؤال خبرنگار آنا مبنی بر اینکه 
»پیش بینی شما از عملکرد احتمالی شورای نگهبان در بررسی 
صلاحیت های نامزدهای انتخابات هفتم اسفند چیست؟«،  گفت: 
ترکیب فعلی شورای نگهبان نسبت به دوره قبلی بهتر است و افراد 
خوشفکرتری در آن حضور دارند. من فکر می کنم رفتار شورای 

نگهبان در این دوره معتدل باشد.
مطهری درباره ثبت نامش در انتخابات این دوره گفت: با خودم 
ارزیابی کردم که آیا در این دوره شرکت کنم یا نه؛ اما احساس 
کردم که شرایط کشور هنوز به گونه ای است که نیاز به حضور امثال 
بنده دارد و این وظیفه است که کسی با شرایط بنده کاندیدا شود.

وی ادامه داد: هر چند در حقیقت بعد از هشت سال نمایندگی، 
هم خسته شده بودم و هم انگیزه کمتری پیدا کردم اما با ارزیابی 

شرایط کشور به این نتیجه رسیدم که باید کاندیدا شوم.
مطهری افزود: شرایط کشور هنوز از نظر سیاست خارجی و 

سیاست داخلی به حالت عادی برنگشته است.
وی تأکید کرد: مجلس اگر به شکل واقعی تشکیل شود و 

نماینده واقعی ملت باشد، خیلی کارها می تواند انجام دهد.
نماینده مردم تهران در مجلس نهم تصریح کرد: باید تلاش 
کنیم نمایندگان خوشفکر، آزاده و کسانی که مدیون و وامدار کسی 
و گروهی نباشند وارد مجلس شوند تا بتوانند به دو وظیفه اصلی 
خود یعنی نظارت بر حسن اجرای قوانین و قانونگذاری رسیدگی 
کنند. ضمن اینکه لازم است تحولاتی در مجلس از نظر آیین نامه 

داخلی و نوع مدیریت مجلس صورت بگیرد.
نماینده تهران در ادامه در پاسخ به پرسش یکی از خبرنگاران 
درباره احتمال ردصلاحیت شدن خودش اظهار کرد: من دلیلی 
برای انجام این کار نمی بینم. آنچه من گفتم و انجام دادم مطابق 
قانون اساسی و قوانین عالی کشور بوده است ولی اینکه این اتفاق 

بیفتد یا نه، خیلی روشن نیست.
واکنشی نشان  اینکه »اگر ردصلاحیت شود چه  وی درباره 
خواهد داد؟«، گفت: طبیعتا من اعتراض خواهم کرد ولی التماس 
نمی کنم. اگر این کار را کنند حجت بر من تمام خواهد شد و 
پاسخی در مقابل مردمی که به حضور من اصرار دارند، خواهم 

داشت.
پیش از ظهر دیروز ـ چهارشنبه ـ فیاض زاهد و حمید رسایی 
برای ثبت نام در انتخابات مجلس شورای اسلامی در محل وزارت 

کشور حاضر شدند.
فیاض زاهد، روزنامه نگار و فعال سیاسی اصلاح طلب است.

حجت الاسلام حمید رسایی هم در دوره های هشتم و نهم، 
نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی بوده است.

ستاد  در  حضور  با  نیز  فقیهی  محمدمهدی  حجت الاسلام 
انتخابات کشور، داوطلب نمایندگی مجلس خبرگان رهبری و 

مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه تهران شد.
صبح دیروز ـ چهارشنبه دوم دی ماه ـ غلامعلی حدادعادل، 
حسین طلا و اسماعیل کوثری نمایندگان تهران در مجلس نهم 
شورای اسلامی با حضور در محل ستاد انتخابات کشور، در انتخابات 

مجلس دهم از حوزه انتخابیه تهران نام نویسی کردند.
سیدشهاب الدین صدر نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی 
و رئیس اسبق سازمان نظام پزشکی نیز عصر دیروز با حضور در 
فرمانداری تهران در انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی 

ثبت نام کرد.
مرتضی الویری، نماینده اسبق مجلس شورای اسلامی نیز با 
حضور در فرمانداری تهران کاندیدای دهمین دوره مجلس شورای 

اسلامی شد. 
تاکنون۴۲۱۷ نفر برای انتخابات مجلس و ۵۰۳ نفر

 برای خبرگان نام نویسی کردند
سخنگوی وزارت کشور آخرین آمار ثبت نام ها را اعلام کرد.

حسینعلی امیری با اشاره به آخرین آمار مربوز به ثبت نام 
کاندیدا ها عنوان کرد: آمار تاکنون 503 نفر در مجلس خبرگان 
رهبری ثبت نام کره اند که از این میان ثبت نام 442 نفر قطعی 

شده است. 
سخنگوی وزارت کشور تصریح کرد: از این میان ٦ داوطلب زن 
هستند، 2٦ نفر دارای مدرک کار شناسی، ٦0 نفر دارای مدرک 

کار شناسی ارشد و 2٦0 نفر هم صرفا حوزوی هستند. 
وی افزود: همچنین تاکنون 4217 نفر برای انتخابات مجلس 
شورای اسلامی اقدام به نام نویسی کرده اند که ثبت نام 4029 نفر 

قطعی شده و ثبت نام 188 نفر در حال انجام است. 
انتخابات مجلس 382  تاکید کرد: در میان داوطلب  امیری 
نفر زن هستند، بیشترین سن 75 و کمترین سن ثبت نامی در 
انتخابات مجلس 29 سال است و 3045 نفر هم دارای مدرک 

کار شناسی ارشد هستند.
وی گفت: 9نفر از داوطلبان از اقلیت های مذهبی هستند و 

امکان تمدید ساعت ثبت نام وجود ندارد.

تهیه کنندگی برنامه نود از فردوسی پور گرفته می شود؛ 

خداحافظی عادل با سیما؟!
هر چند گزارشگر برنامه نود از کنار گذاشتن عادل فردوسی پور از این برنامه ابراز 
بی اطلاعی کرد اما گفته می  شود فشار هایی مبنی بر تغییر تهیه کننده برنامه نود وجود دارد.

پخش نشدن مصاحبه فوتبالی دکتر محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه با برنامه نود از 
صدا و سیما واکنش های زیادی را به همراه داشت.

این اتفاق در حالی افتاد که چند روز قبل از پخش برنامه نود یکی از روزنامه های نزدیک 
به دلواپسان با انتشار نامه ای خطاب به رئیس صدا و سیما بر ضرورت عدم پخش این 
مصاحبه تاکید کرد. منطق نویسنده این نامه به سرافراز این بود که چون وزیر امور خارجه 
نماینده یک جریان سیاسی است و برنامه نود ببیندگان زیادی دارد پخش این مصاحبه می 

تواند در روند انتخابات آینده مجلس تاثیر بگذارد!
با وجود این نامه و فشار هایی که از سوی دلواپسان به صدا و سیما درباره عدم پخش 
مصاحبه فوتبالی ظریف وارد می شد این امیدواری وجود داشت که در شب یلدا شاهد 
پخش مصاحبه عادل فردوسی پور با وزیر امور خارجه باشیم اما بعد از آغاز پخش برنامه 
نود، فردوسی پور اعلام کرد مصاحبه اش با وزیر امور خارجه به تشخیص مدیران صداوسیما 

پخش نمی شود.
با مشخص شدن این موضوع شایعات زیادی در این باره مطرح شد. از انتشار مصاحبه 
یک منبع آگاه در کانال های تلگرامی مبنی بر اینکه چون فردوسی پور قبل از تایید مصاحبه 
اش از سوی ناظران پخش، تصویر انجام گفت و گو را رسانه ای کرده، مدیران سیما برای 
ایجاد نظم سازمانی مانع از پخش مصاحبه ظریف شده اند تا شایعه کاندیداتوری تهیه کننده 

و مجری برنامه نود در مجلس شورای اسلامی آن هم از سوی لیست  اصلاح طلبان.
در این میان انتشار شایعه کاندیداتوری فردوسی پور باعث شد تا وی، درست در لحظه 
خداحافظی از آنتن 90 در شب یلدا اعلام کند الان این شایعه در رسانه ها مطرح شده و 
یک خبرگزاری نوشته من قصد شرکت در انتخابات مجلس را دارم اما قسم می خورم که 
در هیچ انتخاباتی نه قصد کاندیداتوری داشتم، نه دارم و نه می شوم. این حرف های من هم 

ثبت و ضبط می شود و می ماند.
اما این پایان ماجرا نبود چرا که روابط عمومی سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی 
ایران با انتشار اطلاعیه ای در مورد پخش نشدن مصاحبه عادل فردوسی پور با محمدجواد 

ظریف وزیر امورخارجه از برنامه 90 توضیحاتی را ارائه داد. 
در این اطلاعیه چهار بندی اشاره شده بود که؛ یک - گفتگو و مصاحبه با رجل 
سیاسی، مذهبی و شخصیت های مختلف تابع میل و نظر شخصی تهیه کننده یا عوامل 
برنامه نیست؛ دو - در موضوع مصاحبه مجری برنامه ورزشی نود با رئیس دستگاه 
دیپلماسی هیچگونه درخواستی از سوی شبکه سه سیما برای انجام مصاحبه با ظریف 
ارسال نشده است و مجری برنامه شخصاً و بدون اطلاع و هماهنگی با شبکه به انجام 
این مصاحبه و اعلام خبر پخش آن مبادرت ورزیده است. بند سه این اطلاعیه هم در 
خصوص ماهیت برنامه نود بود و بند چهار آن به رسیدگی سازمان صدا و سیما به اقدام 
عادل فردوسی پور اختصاص داشت که چرا بدون هماهنگی، با رئیس دستگاه دیپلماسی 

ایران گفت و گو کرده است.
با انتشار اطلاعیه سازمان صدا و سیما مشخص شد که مدیران رسانه ملی، از این اقدام 
عادل فردوسی پور ناراحت هستند و این بار قصد دارند عملکرد وی در این برنامه را به صورت 

جدی و موشکافانه مورد بررسی قرار دهند.
در این باره حتی گفته می شود که این پیشنهاد مطرح شده  است که تهیه کنندگی 
برنامه نود از عادل فردوسی پور گرفته شود و او تنها به عنوان مجری این برنامه به فعالیتش 
در برنامه نود ادامه دهد تا دیگر وی دست به چنین اقداماتی نزند؛ اتفاقی که اگر بیفتد شاید 

شاهد خداحافظی عادل فردوسی پور از برنامه نود باشیم.
بهادر امیری گزارشگر برنامه نود که ارتباط نزدیکی با عادل فردوسی پور دارد در این باره 
به خبرنگار آنا گفت: »اطلاعی از موضوعات پشت پرده ندارم. تا به امروز نشنیدم که بخواهند 

برنامه 90 را از عادل فردوسی پور بگیرند.«
هر چند گزارشگر برنامه نود در این باره ابراز بی  اطلاعی کرد اما گفته می  شود فشار هایی 
مبنی بر تغییر تهیه کننده برنامه نود وجود دارد و حتی شرایط به گونه ای است که حتی 
کاری از دست علی اصغر پورمحمدی معاون سیمای سازمان صدا و سیما که بارها از عادل 

فردوسی پور و برنامه اش حمایت کرده است بر نمی  آید.

مسئول کمیته رایزنی شورای هماهنگی اصلاحات:

تمام تلاش ما همکاری با جریان اعتدال است
حجت الاسلام والمسلمین دکتر محسن رهامی  با بیان این که بعید می دانم حزب 
اعتدال و توسعه لیستی جدا از لیست شورای هماهنگی اصلاحات منتشر کند، گفت: تمام 

تلاش ما همکاری با طرفداران دولت و معتدلین نظام است.

مسئول کمیته رایزنی شورای هماهنگی اصلاحات در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 
اطلاع رسانی و خبری جماران در خصوص احتمال انتشار لیست جداگانه حزب اعتدال 
و توسعه، اظهار کرد: بعید می دانم حزب اعتدال و توسعه لیستی جدا از لیست شورای 
هماهنگی اصلاحات منتشر کند. این صحبت ها به دلیل  فضای سیاسی و انتخاباتی  حاکم 

بر کشور است.
وی ادامه داد: آنها به خوبی می دانند در صورت انتشار لیست جداگانه در انتخابات موفق 

نخواهند بود، همچنان که در انتخابات شورای شهر تهران موفق نبودند.
وی همچنین خاطر نشان کرد: همه  تلاش ما در شورا همکاری با طرفداران جریان 
اعتدال است. در خصوص حزب اعتدال و توسعه نیز رییس دوات اصلاحات شخصاَ به 
شورا نامه نوشتند و به دعوت از حزب اعتدال و توسعه تأکید کردند؛ ما نیز از آنها دعوت 

کردیم.
رهامی  با اشاره به این که حزب اعتدال و توسعه تنها جریان حامی دولت آقای روحانی  
نیست، گفت: طبق ارزیابی های ما حدود ٦0 درصد آرای آقای روحانی در انتخابات 92 
متعلق به اطلاح طلب ها و حدود 40 درصد آن به نیروهای معتدل و رأی های خاکستری 

تعلق داشت.
 وی ادامه داد: بنابراین جدایی حزب اعتدال و توسعه از شورای هماهنگی به معنای 
جدایی حامیان دولت روحانی از اصلاح طلب ها  نیست. همچنان که دراکثر شهرها و  

ستادهای طرفدار دولت همان ستاد های شورای هماهنگی خواهند بود.
وی همچنین افزود: ما نگران این نیستیم که با لیست جداگانه حزب اعتدال و توسعه، 
دیگر حامیان دولت نیز از شورا جدا شوند، هرچند بنده فکر می کنم همین مسئله لیست 

جداگانه حزب اعتدال و توسعه نیز در حد تاکتیک انتخاباتی است.
دبیر کل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها، احتمال لیست مشترک حزب اعتدال 
و توسعه با اصول گرایان معتدل را رد نکرد، اما متذکر شد:  طبیعی است که در چنین 
شرایطی این گروه رأی بدنه اصلاحات را نخواهند داشت و این قضیه مطمئنا برای آنها 

مشکل ایجاد خواهد کرد.
 وی افزود: در انتخابات 92 مردم آقای روحانی را به عنوان کسی که رییس دولت 
اصلاحات، آیت الله هاشمی رفسنجانی و آقای عارف از ایشان حمایت کردند، می شناختند 
و به ایشان به عنوان منتخب این مجموعه رأی دادند، در حالی که همه طیف های اصول 

گرا نمایندگان خود را داشتند و رای اصولگراها به سبد آنها ریخته شد.
مسئول کمیته رایزنی شورای هماهنگی اصلاحات در مورد فعالیت های این کمیته 
گفت: یکی از مأموریت های کار گروه رایزنی شورای هماهنگی، تأمل و رایزنی با همه گروه 

های فعال در انتخابات اعم از اصلاح طلب، معتدل و اصول گرا است.
وی تاکید کرد: با این رایزنی ها ما تلاش داریم سبد رأی مان را بالا ببریم؛ مطمئناَ در 
این مسیر با برخی گروه ها نیز ممکن است به توافق نرسیم، اما این مسئله خللی در کار 

ما ایجاد نمی کند.
 وی همچنین در پایان درباره ترکیب مجلس آینده تصریح کرد: امیدواریم در فضای 
معتدل کنونی، ترکیب مجلس نیز ترکیب مناسبی از نیرو های معتدل و اصلاح طلب میانه 
رو و عمل گرا باشد، در حال حاضر گرایش مردم  به دلیل شرایطی  خاص  برخی نیرو های  

اصلاح طلب و خط امامی به سمت این طیف است.

نکته

ویژه

احسان رستگاری
ویژه برنامه ی زنده ی شبکه ی 3 برای شب یلدا، مهمان ویژه ای 
داشت که حضورش در این برنامه تامل برانگیز به نظر رسید، نه چون 
نامش غلامعلی حداد عادل است، بلکه از دو جهت؛ یکی آن که دقیقا 
بعد از همان ویژه برنامه، پربیننده ترین برنامه ی تاریخ سیما یعنی 
برنامه ی »نود«، قرار بود مصاحبه ای ضبط شده را با محمدجواد 
ظریف پیرامون »دیپلماسی ورزش« پخش کند، اما آن مصاحبه ی 
ورزشی، با برچسب سیاسی بودن از پخشش ممانعت به عمل آمد 
ولی در کمال تعجب، سخنگوی ائتلافی که برای کنش گری اصول 
گرایان برای دهمین انتخابات مجلس شورای اسلامی تشکیل شده، 
به راحتی نه تنها در برنامه ی شب یلدا - که پخش زنده است و نه 
ضبط شده - حاضر می شود و برای مردم شعر می خواند و تفالی 

به حافظ می زند. 
اما  حضور حداد عادل در ویژه برنامه ی یلدا بلامانع است، 
وقتی حضور ظریف به عنوان وزیر امور خارجه و صحبت کردن 
نود،  ی  برنامه  در  پور  فردوسی  عادل  با  ورزشی  دیپلماسی  از 
برچسب سیاسی بودن می خورد، چطور حضور حداد عادل در 
ویژه برنامه شب یلدا سیاسی به شمار نمی رود حال آن که یک 
ماه دیگر انتخابات مجلس دهم انجام می شود و این روزها همین 
شخصیت ها از جمله حداد عادل که هم نماینده ی مجلس است و 
نیز سخنگوی شورای ائتلاف اصول گرایان، اصلا سیاسی به حساب 
نمی آید و هیچ حساسیتی روی آن وجود ندارد؟ آیا این به معنای 
تصمیم گیری بر اساس سیاست ها و استانداردهای دوگانه نیست؟ 
حداد عادل که خیز برداشته برای انتخابات مجلس دهم و سخنگوی 
مهم ترین ائتلاف جریان اصول گرا و نامزد )انصراف داده( انتخابات 
ریاست جمهوری یازدهم بوده، حضورش کاملا غیرسیاسی و موجه 
به شمار می رود اما ظریف که به واسطه ی پرونده ی هسته ای در 
صدر اخبار دو سال پیش بوده و نیاز به خودنمایی ندارد، مصاحبه 
اش پیرامون دیپلماسی ورزش، کنشی سیاسی محسوب می شود؟!

اگر هم بنا به بهره برداری سیاسی باشد، آن چه امروز موضوعیت 
جهت بهره برداری دارد، انتخابات مجلس خبرگان و مجلس شورای 
اسلامی است که حدود 33 روز دیگر انجام خواهد شد؛ تکلیف 

حداد عادل که همواره یک سر رقابت های انتخاباتی در مجلس و 
ریاست جمهوری بوده و هست روشن است، اما ظریف بناست در 
مجلس شورای اسلامی نامزد شود یا مجلس خبرگان رهبری؟ هیچ 
کدام؛ ولی آن یکی بی هیچ مشکلی در تمامی برنامه های زنده و 
ضبط شده ی تفریحی حاضر می شود و این یکی حتی پیرامون 
دیپلماسی ورزش هم حق اظهار نظر ندارد! مگر ظریف خط قرمز 

جدید سیماست؟
2- صدا و سیمای تندروهای جریان اصول گرایی یا صدا و 

سیمای جمهوری اسلامی ایران؟!
یک بار برای همیشه ریاست سازمان باید پاسخگو باشد و به 
مردم توضیح دهد که علت این تصمیم که میلیون ها نفر را غافلگیر 
و دلخور کرده است چیست؟ تعداد کثیری از مردم شب یلدا منتظر 

تماشای مصاحبه ی ضبط شده ی ورزشی عادل فردوسی پور با 
ظریف بودند؛ مدیران سازمان باید پاسخگو باشند که به چه دلیلی 
مصاحبه ی ظریف خیر ولی مصاحبه ی حداد آری؟ آیا صدا و سیما، 
سیمای تندروهای جریان اصول گرایی است یا سیمای جمهوری 
اسلامی ایران؟ آیا اصلا برای شخص آقای سرافراز، رئیس سازمان 
صدا و سیما، مهم است که مردم از این باب از او دلخور و از این بابت 
نقدی بر نقدهای پیشینشان به سازمان افزوده شود؟ بعد از حوادث 
88، بسیاری از مردم به دلیل سیاست گذاری های سیاسی در برنامه 
ها و اخبار سازمان، نسبت به سیما بغض پیدا کردند و همین موضوع 
باعث ریزش قابل توجه مخاطبین و مراجعه ی بیش از پیش آن ها 

به رسانه های بیگانه و معاند شد.
حال سوال این جاست که با توجه به تجربیاتی که ضرغامی 

مبنی بر ریزش مخاطب از سرگذرانده و نظرسنجی های معتبر 
نهادهای خاصی - که این نظرسنجی ها را انجام می دهند از جمله 
خود صدا و سیما - آیا سرافراز می خواهد بی اعتناء و بی تفاوت 

نسبت به مطالبات قانونی و معقول مردم، تصمیم گیری کند؟
آیا بناست در دوران سرافراز هم صدا و سیما، صدا و سیمای 
تندروهای جریان اصولگرا باشد؟ بدون شک دولت یازدهم، دولت 
اصول گرایان نیست و صدا و سیما هم با توجه به این موضوع، 
چندان رغبتی به همکاری با آن ندارد و تنها هر از چند گاهی 
مصاحبه های اعضای دولت را پخش می کند؛ حال که این واقعیت 
برای مدیران سازمان جا افتاده است، پس چرا نسبت به نمایش 
ظریف در نود - که در قالب مصاحبه ای ورزشی انجام شده - تا این 

حد باید ریاست سازمان از خود مقاومت به خرج دهد؟
سخن آخر:

علت بیان نکات فوق، این است که نگاه آقای سرافراز، هر آن چه 
که هست، تا چه اندازه قصد دارد تا جذب حداکثری مخاطبین از 
طرق معقول و مشروع - که از مطالبات رهبری از ایشان نیز هست - 
را تامین کند و این که چه استدلالی باعث می شود که آقای سرافراز، 
تا آن جا پیش روند که حتی با روی آن ها که واسطه شده بودند تا 
این مصاحبه پخش شوند را نیز زمین می زند؟ آیا گروه های فشار 
روی تصمیمات رئیس جدید صدا و سیما تاثیر می گذارند یا ایشان 
شخصا نظر رسانه هایی خاص از جریان اصول گرا مانند وطن امروز 
برایش حجت است؟ آیا ریاست سازمان روا می دارد تا مردم در مورد 
ایشان این طور گمان برند که تحت مدیریت یک طیف فکری خاص 

از جنس وطن امروز و امثالهم است؟
حتی اگر سخنان صداوسیما در این مورد را درست بدانیم و این 
طور هم در نظر بگیریم که به فردوسی پور نه قاطع گفته اند تا از این 
پس بدون کسب تکلیف از رئیس سازمان، این گونه بخش هایی را 
به نود ضمیمه نکند، اما باز هم این سوال به قوت خود باقی خواهد 
ماند که آیا برنامه سازان اجازه داشتند تا ظریف را به جای حداد 
عادل مثلا به برنامه ی شب یلدا دعوت کنند؟ آیا اصلا تهیه کنندگان 
و برنامه سازهایی که جز افرادی مانند حداد عادل را بپسندند، به 
عنوان برنامه سازان خودی و تهیه کنندگان ویژه برنامه های سازمان 

انتخاب می شوند؟

گزارشی از روند انتخابات مجالس خبرگان و شورای اسلامی

روزهای شلوغ در ستادهای انتخابات

حداد عادل در شب یلدا آری، ظریف خیر!

شاخص های دوگانه

انتظار از رسانه ملی این است که تریبون یک سلیقه 
خاص سیاسی که در انتخابات گذشته هم حضور داشته 

نباشد چرا که رسانه ملی است و برخی برنامه های 
غیر منصفانه و با اغراض سیاسی خاص منتشر می شود، 

اگر چه در برخی موارد هم تلاش می شود خوب عمل شود 
بنابراین بطور یکپارچه نمی توان رسانه ملی را تخطئه کرد
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هر آينه )در حکومت امام مهدی )عج(( 
بركت از آسمان به زمين فرو فرستاده مى شود 

چندان كه درخت از فراوانى بر و باری كه خداوند 
بر او افزوده، كمر خم مى كند.

پنجشنبه - سوم دیماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3897 روزنامه

بانک ها در 7 ماه چقدر وام دادند؟
گفته می شود: بانک مرکزی در گزارشی که از عملکرد تسهیلات دهی شبکه بانکی در هفت ماهه 
امسال ارائه کرد، اعلام کرده است که از حدود 18٦ هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداختی بانک ها در هفت 
ماه امسال حدود 11٦ هزار میلیارد تومان معادل ٦2.4 درصد از کل منابع، به سرمایه در گردش اختصاص 
داشته است.منابع تخصیص یافته به سرمایه در گردش تا پایان مهرماه 9.5 درصد نسبت به میزان پرداختی 
در همین دوره در سال گذشته افزایش دارد.این در حالی است که سهم تسهیلات پرداختی بانک ها به 
بخش صنعت و معدن در این دوره 54.4 هزار میلیارد تومان بوده که 29.3 درصد از کل تسهیلات 
پرداختی را به خود اختصاص داده است. سهم صنعت و معدن در این دوره هفت ماهه نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته 1.3 درصد افزایش دارد.سهم تسهیلات پرداختی بابت تأمین سرمایه در گردش بخش 
صنعت و معدن نیز 44.3 هزار میلیارد تومان بوده که نشان می دهد 38.2 درصد از تسهیلات پرداختی در 

قالب سرمایه در گردش کل بخش های اقتصادی به صنعت و معدن رسیده است.

نجات نفتکش ایرانی در تنگه باب المندب 
گفته می شود: ناوشکن جمهوری اسلامی ایران سبلان که در قالب ناوگروه سی و هفتم نیروی 
دریایی ارتش در آب های آزاد و بین المللی حضور دارد، مانع از ربایش یک فروند نفتکش ایرانی توسط 
دزدان دریایی در تنگه باب المندب شد.بر اساس این گزارش، شش فروند قایق دزدان دریایی قصد حمله 
به نفتکش ایرانی را داشتند که ناوگروه سی و هفتم نیروی دریایی ارتش پس از دریافت درخواست کمک 
از طرف نفتکش، بلافاصله ناوشکن سبلان را به محدوده حمله دزدان دریایی اعزام کرد و دزدان دریایی 
پس از مواجهه با آتش سنگین این ناوشکن مجبور به فرار شدند.ناوگروه سی و هفتم نیروی دریایی ارتش 
متشکل از ناوشکن سبلان و ناو پشتیبانی رزمی تنب، از دهم آذر ماه ماموریت خود در آب های بین المللی 
را با هدف تامین امنیت خطوط مواصلاتی و به نمایش گذاشتن اقتدار نظام مقدس جمهوری اسلامی 

ایران شروع کرده است.

واشنگتن پست: آمریکا تسلیم بشار اسد شد 
گفته می شود: روزنامه واشنگتن پست به نقل از تحلیلگران نوشت: آمریکا با قطعنامه اخیر شورای 
امنیت در مورد سوریه موافقت کرد در حالیکه در آن به سرنوشت بشار اسد، رئیس جمهوری سوریه 
اشاره ای نشده است و این امر به منزله تسلیم شدن دولت اوباما مقابل خواسته های روسیه و ایران برای 
ماندن اسد در قدرت است.  این در حالی است بشار اسد در گفتگو با خبرگزاری روسی اسپوتنیک در مورد 
شرط و شروط غرب برای کناره گیری از قدرت گفت: 'البته که این را نمی پذیریم. ما یک کشور مستقل 
هستیم. اگر خوب یا بد رئیس جمهوری تنها یک موضوع سوری است و نه اروپایی. مردم سوریه هستند که 

تصمیم می گیرند چه کسی برود و چه کسی بماند. اگر مردم مرا دیگر نخواهند خواهم رفت.'

رهبر اخوان المسلمین به 10 سال حبس محکوم شد 
گفته می شود: دستگاه قضایی مصر دبیرکل اخوان المسلمین مصر و برخی رهبران و اعضای این گروه 
را به زندان محکوم کرد. به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از روسیا الیوم، دستگاه قضایی مصر محمد بدیع 
دبیرکل گروه اخوان المسلمین مصر را به 10 سال زندان محکوم کرد.ده ها نفر از اعضای این گروه نیز از 
سوی دستگاه قضایی مصر به حبس ابد محکوم شدند. حبس ابد در مصر معادل 25 سال زندان است.یک 
مسئول نظامی مصر اعلام کرد که افراد مذکور به اتهام دست داشتن در حوادث سال 2013 به ویژه در 

استان السویس در شرق قاهره محکوم شدند.

بستری شدن  قالیباف تکذیب شد
گفته می شود: مرکز ارتباطات شهرداری تهران، اخبار منتشره مبنی بر بستری شدن محمدباقر 
قالیباف در بیمارستان را تکذیب کرد. به گزارش مرکز ارتباطات شهرداری تهران، شایعاتی مبنی بر بستری 
شدن محمد باقر قالیباف شهردار تهران در بیمارستان منتشر شده که این موضوع صحت نداشته و تکذیب 
می شود. دراین گزارش تصریح شده، خبر شبکه خبر در خصوص بستری شدن شهردار تهران نیز صحت 
نداشته و رد می شود. برخی از رسانه ها و شبکه های اجتماعی دیروز خبری مبنی بر بستری شدن شهردار 

تهران در بیمارستان منتشر کردند.

شفای دختربچه  روسی درحرم حضرت معصومه)س(
گفته می شود: یکی از خادمان حرم مطهر حضرت معصومه)س( بیان کرد: 7 سال پیش، دختر ٦ 
ساله ای از کشور روسیه که از زمان تولد فلج بود به حرم مطهر کریمه اهل بیت)ع( مشرف شده بود و به 
لطف حضرت معصومه)س( شفا پیداکرد. خانم »فاطمه خسرویافزود: همیشه آرزو داشتم قم زندگی کنم 
و از سال 5٦ که ازدواج کردم قمی شدم و همیشه از این بابت خوشحالم، چون هر وقت دلم می گیرد به 

حرم می آیم و آرامش می گیرم.

بازگشت 7۶ نخبه ایرانی به کشور
گفته می شود: معاون بین الملل معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری از بازگشت 7٦ نفر از 
نخبگان و متخصصان ایرانی مقیم خارج از کشور به ایران در 10 ماه گذشته خبر داد.علی مرتضی بیرنگ 
در مصاحبه با خبرگزاری صدا و سیما گفت: 25 نفر از این افراد فارغ التحصیلان 10 دانشگاه برتر جهان 

هستند و قرار است در شرکت های دانش بنیان به فعالیت بپردازند.

پیکر دایی سرمربی صبای قم پیدا شد 
گفته می شود:  پیکر دایی علی دایی در مکه شناسایی شد. دایی سرمربی صبای قم که در سفر 
مکه حضور داشت و در حادثه منا در زمره مفقودین بود در مکه درگذشته و همانجا هم به خاک سپرده 
شده است.با محرز شدن این موضوع قرار شد در اردبیل مجلس ختم و بزرگداشتی برای آن مرحوم 

برگزار شود.

جانشین فرماندهي انتظامي استان قم عنوان کرد:

رضایتمندي مردم از پلیس 
حاصل ارتقاء امنیت اجتماعي

جانشین فرماندهي انتظامي استان قم گفت: رضایتمندي مردم از پلیس قم حاصل ارتقاء آسایش 
و آرامش است.

 سرهنگ حمید رضا اسدي در پنجمین جلسه کمیسیون مکنا، ضمن ارزیابي روند خوشایند سازي 
محیطي در کلانتري هاي استان، رشد و تعالي و همچنین عملکرد کارکنان را در گرو توجه به این 
موضوع دانست. وي سپس به رضایتمندي مردم از پلیس قم در نظرسنجي هاي صورت گرفته اشاره و 
بر اهتمام بیشتر کارکنان این فرماندهي نسبت به کاهش جرائم در استان تاکید کرد. سرهنگ اسدي 
در ادامه با اشاره به جامعه محور بودن پلیس، انسجام یگان هاي عملیاتي را در پیشبرد اهدافي همچون 
آسایش و آرامش مردم مهم ارزیابي کرد. جانشین فرماندهي انتظامي استان قم در خاتمه به تاثیرگذاري 
نیروي انتظامي در تحقق نظم و امنیت اجتماعي اشاره و بر ضرورت توجه به آسیب هاي اجتماعي و 

ریشه یابي این آسیب ها تاکید کرد.

رئیس پلیس آگاهي استان خبرداد:

انهدام باند سارقان مغازه در قم
رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان از دستگیري و انهدام باند 4 نفره سارقان مغازه و 

کشف 40 فقره سرقت در این رابطه خبر داد.
سرهنگ احمد کرمي با اشاره به دستگیري سه سارق مغازه در قم، اظهارداشت: متهمان در تحقیقات 
مأموران آگاهي استان از همدستي یک تن دیگر پرده برداشتند. به گفته رئیس پلیس آگاهي فرماندهي 
انتظامي استان قم در ادامه پس از اخذ دستور از مقام قضائي استان، طي یک عملیات غافلگیرانه نامبرده 
نیز دستگیر شد. وي با اشاره به اعتراف متهمان به 40 فقره سرقت، افزود: در ادامه اموال مسروقه کشف 
شده نیز تحویل مالباختگان شد. سرهنگ کرمي گفت: متهمان نهایتاً به انضمام پرونده متشکله جهت 
سیر مراحل قانوني تحویل مرجع قضائي استان شدند. رئیس پلیس آگاهي استان قم با هشدار به کسبه 
مبني بر خودداري از نگهداري وجوه نقد بیش از حد معمول در مغازه، خواست، درصورت وجود سیستم 

هشداردهنده در محل کسب مرتب کنترل و معایب آنرا برطرف کنند.

در جاده جنت آباد قم مقابل مجتمع لبن رخداد:

یک کشته در حادثه برخورد دو دستگاه پراید در قم
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در حادثه برخورد دو دستگاه خودرو 

پراید در این استان، یک تن کشته شد.
مهدی فراهانی روز چهارشنبه در گفت و گو با ایرنا، افزود: این حادثه ساعت 11:40 در جاده جنت 
آباد قم مقابل مجتمع لبن رخ داد که یک خانم در دم فوت کرد. وی اضافه کرد: در این حادثه دو تن 
دیگر به شدت مجروح شدند که با توجه به وخامت حال آن ها دو دستگاه آمبولانس به محل حادثه 
اعزام شد و مصدومان پس از اقدامات اولیه درمانی به بیمارستان نکویی انتقال یافتند. تصادف های هفته 

گذشته این استان، 409 مصدوم و یک فوتی برجا گذاشت.
مسمومیت با گاز منوکسیدکربن

وی همچنین با اشاره به مسمومیت یک تن، گفت: ساعت 00:39 بامداد امروز، یک مورد مسمومیت 
بر اثر استنشاق گاز منوکسیدکربن به مرکز اورژانس استان اعلام شد. فراهانی افزود: این حادثه در 
خیابان 45 متری صدوق رخ داده د و خانم 31 ساله ای دچار کاهش سطح هوشیاری شده بود که 
با اعلام به موقع به مرکز اورژانس، این فرد پس از دریافت اقدامات درمانی به بیمارستان منتقل شد و 
نجات یافت. از آغاز فصل سرما تاکنون، چهار تن بر اثر استنشاق گاز منوکسیدکربن در استان قم فوت 

کرده اند و 31 تن دیگر نیز دچار کاهش سطح هوشیاری با درجه های مختلف شده اند.

مدیر عامل سازمان آتش نشانی قم خبرداد:

آتش سوزی در کارخانه دمپایی
 مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم از وقوع هفت حریق طی 72 ساعت گذشته در قم 

خبر داد.
عباس جعفری اظهار داشت: 31 عملیات آتش نشانی طی 72 ساعت گذشته در قم انجام شد 
که یک مجروح برجای گذاشت. وی با اشاره به وقوع 9 حریق طی این مدت در قم افزود: حریق های 
انجام شده شامل 2 حریق منزل، حریق خودرو، 2 حریق ضایعات، حریق مغازه، حریق پله برقی، حریق 
کپسول گاز و حریق کارخانه دمپایی می شود. مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم با اشاره به 
انجام هفت عملیات نجات طی 72 ساعت گذشته ادامه داد: نجات های انجام شده شامل 2 مورد گیر 
کردن در آسانسور، سه مورد محبوس شدن داخل خودرو و منزل، گیر کردن دست لای پل و واژگونی 
خودروی پژو در بلوار پیامبر اعظم )ص( با یک مصدوم می شود. وی با اشاره به انجام 15 مورد ایمن 
سازی طی 72 ساعت گذشته اضافه کرد: ایمن  سازی های انجام گرفته شامل ٦ مورد بازگشایی درب 
خودرو و منزل، 2 مورد رهاسازی گربه، 2 مورد نشت سوخت، نشت گاز شهری، قطع آژیر،  بریدن قفل 
فرمان و احتمال سقوط خودرو می شود. وی بیان کرد: در ساعت پنج و 28 دقیقه صبح دیروز ٦ دستگاه 
خودروی سنگین و آب پاش به محل حریق کارخانه دمپایی در بلوار شهید خداکرم اعزام شدند و با 
تلاش و سرعت عمل آتش نشانان در ساعت هفت و نیم حریق اطفا شده و از سرایت به کارخانه های 

دیگر جلوگیری شد.

نامحرمانه

اخبار

آیت الله صافي العظمي گلپایگاني با اشاره به موقعیت ویژه 
شهر قم در جهان اسلام، بهره گیري از ظرفیت هاي مذهبي 

این شهر را مورد تاکید قرار داد.
این مرجع تقلید صبح دیروزدر دیدار دکتر سقائیان نژاد، 
قائم مقام شهردار، برخي از اعضاي شوراي اسلامي شهر و 
تعدادي از مدیران ارشد شهرداري، شهر قم را آبروي نظام 
اسلامي دانست و عنوان کرد: دولت باید نگاه ویژه اي به این 
شهر داشته باشد تا با اهتمام و تخصصي که در مدیران شهري 

وجود دارد شاهد عمران و آباداني مطلوب شهر قم باشیم.
وي با بیان این که شهر قم بیشتر از وضعیت فعلي نیازمند 
کمك و مساعدت مي باشد، ابراز داشت: وجود حرم مطهر 
حضرت فاطمه معصومه )س( و حوزه هاي علمیه براي همه 
شیعیان افتخار است و این باید حفظ شده و بر رونق آن 

افزوده شود.
این مرجع تقلید در ادامه بر اهمیت ویژه مسجد امام 
حسن عسگري )ع( در جوار بارگاه مطهر حضرت فاطمه 
معصومه )س( را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: این 
مسجد یکي از افتخارات شیعیان است و امیدواریم تا ظهور 

حضرت ولي عصر )عج( پایدار باقي بماند.
حضرت آیت الله العظمي صافي گلپایگاني تأکید کرد: 
دنیاي اسلام حوزه علمیه را به شهر قم مي شناسد و این 
ضرورت آباداني و اجراي کار فرهنگي در این شهر را مي رساند.

وي ادامه داد: شهر قم وضعیتي استثنائي و خاص دارد و 
چنانچه کسي تاریخ آن را مطالعه کند، متوجه اهمیت ویژه 

آن براي شیعیان و ائمه معصومین )ع( مي شود.

شهردار قم: خدمت در شهر قم
 موهبتي الهي است

شهردار قم نیز در این دیدار گفت: خدمت در شهر قم 

موهبتي الهي است و باید قدر این موهبت را بدانیم.
دکتر سقائیان نژاد، ضمن تقدیر از حمایت هاي علماء و 
مراجع از مدیریت شهري خاطر نشان کرد: این حمایت ها 
باعث دلگرمي هرچه بیشتر مسئولین براي خدمتگزاري 

مي شود.
وي خدمت به قم را خدمت به اهل بیت عصمت و 
طهارت دانست و خاطر نشان کرد: در برنامه هاي بلندمدتي 
که براي شهر قم تنظیم و تهیه گردیده در صدد هستیم 
شهر قم را به عمران و آباداني که در شان جهان تشیع باشد 

نزدیکتر نمائیم.
شهردار قم با اشاره به اینکه براي توسعه و آباداني شهر 

و حل مشکلات شهري نیازمند بازگشایي معابر در نقاط 
پروژه هاي شهري  اجراي  در  کرد:  بیان  هستیم  مختلف 

مطالبات به حق مردم پرداخت مي شود.
دکتر سقائیان نژاد در ادامه تقویت اماکن مذهبي در شهر 
قم را مورد توجه قرار داد و افزود: اماکن مذهبي شهر قم باید 

در حد شان این شهر باشد.
شهر  در  اسلامي  معماري  گسترش  به  ادامه  در  وي 
قم اشاره کرد و افزود: باید از گسترش معماري غربي که 
با فرهنگ ایراني اسلامي ما در تضاد است تا حد امکان 
خودداري نموده تا جایي که معماري سطح شهر با ساختار 

اسلامي، دیني و بومي شهر همخواني داشته باشد.

آیت الله صافي گلپایگاني در دیدار شهردار قم تاکید کرد:

ضرورت بهره گیري از ظرفیت هاي مذهبي شهر قم اخبار
رئیس مرکز بهداشت استان قم: 

موردی از مرگ بر اثر آنفلونزا نداشتیم 
رئیس مرکز بهداشت استان با اشاره به برخی شایعات در مورد فوت بر اثر 
ابتلا به آنفلونزا در قم گفت: تاکنون موردی از فوت که اثبات شده باشد به دلیل 

ابتلا به ویروس آنفلونزا است در قم نداشتیم. 
دکتر مرتضی آقاحسنی افزود: آنفلونزا ویروسی است که انتظار داریم در 
فصل سرد سال یعنی زمستان شایع شود و افرادی را درگیر کند.وی اضافه 
کرد: اپیدمی که امروز بر اثر ویروس آنفلونزا در جامعه وجود دارد برای ما به 
عنوان پزشک غیرقابل انتظار نیست، ولی به خاطر همه گیری و موجی از 
نگرانی که در مردم ایجاد شد بسیاری از کسانی که علایم خفیف آنفلونزا 
دارند و حتی مبتلا به سرماخوردگی می شوند به پزشک مراجعه می کنند.

وی تاکید کرد: افرادی که به تب حفیف و سرفه مبتلا می شوند باید مایعات 
گرم و مواد غذایی دارای ویتامین c مصرف کنند.  آقاحسنی گفت: اگر کودکی 
تب می کند می توان از هر نوع تب بر غیر از آسپرین استفاده کرد تا تب 

کودک کاهش یابد.
وی تصریح کرد: درصورتی که علائم تب در فرد شدید شود، یعنی تبی که 
بالای 38.5 درجه باشد و بیشتر از دو روز طول بکشد، سرفه ها طوری باشد 
که باعث ایجاد تنگی نفس و درد عضلانی بسیار شدید شود، فرد باید به پزشک 
مراجعه کند.وی افزود: این علائم اگر در افراد پرخطر از جمله مادران باردار و 
بیماران قلبی و عروقی باشد، توصیه می کنیم سریع تر به پزشک مراجعه کنند 

تا بر اساس علائم و شدت بیماری تحت مداوا قرار گیرند.

دکترعلیرضا قاري قرآن  عنوان کرد :

مناسب سازي آسفالت مناطق محروم 
در اولویت کاري شهرداري قم 

معاون شهرسازي و امور زیر بنایي شهرداري قم از مناسب سازي آسفالت 
سطح شهر در سال آینده با اولویت مناطق محروم خبر داد.

دکترعلیرضا قاري قرآن در خصوص آسفالت معابر و شوارع در سال 95 
اظهار کرد: آسفالت سطح شهر در بعضي مناطق چه معابر اصلي و چه فرعي 
وضعیت مناسبي ندارد و برنامه ریزي براي مناسب سازي آسفالت صورت 
گرفته است. معاون شهرسازي و امور زیر بنایي شهرداري قم با بیان اینکه طي 
برنامه ریزي مشخص، ردیف و بودجه خاصي براي این اقدام اختصاص خواهد 
یافت ، خاطرنشان کرد: آسفالت معابر اصلي یك موضوع و معابر فرعي نیز 
نکته اي دیگر است که به دلیل حفاري هاي شرکت هاي تاسیساتي و ساخت و 
ساز خود مردم دچار مشکل زیادي شده است. وي ادامه داد: با توجه به اینکه 
طي چند سال در این زمینه کار خاصي انجام نگرفته و وضعیت آسفالت معابر 
شهر قم مناسب نیست و سعي داریم در برنامه دو تا سه ساله وضعیت مناسبي 
را در زمینه آسفالت ایجاد کنیم و پیش بیني مي شود اگر بتوانیم بحث قیر را 
حل نمائیم براي سال آینده بودجه مناسبي براي آسفالت معابر به ویژه مناطق 
محروم داشته باشیم. قاري قرآن با اشاره به اینکه مناطق دو و ٦ جزء اولویت 
اصلي براي آسفالت هستند، گفت:  بیشتر معابر مناطق دو و ٦ شهري قم 
وضعیت آسفالت نامطلوبي دارند و مناطق دیگردر حد متوسط بوده و امیدواریم 

براي سال آینده در این بخش حرکت ویژه و جدي داشته باشیم.

شهردار منطقه 8 قم خبر داد

بهره  برداری از ۳ بوستان جدید شهری 
در پردیسان

شهردار منطقه 8 قم گفت: تا پایان سال جاری سه بوستان جدید شهری 
در سطح منطقه هشت به بهره برداری خواهد رسید.

سید عبدالله سلیمانی با اشاره به اینکه این بوستان در نزدیکی مجتمع 
مسکونی هزاره هشتم طلاب و جنب مسجد امام حسن عسگری )ع( واقع 
شده است، گفت: این بوستان در ابتدای سال جاری کلنگ زنی شده و اکنون 
در مراحل پایانی احداث قرار دارد و تاکنون بیش از ٦0 درصد پیشرفت فیزیکی 
داشته است. وی افزود: این بوستان دارای امکاناتی از قبیل سرویس بهداشتی، 

وسایل بازی کودکان، ست ورزشی و... خواهد بود.
شهردار منطقه 8 خاطرنشان کرد: هزینه احداث این بوستان 20 میلیارد 

ریال است که امیدواریم تا پایان سال جاری به بهره برداری برسد.
وی از احداث نخستین بوستان محله ای در سایت مسکن مهر خبر داد 
و گفت: این بوستان به نام انسیه که یکی از القاب حضرت زهرا)س( است 
نام گذاری گردیده و در زمینی به وسعت 20 هزار متر مربع در حال احداث 
است. سلیمانی بیان کرد: بوستان انسیه در ابتدای سال 94 شروع به ساخت 

گردیده و تاکنون حدود 70 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
وی افزود: این بوستان دارای امکاناتی همچون سرویس بهداشتی، زمین 

بازی کودکان، ست تندرستی و... خواهد بود.
شهردار منطقه 8 یادآور شد: هزینه احداث این بوستان یک میلیارد و 
200 میلیون تومان بوده و امیدواریم تا پایان سال جاری به بهره برداری برسد.

وی از احداث بوستان 22 هزار متر مربعی 22 بهمن در منطقه 8 خبر 
داد و گفت: این بوستان در زمینی به وسعت 2.2 هکتار و با اعتباری بالغ بر 
یک میلیارد و 400 میلیون تومان در حال احداث است و تاکنون 90 درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته است. شهردار منطقه 8 خاطرنشان کرد: این بوستان 

همزمان با ایام الله دهه فجر به بهره برداری خواهد رسید.
وی از توسعه و تجهیز بوستان غدیر خبر داد و گفت: این بوستان با وسعت 
بیش از 140 هکتار یکی از بزرگترین بوستان های شهر قم به شمار می رود.

شهردار منطقه 8 افزود: موزاییک فرش و جدول گذاری مسیرهای پیاده روی 
بوستان به طول 3500 متر، احداث پیست دوچرخه سواری به طول ٦50 
متر، احداث زمین های ورزشی والیبال و فوتبال ساحلی، احداث 25 آلاچیق، 
زیرسازی و آسفالت و جدول گذاری مسیر دسترسی به پارک آبی به طول ٦00 

متر از جمله اقدامات صورت گرفته در این بوستان جنگلی است.

 شهردار منطقه یك قم خبر داد: 

تعیین تکلیف املاك واقع در طرح تقاطع 
بلوار امام علي )ع( و بلوار عمار یاسر 

شهردار منطقه یك قم از برگزاري نخستین جلسه براي تعیین تکلیف املاك 
واقع در طرح تقاطع غیر همسطح بلوار عمار یاسر و بزرگراه امام علي )ع( 

خبر داد.
 مهدي اصفهانیان مقدم با اعلام این خبر افزود: با توجه به تاکیدات شهردار 
قم و در راستاي تسریع در اجراي پروژه هاي عمراني و خدماتي سطح منطقه 
و همچنین پیشبرد اهداف کلان شهرداري با مالکاني که املاك ایشان در این 
طرح واقع شده بود جلسه اي در محل سالن جلسات شهرداري منطقه یك 
برگزار شد.وي خاطرنشان کرد: از مصوبات کلي این جلسه مي توان به تعیین 
تکلیف بخشي از املاك واقع در این طرح و ارزیابي و نقشه برداري املاك در 
اسرع وقت اشاره کرد.شهردار منطقه یك ضمن تقدیراز شهروندان که با صبر و 
شکیبایي خود ، شهرداري را در پیشبرد اهدافش یاري مي کنند عنوان داشت: 
تعامل و مشارکت شهروندان یکي از مهمترین عوامل تسریع در پیشرفت 
پروژه هاي شهري است و امیدواریم با همکاري و تعامل مالکان، تقاطع غیر 
همسطح بلوار عمار یاسر و بزرگراه امام علي )ع( در موعد پیش بیني شده 
افتتاح شده و در راستاي خدمات رساني مطلوب به شهروندان و زائرین حرم 
کریمه اهل بیت )س( به بهره برداري برسد.لازم به ذکر است که این تقاطع 
مسیر دسترسي بلوار عمار یاسر به میدان 72 تن و در آینده اي نزدیك به جاده 

گرمسار را میسر مي کند.

مدیرکل حمل و نقل و امور ترافیك شهرداري قم  خبرداد:

جانمایي ۱۴ پارکینگ موتورسیکلت در 
سطح شهر 

مدیرکل حمل و نقل و امور ترافیك شهرداري قم از جانمایي 14 پارکینگ 
موتور سیکلت در نقاط مختلف شهر خبر داد.

سید امیر عباس صفوي در خصوص توسعه پارکینگ براي موتور سیکلت 
در سطح شهر گفت: 17 پارکینگ براي موتور سوراران در نظر گرفته شده که 
دو پارکنیگ آن براي موتور سیکلت هایي است که در مکان هاي ممنوع پارك 
کردند و به این پارکینگ ها انتقال داده مي شوند. مدیرکل حمل و نقل و امور 
ترافیك شهرداري قم با بیان اینکه حدود 14 پارکینگ جانمایي شده است، 
اظهار داشت: پیمانکاران این پروژه نیز مشخص شدند و با همکاري مسئولین 
مربوطه به زودي راه اندازي این تعداد پارکینگ انجام شده و این پارکینگ ها 
در اختیار شهرندان قرار مي گیرد. وي از نصب تابلو پارك ممنوع در نقاط مختلف 
خبر داد و تصریح کرد: به صورت جدي با افراد متخلف در این زمینه برخورد 
مي شود و با توجه به اینکه نصب تابلو پارك ممنوع در نقاط غیر مجاز انجام 

گرفته موتورسواران باید قوانین را رعایت کنند. 

مراسم تجلیل از فعالان برتر حوزه حمل 
و نقل با حضور شهردار قم، برخي از مدیران 
شهرداري و متولیان امور حمل و نقل و 

ترافیك استان برگزار شد.
مراسم تجلیل از فعالان برتر حوزه حمل 
و نقل با حضور دکترسقاییان نژاد شهردار 
و  شهرسازي  معاون  قرآن  دکترقاري  قم، 
امورزیربنایي شهرداري قم و مدیران عامل 
سازمانهاي تاکسي راني، اتوبوسراني، پایانه 
متولیان  و  قم  مسافربري شهرداري  هاي 
امور حمل و نقل و ترافیك استان برگزار و از 
افسران اداره راهنمایي و رانندگي، رانندگان 
تاکسي و اتوبوس و فعالان برتر حوزه حمل 

و نقل تجلیل شد.
به  با اشاره  این مراسم  شهردار قم در 
خصوصیات شهر هوشمند اظهار کرد: باید به 
سمت هوشمند سازي شهر حرکت نمائیم 

چرا که مزایاي بسیاري دارد از جمله اینکه 
یك شهر هوشمند وضعیت تمام خیابان ها، 
بیان  را  اتوبوس ها  تاخیر  حتي  و  جاده ها 
مي کند و کشورهاي پیشرفته دنیا بودجه هاي 

سنگین و هنگفتي را جهت هوشمند کردن 
شهرهایشان هزینه مي نمایند. سقاییان نژاد 
بیان کرد: در برنامه پنجم توسعه بنا بود 75 
درصد حمل و نقل به صورت عمومي باشد و 

دولت سالانه چهار هزار میلیارد در این زمینه 
هزینه نماید اما به دلیل تنگناهاي مختلف 

چنین اتفاقي رخ نداد.
از  باید  قم  شهر  اینکه  بیان  با  وي 
ترکیب هاي متنوع حمل و نقل برخوردار 
باشد خاطرنشان کرد: قم در آینده به مترو، 
تراموا و مونوریل مجهز مي شود و علاوه بر آن 
برنامه هایي همچون فرهنگ سازي استفاده 
از دوچرخه نیز جزو حمل و نقل ترکیبي 

است.
شایان ذکر است در این مراسم از برخي 
از مامورین و افسران راهنمایي و رانندگي، 
سازمانهاي  عامل  مدیران  راهور،  پلیس 
مسافربري،  پایانه  اتوبوسراني،  تاکسیراني، 
شرکتهاي  از  برخي  و  ترافیك  سازمان 
خصوصي در حوزه حمل و نقل تجلیل به 

عمل آمد.

با حضور شهردار صورت گرفت:

تجلیل از فعالان حوزه حمل و نقل و ترافیك شهرداري قم

و  رانندگان  نقل،  همایش گرامیداشت هفته حمل 
راهداری، شامگاه سه شنبه با حضور استاندار قم و جمعی 
از مسئولان اجرایی استان در مجتمع وتوس قم برگزار شد.

استاندار قم: 
حمل و نقل از محورهای مهم توسعه کشور است

استاندار قم نیز در این همایش گفت: حمل و نقل در 
بُعدهای گوناگون زمینی، هوایی و دریایی، از محورهای 
مهم توسعه کشور است که باید برای آن برنامه ریزی و 

سرمایه گذاری شود.
افزود: حمل و نقل زمینی به  سید مهدی صادقی 
طور حتم دارای جایگاه و اهمیت بالاتری نسبت به دیگر 
بُعدهای حمل و نقل است و فعالان در این حوزه همواره 

سختی ها و مرارت های بیشتری را تحمل می کنند.
وی با بیان اینکه با برنامه ریزی ها و تامین امکانات 
لازم تاکنون در محورهای مواصلاتی استان قم با مشکل 
جدی مواجه نشده ایم، خاطرنشان کرد: با ارایه آموزش ها 
و اندوختن تجربه های لازم، آمادگی برای مقابله با شرایط 

سخت در جاده های استان وجود دارد.
استاندار قم با بیان اینکه در بارندگی ها و یخبندان 
اخیر شاهد عملکرد نسبتا موفق نیروهای راهداری بودیم 
و کمترین مشکل در جاده های استان بوجود نیامد، اظهار 
داشت: در آینده باید در تامین امکانات و تخصیص اعتبارات 
و برنامه ریزی ها نگاه دقیق تری به این حوزه داشته باشیم.

به  اشاره  با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 

فرارسیدن ایام انتخابات مجلس خبرگان رهبری و مجلس 
شورای اسلامی، برگزاری انتخابات پرشور و حماسی را برای 
کشورمان سرنوشت ساز دانست و گفت: بحمدالله در استان 
قم تا کنون همه شرایط برای برگزاری انتخابات سالم و 

پرشور به خوبی پیش رفته است.
صادقی با اشاره به همدلی و همگرایی هیات های 
اجرایی و نظارت در انتخابات هفتم اسفندماه در استان 
قم، خاطرنشان کرد: تمامی فعالیت های انتخاباتی از سوی 
کاندیداها، فعالان سیاسی و مسئولان باید بر اساس قانون 
و منطق باشد و با هر اقدام غیرقانونی از هر طیف و جناحی 

که باشد برخورد خواهد شد.

سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان قم:
۱۴۱۰ کیلومتر راه در استان قم وجود دارد

سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان قم نیزدراین 
همایش گفت: در استان قم 1410 کیلومتر راه وجود 
دارد که از این مقدار، 210 کیلومتر آزادراه، 185 کیلومتر 
بزرگراه است. حسن صبوری اظهار داشت: جامعه حمل 
و نقل همیشه در صحنه حاضر و با حداکثر توان خود به 
فعالیت می پردازند که می توان به نمونه ای از فعالیت این 

تلاشگران را در ایام اربعین اشاره کرد.
وی گفت: در اول دی ماه و با شروع فصل سرما کار 
طاقت فرسای راهداران دو چندان می شود و تا روز های 

پایانی سال ادامه دارد.
به  قم  استان  شهرسازی  و  راه  کل  اداره  سرپرست 
موقعیت ویژه جغرافیایی قم و مذهبی بودن این شهر اشاره 
کرد و افزود: با این توجه حجم وسیعی از مسافران و تردد 
آن ها در جاده های استان به ویژه در ایام خاص را شاهد 
هستیم که راهداران با همت قوی خود در تلاش  هستند تا 

مشکلی در این مسیر ها بوجود نیاید.
وی تصریح کرد: با توجه به سرمای زودرس و بارش 

برف و یخبندان در استان با وجود راهداران مقتدر راه های 
استان باز و تردد در آن انجام گرفت.

عرصه  این  در  باز  تلاش ها  همه  با  گفت:  صبوری 

مشکلاتی نیز وجود دارد اما با این حال استان قم به نسبت 
طول محور ها در کشور رتبه سوم را دارا است.

وی ادامه داد: در استان قم در مجموع 1410 کیلومتر 
راه وجود دارد که از این مقدار، 210 کیلومتر آزادراه، 185 
کیلومتر بزرگراه، 3٦5 کیلومتر راه اصلی و فرعی و ٦50 
کیلومتر راه روستایی وجود دارد و راهداران در این راه ها و 

مسیر ها مجاهدت های بسیاری را انجام می دهند.
از  قم  استان  شهرسازی  و  راه  کل  اداره  سرپرست 
استاندار و دیگر مسؤلان خواست تا با اختصاص هزینه های 
عمرانی بیشتر به این اداره آن را در تأمین بهتر خدمات 

رسانی یاری نمایند.

مدیرکل حمل و نقل و پایانه های استان تاکید کرد:
بهره برداری از ۱6 دوربین کنترل سرعت در راه 

های استان تا پایان سال
مدیرکل حمل و نقل و پایانه های استان قم نیز در این 
همایش با اشاره به ارایه خدمات گسترده در مراسم اربعین 
امسال گفت: بیش از 930 دستگاه اتوبوس و مینی بوس از 
استان قم برای خدمت رسانی به زائران به مرزهای مهران، 

چذابه و شلمچه اعزام شد. 
ابوالفضل جمالی در ادامه افزود: محورهای مواصلاتی 
استان قم شاهد حجم عظیمی از تردد و عبور و مرور 
وسایط نقلیه، کالا و مسافر است و قم در این زمینه در رتبه 
های نخست کشور قرار گرفته است که این امر باید مورد 

توجه هرچه بیشتر مسئولان قرار بگیرد. 
وی در پایان با اشاره به فعال سازی 24 ساعته سامانه 
مدیریت راههای استان قم، خاطرنشان کرد: تا پایان سال 
جاری 1٦ دوربین کنترل سرعت در راه های استان به بهره 
برداری می رسد و طرح بهسازی و ایمن سازی جاده ها و 
راه های روستایی استان در راستای کاهش تصادف ها با 
جدیت پیگیری می شود. در پایان این همایش از فعالان 

برتر حوزه حمل و نقل و راهداری استان قم با اهدای لوح 
تقدیر و جوایزی تجلیل بعمل آمد.

 با تجلیل از فعالان برتر حوزه حمل و نقل و راهداری:

همایش گرامیداشت 
هفته حمل و نقل و راهداری در قم برگزار شد


